
رئیسی در دیدار اعضای ستاد مرکزی راهیان نور:

راهیان نور از مصادیق 
بارز جهاد تبیین است

دبیر شورای عالی مناطق آزاد:

پیگیر برقراری فاینانس 
چین در مناطق آزاد هستیم

معاون وزیر نیرو:

۴۵ هزار مگاوات تفاهم 
نامه انرژی های تجدیدپذیر 

امضا شد

  وزیـر صنعت، معدن و تجارت:

و از سال آینده آزاد می شود واردات خودر
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خانه  هنر   میرا

 ذخایر سوخت مایع، جایگزین کسری گاز در نیروگاه ها و صنایع شد

خ نداد امسال قطعی گاز در فصل سرما ر
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روی خط روز
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فراتر از کاغذ
پایگاه خبری

آنلاین

اتاق

رئیس اتاق بازرگانی تحلیل کرد؛ آینده اقتصاد ایران با احیای برجام
رئیس اتاق بازرگانی ایــران می گوید در صورت احیای 
برجام ایران باید تلاش کند که رویکرد کلان خود را به 
سمت توسعه اقتصادی برنامه ریزی کند.غلامحشسین 
شــافعی در نشســت هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران، اظهار کرد: احتمال توافق یا عدم توافق هسته ای 
و جنگ روســیه با اوکراین از جمله وقایعی اســت که 
در روزهــای اخیر در صــدر اخبار ایــران و جهان قرار 
گرفته اســت و حاوی پیامدهای متعددی برای اقتصاد 
کشورمان خواهد بود. جنگ روسیه با اوکراین پارادایم 
فکری برخی از کشــورهای درگیر توافق هســته ای را 
تغییر داده است. امیدواریم مســئولان کشور با درک 
شــرایط جدید مجموعه سیاســت هایی را به  سرعت 
اتخاذ کنند که مانع آن شود که ایران اسلامی از بازیگر 

اصلی تبدیل به زمین بازی دیگران شود. این 
خواســته بخش خصوص از مسئولان کشور 

است.
وی با بیان اینکه اقدامات ســال های گذشته 
اقتصادی بیشــتر برای بقا بوده، نه توســعه، 
تشــریح کــرد: در صــورت نهایی شــدن 
توافق برجــام و برطرف شــدن تحریم ها و 

محدودیت ها بر اقتصاد ایران شایسته است که رویکرد 
مدیریت اقتصاد به سمت اقتصاد توسعه ای تغییر کند 
که این غایب بزرگ اقتصاد کشور در دهه گذشته است. 
بیم آن می رود که مشــابه تجربــه دور اول برجام این 
فرصت موقت باشد، بنابراین بخش خصوصی پیشنهاد 
می کند اقدامات سیاســتی بــه تفکیک بــازه زمانی 

کوتاه مدت و میان مدت در دستور کار دولت 
قرار گیرد. 

آزادســازی منابع مالی بلوکه شــده ایران و 
همچنین فروش نفت کشــور با قیمت های 
بالا منابع ارزی قابل ملاحظه ای نســبت به 
سال های اخیر در دســترس مدیران کشور 
قرار خواهــد داد. یک خطــای راهبردی و 
همچنین واردات بی رویه کالاهــای مصرفی و لوکس 
و افزایــش قاچاق و پیگیــری سیاســت های ناپایدار 
عوامگرایانــه و ایجاد رونــق بی کیفیــت و موقتی در 
اقتصاد کشــور اســت. کاهش موقت نــرخ ارز به زیر 
نرخ هایی که رقابت پذیری اقتصاد ملی را کاهش دهد. 
اگر چه رفاه کوتاه مدتــی را به دنبال خواهد داشــت، 

اما به جریان فرار سرمایه از کشــور و کاهش صادرات 
غیرنفتی دامن می زند.

وی دربــاره برنامه ریزی هــای میان مــدت در صورت 
احیای برجام نیز تصریح کرد: همان طور که اشــاره شد 
با توجه به گشــایش های احتمالی ناشی از توافق برجام 
در میان مدت و بلندمدت انتظار می رود که یک رویکرد 
توسعه محور مبتنی بر برنامه و کار کارشناسی در دستور 
کار دولت قرار گیــرد. اقتصاد ایــران در چند دهه اخیر 
به ویژه ۱۰ سال گذشــته با تورم بسیار بالا، رکود اقتصاد 
و اشتغال زایی بســیار پایین و بی کیفیت و گسترش فقر 
و نابرابری مواجه بوده اســت و معمولاً سیاســت گذار 
اقتصادی با اتخاذ سیاســت های مســکن گونه، علاج 

ریشه ای مشکلات را به آینده موکول کرده است.

آگهي دعوت
به مزايده عمومي

اداره كل راه آهن يزد - اداره تداركات و پشتيباني

نام سازمان مزايده گزار: اداره كل راه آهن يزد
 اداره كل راه آهن يزد در نظر دارد بهره برداري از اماكن تجاري )مطابق اسناد( را از طريق مزايده به بخش خصوصي واگذار نمايد:

تضمين شركت در مزايده)ريال(قيمت پايه كارشناسي)ريال(مدتمحلموضوعرديف

268.000.0003.400.000/دوماهيزدو بافقبهره برداري از اماكن فروش بليت  در ايستگاه هاي يزد و بافق1

 مهلت بازديد و دريافت اسناد مزايده: متقاضيان لازم است جهت دريافت اسناد به درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت)ستاد( 
به آدرس: www.setadiran.ir مراجعه نمايند. جهت اخذ توكن امضا الكترونيكي به بخش راهنماي امضا الكترونيكي در سامانه ستاد 

مراجعه و اقدام شود.بديهي است در صورت عدم انجام امضا الكترونيكي امكان پذيرش اسناد  ميسر نمي باشد.
 آخرين مهلت دريافت اسناد : تا تاريخ 1401/01/06 ساعت14:00

 تاريخ بازديد محل : از تاريخ 1400/12/23 لغايت 1400/12/26 از ساعت 08:00 لغايت 13:00
 مهلت ارائه پيشنهاد قيمت :  از ساعت08:00 تاريخ 1401/01/07 لغايت 1401/01/18  ساعت 10:00

 زمان شروع بازگشائي :  تاريخ 1401/01/18 ساعت11:00 ونتيجه متعاقباً اعلام خواهد شد.
 لازم به ذكر است كليه مراحل برگزاري از دريافت و تحويل اسناد از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس :

www.setadiran.ir انجام خواهد شد. پيشنهاددهندگان در صورت عدم عضويت قبلي ضروري است مراحل ثبت نام در سايت مذكور 
و دريافت گواهي امضا الكترونيكي جهت شركت در فراخوان را محقق  سازند.

 شماره تماس سامانه ستاد : 021-1456
تاريخ انتشار نوبت اول: 1400/12/22 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1400/12/23

شماره مجوز: 5486- 1398
اداره کل راه آهن یزد

نوبت دوم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای
 فشرده بر اساس قانون برگزاری مناقصات

شهرداری بندر چابهار

1- دستگاه مناقصه گزار: شهرداری بندر چابهار
2- موضوع مناقصه: اجرای ابنيه فنی باند شمالی بلوار شهيد کلانتری چابهار

3- برآورد اوليه و مدت پيمان: برآورد اوليه 339/254/120/437 ريال بر اساس فهرست بهای واحد پايه در رشته های راه، باند 
فرودگاه و راه آهن سال 1400 بوده و مدت پيمان 9 ماه شمسی می باشد.

4- محل تامين اعتبار: تامين اعتبار پروژه از محل اعتبارات داخلی شهرداری چابهار می باشد.
5- مبلغ تضمين شرکت در فرآيند ارجاع 17.000.000.000 ريال است که بايد به صورت  نقدی به شماره حساب 3100001629001 

سپرده شهرداری نزد بانک ملی و يا ضمانتنامه معتبر بانکی به نفع شهرداری بندر چابهار ارائه گردد.
6- شرايط مناقصه گران: دارا بودن حداقل گواهی صلاحيت پيمانکاری پايه 5 در رشته راه

7- تاريخ، مهلت و نشانی دريافت اسناد مناقصه: مناقصه گران می توانند ازتاريخ انتشار آگهی دوم از طريق سامانه تدارکات دولت 
) ستاد( نسبت به خريد اسناد اقدام نمايند.

8- ملاک و مبناء بررسی پيشنهادات فايل ارسالی از طريق سامانه ستاد می باشد و در صورت عدم ارائه پيشنهادات از طريق سامانه ستاد 
به پيشنهاداتی که تنها بصورت فيزيکی ارائه شده اند ترتيب اثر داده نميشود.

9- پاسخگويی به سوالات و ابهامات:  مناقصه گران می توانند جهت رفع ابهامات احتمالی به معاونت شهرسازی و معماری 
: های  تلفن  با  يا  و  نمايند  مراجعه  شهرداری  ساختمان   ره(-   ( امام خمينی  بلوار   – چابهار  نشانی:  به  بندرچابهار   شهرداری 

35320445- 054 و 35320034-054 تماس حاصل نمايند.
10- تاريخ، مهلت و نشانی تحويل اسناد: مناقصه گران علاوه بر بارگذاری تمامی مدارک و مستندات در موعد مقرر در سامانه ستاد، 
می بايست پاکات ) الف( خويش را به صورت مهر  و موم شده حداکثر تا ساعت 12 روز قبل بازگشايی پاکات به حراست شهرداری بندر 

چابهار به نشانی فوق الذکر تحويل و رسد دريافت نمايند.
11- ساير شرايط مناقصه گران:

دارا بودن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمنی صادره از وزارت تعاون، کار ور فاه اجتماعی
- ارائه گواهی معتبر ) قابل استعلام( از سوی حسابرسی رسمی ثبت اسناد مالی شرکت تا پايان سال 1397

12- در صورت تعلق ماليات بر ارزرش افزوده به اين قرارداد، مبلغ مربوطه در قبال ارائه گواهی ثبت نام در نظام ماليات بر ارزش افزوده 
از جانب کارفرما به پيمانکار پرداخت خواهد شد و مبلغ مذکور نمی بايست در قيمت پيشنهادی لحاظ گردد.

تاريخ انتشار نوبت اول:1400/12/22 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1400/12/23

 نوبت دوم

شهرد   اری بند   ر چابهار

شناسه آگهی : 1290004

آگهي فراخوان  مناقصه عمومی
 با ارزيابی کيفی )نوبت دوم(

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان درنظر دارد »فاز دوم عمليات ساماندهی 
به  کار  اجرای  هزينه  برآورد  حدود  با  تدبير(  رود  آبان  )مشاور  رويدر«  رودخانه 
مبلغ53.185.354.440 ريال بر اساس فهرست بهاي سال 1400 از طريق مناقصه 
عمومي يك مرحله اي به پيمانکار واجد صلاحيت پايه 5رشته آب واگذار نمايد.مبلغ 
تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار 2.659.270.000ريال از نوع ضمانت نامه بانكي 
)www.setadiran.ir(و يا واريز وجه نقد. مهلت خريد اسناد از سامانه ستاد ايران 

مورخ  تا  حداکثر  و  آگهی  اين  درج  تاريخ  از  مبلغ12.100.000ريال  پرداخت  با 
1401/01/06، مهلت بارگذاری پيشنهاد قيمت و اسناد مربوطه تا ساعت 13 مورخ 
 1401/01/24 ساعت10مورخ  پيشنهادات  بازگشايی  تاريخ  و  بوده   1401/01/20

می باشد. 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1400/12/23 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1400/12/25

روابط عمومي شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

شرکت آب منطقه ای هرمزگان

وزارت نیرو
شرکت مد   یریت منابع آب ایران

 نوبت اول

آگهي دعوت
به مزايده عمومي

اداره كل راه آهن يزد - اداره تداركات و پشتيباني

نام سازمان مزايده گزار: اداره كل راه آهن يزد
 اداره كل راه آهن يزد در نظر دارد بهره برداري از اماكن تجاري )مطابق اسناد( را از طريق مزايده به بخش خصوصي واگذار نمايد:

تضمين شركت در مزايده)ريال(قيمت پايه كارشناسي)ريال(مدتمحلموضوعرديف

268.000.0003.400.000/دوماهيزدو بافقبهره برداري از اماكن فروش بليت  در ايستگاه هاي يزد و بافق1

 مهلت بازديد و دريافت اسناد مزايده: متقاضيان لازم است جهت دريافت اسناد به درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت)ستاد( 
به آدرس: www.setadiran.ir مراجعه نمايند. جهت اخذ توكن امضا الكترونيكي به بخش راهنماي امضا الكترونيكي در سامانه ستاد 

مراجعه و اقدام شود.بديهي است در صورت عدم انجام امضا الكترونيكي امكان پذيرش اسناد  ميسر نمي باشد.
 آخرين مهلت دريافت اسناد : تا تاريخ 1401/01/06 ساعت14:00

 تاريخ بازديد محل : از تاريخ 1400/12/23 لغايت 1400/12/26 از ساعت 08:00 لغايت 13:00
 مهلت ارائه پيشنهاد قيمت :  از ساعت08:00 تاريخ 1401/01/07 لغايت 1401/01/18  ساعت 10:00

 زمان شروع بازگشائي :  تاريخ 1401/01/18 ساعت11:00 ونتيجه متعاقباً اعلام خواهد شد.
 لازم به ذكر است كليه مراحل برگزاري از دريافت و تحويل اسناد از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس :

www.setadiran.ir انجام خواهد شد. پيشنهاددهندگان در صورت عدم عضويت قبلي ضروري است مراحل ثبت نام در سايت مذكور 
و دريافت گواهي امضا الكترونيكي جهت شركت در فراخوان را محقق  سازند.

 شماره تماس سامانه ستاد : 021-1456
تاريخ انتشار نوبت اول: 1400/12/22 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1400/12/23

شماره مجوز: 5486- 1398
اداره کل راه آهن یزد

نوبت دوم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای
 فشرده بر اساس قانون برگزاری مناقصات

شهرداری بندر چابهار

1- دستگاه مناقصه گزار: شهرداری بندر چابهار
2- موضوع مناقصه: اجرای ابنيه فنی باند شمالی بلوار شهيد کلانتری چابهار

3- برآورد اوليه و مدت پيمان: برآورد اوليه 339/254/120/437 ريال بر اساس فهرست بهای واحد پايه در رشته های راه، باند 
فرودگاه و راه آهن سال 1400 بوده و مدت پيمان 9 ماه شمسی می باشد.

4- محل تامين اعتبار: تامين اعتبار پروژه از محل اعتبارات داخلی شهرداری چابهار می باشد.
5- مبلغ تضمين شرکت در فرآيند ارجاع 17.000.000.000 ريال است که بايد به صورت  نقدی به شماره حساب 3100001629001 

سپرده شهرداری نزد بانک ملی و يا ضمانتنامه معتبر بانکی به نفع شهرداری بندر چابهار ارائه گردد.
6- شرايط مناقصه گران: دارا بودن حداقل گواهی صلاحيت پيمانکاری پايه 5 در رشته راه

7- تاريخ، مهلت و نشانی دريافت اسناد مناقصه: مناقصه گران می توانند ازتاريخ انتشار آگهی دوم از طريق سامانه تدارکات دولت 
) ستاد( نسبت به خريد اسناد اقدام نمايند.

8- ملاک و مبناء بررسی پيشنهادات فايل ارسالی از طريق سامانه ستاد می باشد و در صورت عدم ارائه پيشنهادات از طريق سامانه ستاد 
به پيشنهاداتی که تنها بصورت فيزيکی ارائه شده اند ترتيب اثر داده نميشود.

9- پاسخگويی به سوالات و ابهامات:  مناقصه گران می توانند جهت رفع ابهامات احتمالی به معاونت شهرسازی و معماری 
: های  تلفن  با  يا  و  نمايند  مراجعه  شهرداری  ساختمان   ره(-   ( امام خمينی  بلوار   – چابهار  نشانی:  به  بندرچابهار   شهرداری 

35320445- 054 و 35320034-054 تماس حاصل نمايند.
10- تاريخ، مهلت و نشانی تحويل اسناد: مناقصه گران علاوه بر بارگذاری تمامی مدارک و مستندات در موعد مقرر در سامانه ستاد، 
می بايست پاکات ) الف( خويش را به صورت مهر  و موم شده حداکثر تا ساعت 12 روز قبل بازگشايی پاکات به حراست شهرداری بندر 

چابهار به نشانی فوق الذکر تحويل و رسد دريافت نمايند.
11- ساير شرايط مناقصه گران:

دارا بودن گواهينامه تاييد صلاحيت ايمنی صادره از وزارت تعاون، کار ور فاه اجتماعی
- ارائه گواهی معتبر ) قابل استعلام( از سوی حسابرسی رسمی ثبت اسناد مالی شرکت تا پايان سال 1397

12- در صورت تعلق ماليات بر ارزرش افزوده به اين قرارداد، مبلغ مربوطه در قبال ارائه گواهی ثبت نام در نظام ماليات بر ارزش افزوده 
از جانب کارفرما به پيمانکار پرداخت خواهد شد و مبلغ مذکور نمی بايست در قيمت پيشنهادی لحاظ گردد.

تاريخ انتشار نوبت اول:1400/12/22 تاريخ انتشار نوبت دوم: 1400/12/23

 نوبت دوم

شهرد   اری بند   ر چابهار

شناسه آگهی : 1290004

آگهي فراخوان  مناقصه عمومی
 با ارزيابی کيفی )نوبت دوم(

شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان درنظر دارد »فاز دوم عمليات ساماندهی 
به  کار  اجرای  هزينه  برآورد  حدود  با  تدبير(  رود  آبان  )مشاور  رويدر«  رودخانه 
مبلغ53.185.354.440 ريال بر اساس فهرست بهاي سال 1400 از طريق مناقصه 
عمومي يك مرحله اي به پيمانکار واجد صلاحيت پايه 5رشته آب واگذار نمايد.مبلغ 
تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار 2.659.270.000ريال از نوع ضمانت نامه بانكي 
)www.setadiran.ir(و يا واريز وجه نقد. مهلت خريد اسناد از سامانه ستاد ايران 

مورخ  تا  حداکثر  و  آگهی  اين  درج  تاريخ  از  مبلغ12.100.000ريال  پرداخت  با 
1401/01/06، مهلت بارگذاری پيشنهاد قيمت و اسناد مربوطه تا ساعت 13 مورخ 
 1401/01/24 ساعت10مورخ  پيشنهادات  بازگشايی  تاريخ  و  بوده   1401/01/20

می باشد. 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1400/12/23 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1400/12/25

روابط عمومي شركت سهامي آب منطقه اي هرمزگان

شرکت آب منطقه ای هرمزگان

وزارت نیرو
شرکت مد   یریت منابع آب ایران

 نوبت اول



رئیس فراکسیون سهام عدالت مجلس اعلام کرد

ویکرد تحولی و عدالت محور دولت سیزدهم در واریز سود سهام عدالت ر

رئیسی در دیدار اعضای ستاد مرکزی راهیان نور:

راهیان نور از مصادیق بارز جهاد تبیین است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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 بلایی که درآمد بالای نفتی بر اقتصاد
وئلا آورد  ونز

محمدرضا قده چی  اتکای بیش از حد به درآمد های نفتی در برخی 
کشــورها از جمله ونزوئلا، نه تنها موجب توسعه اقتصادی نشده است، 

بلکه باعث صنعت زدایی و تورم های بالا نیز شده است.
مطالعه تاریخ تحولات اقتصادی کشــورها حــاوی تجربه های مفیدی 
است که می تواند در تصمیم گیری ها و سیاســتگذاری های آتی باقی 

کشورها مفید فایده باشد.
با توجه به شــرایط پیش آمده بــرای قیمت نفت و افزایش چشــمگیر 
درآمدهای نفتــی بر اقتصاد ایران، یادداشــت زیر بــا نگاهی به تجربه 
ونزوئلا در بهره مندی از درآمدهای نفتی به خبرگزاری مهر ارسال شده 

است که در ادامه می خوانید:
ونزوئلا کشوری در سواحل شــمالی آمریکای جنوبی با ۲۸ میلیون نفر 
جمعیت، سرســبز و در منطقه گرمســیری قرار گرفته است که برای 
اولین بار در سال ۱۵۲۲ تحت اســتعمار امپراتوری اسپانیا قرار گرفت 
تا سال ۱۸۳۰ که با اســتقلال ونزوئلا، دولت ونزوئلا شکل گرفت و این 
کشور در طول این سال ها، از سفر کریســتوف کلومب که از دیدن این 
کشور و زیبایی های آن بسیار شگفت زده شده بود تا این اواخر، حوادث 

و فراز و نشیب های سیاسی و اقتصادی فراوانی را به خود دیده است.
ونزوئلا کشــوری غنی از منابع طبیعی از جمله طلا، آلومینویم، فولاد، 
آهن و زغال ســنگ و از همه مهم تــر دارای مخازن عظیــم نفت و گاز 
می باشــد که حدود ۷۰ رصد از درآمد این کشــور و حدود ۹۰ در صد 

صادرات آن را نفت شامل می شود.
با این وجود این کشــور در ســال های ۲۰۱۸ و ۲۰۱۹ به تورم شدیدی 
دچار شد و واحد پولی این کشــور تبدیل به بی ارزش ترین واحد پولی 
جهان شد که این پیامدها نتیجه سیاســت های غلط و بدون برنامه بود 
که در ادامه به تشــریح آن ها پرداخته می شــود.تا حدود ۴۰ سال قبل 
ونزوئلا ثروتمندترین کشــور آمریکای جنوبی بود و کشورهای زیادی 
به وضعیت مطلوب آن رشــک می بردند و آمار مهاجرت به این کشــور 

بالا بود ولی تصویر ونزوئلا در ۴ سال گذشته بسیار متفاوت شده است.
این بحران از سال ۲۰۱۶ با فقر شدید در کشــور شروع شد و در ۲۰۱۸ 
تورم چند هزار درصدی را تجربــه کرد و نتیجه آن زیــر خط فقر قرار 

گرفتن بیش از ۸۰ درصد مردم شد.
از ســال ۱۹۲۰ تا ۱۹۸۰ نفت مهم ترین منبع رشــد و توســعه سریع 
ونزوئلا بود اما پس از کاهش قیمت نفت در ۱۹۸۰ مشــکلات این آغاز 

شد و دچار تورم ۵۰ درصدی در طی دو هفته شد.
مجدداً در ۱۹۹۸ که هوگو چاوز رئیس جمهور محبوب این کشــور به 
قدرت رسید، قیمت نفت شــیب صعودی گرفت و این امکان را به دولت 
داد تا بتواند خدمات رفاهی خــارق العاده را به مردم بدهد و در ســال 
۲۰۰۲ چاوز صنعت نفت و بســیاری از صنایع دیگر را کنترل می کرد و 
واردات را به دســت گرفت و نرخ ارز را ثابت اعلام کرد و علاوه بر پایین 

نگه داشتن قیمت ها یارانه نقدی نیز پرداخت می کرد.
در ســال ۲۰۱۳ چــاور از دنیا رفــت و نیــکلاس مادورو بــا تفکرات 
سوسیالیستی چاوز روی کار آمد و حتی برنامه های رفاهی بیشتری به 
اجرا گذاشت اما در سال ۲۰۱۴ مجدداً قیمت نفت کاهش شدیدی پیدا 

کرد و اقتصاد ونزوئلا در ۳ سال بعد ۳۰ درصد کوچک تر شد.
اما تفاوت این بار با سال ۱۹۸۰ این بود که طی ده سال گذشته، یعنی از 
۲۰۰۳ تمام ظرفیت های تولیدی از بین رفته یا به شــدت تضعیف شده 
بود.شرایط به نحوی شــده بود که بدون پول نفت واردات غیر ممکن و 
بدون واردات کشــور به ســمت قحطی پیش می رفت و راه حل مادورو 

برای حفظ قدرت خرید مردم تثبیت قیمت ارز و چاپ پول بود.
همزمان با کاهش قیمت نفت، قیمت دلار افزایــش پیدا کرد و خرید و 
فروش ارز دولتی در بازارهای آزاد و قاچاق آن موجب افزایش فســاد و 

کاهش کالاهای اساسی در این کشور شد.
در سال ۲۰۱۸ دولت از کنترل ارزی دســت برداشت و قیمت ارز را آزاد 
کرد. همچنین ۵ صفر از پول ملی برداشــت و هزینه هــای بودجه را به 
شــدت کاهش داد و نرخ مالیات را افزایش و از رشــد نقدینگی در بازار 
پول کاست. این اقدامات سبب آن شــد که تورم ماهیانه از ۲۰۰ درصد 
به ۳۰ درصد کاهش یابد و کشــور از ابر تورم خارج شــد ولی هنوز هم 
درگیر تورم هستند.به طور کلی دولت های نفتی و سایر دولت هایی که 
از منابع سر شاری برخوردار هستند و وابستگی به درآمد مالیاتی ندارند 
وابستگی سیاسی کمتری به مردم دارند و خود را پاسخگو در برابر مردم 
نمی دانند و در نتیجه دولتی رانتی شکل می گیرد که فساد دامن دولت 
را آلوده می کند.این کشــورها عموماً برای جلب اعتماد عمومی روی به 
سیاســت های رفاهی کوتاه مدت نظیر پرداخت یارانه نقدی و واردات 
کالاهای لوکس و واردات کالاهای اساســی با قیمــت کمتر از قیمت 

داخلی می آورند که نتیجه ای جز تضعیف تولید داخل ندارد.
وابستگی و تکیه بر صادرات نفت بسیار خطرناک برای کشور است و نوع 
واکنش و برخورد و رفتار با منابع طبیعی در کشورهای غنی به نحوی که 
مانع از صنعت زدایی در کشور و موجب توسعه پایدار شود، حائز اهمیت 

است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:
وزارت امور خارجه از توسعه ارتباط مشهد

 با آسیای میانه حمایت می کند
ســخنگوی وزارت امور خارجه گفــت: وزارت امور خارجه از توســعه 
ارتباط مشهد با شهرهای آسیای میانه حمایت می کند البته شهرداری 

مشهد در زمینه دیپلماسی شهری فعالیت خوبی داشته است.
 ســعید خطیب زاده در دیدار با شهردار مشــهد اظهار کرد: در مجموع 
توسعه ارتباط شهرداری مشهد با شهرهایی مانند دوشنبه و تاشکند در 
چارچوب دیپلماسی شهری خوب اســت و حرکت در این مسیر باید رو 

به جلو باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: یکی از اولویت های دولت و رئیس 
جمهور، سیاست همســایگی اســت و در همین رابطه وزارت خارجه 
نیز اولویت خود را تقویت روابط با همســایگان قرار داده اســت و نقش 
استان ها و شــهرهای مرزی از جمله خراســان رضوی و شهر مشهد در 

تحقق این سیاست مهم است.

شهرداری آمادگی لازم برای توسعه دیپلماسی شهری را دارد
در ادامه، سید عبدالله ارجائی نیز اظهار کرد: آمادگی لازم در شهرداری 
مشــهد برای توســعه دادن دیپلماسی شهری در کشــورهای آسیای 
میانه وجود دارد.شــهردار مشــهد گفت: آمادگی داریم تا با همکاری 
وزارت خارجه فعالیت خود را در حوزه دیپلماســی شهری با شهرهای 

کشورهای همسایه به ویژه آسیای میانه گسترش دهیم.
وی بیان کرد: میز مشــترک ایران، افغانســتان، عراق، تاجیکستان و 
چین در مشــهد ایجاد شــده و فعالیت های خوبی نیز در این چارچوب 
انجام شده است.ارجائی افزود: در حاشیه سفر به تاجیکستان و شرکت 
در مجمع شــهرداران آســیایی دیدارها و گفت وگوهایی با شهرداران 
تاشکند، دوشــنبه، وزیر گردشــگری و جمعی دیگر از مقامات حاضر 
در این مجمع انجام شــد که پس از اطلاع از ظرفیت های مشــهد برای 

توسعه روابط دو جانبه اعلام آمادگی کرده اند.
شهردار مشهد گفت: شهرداری مشــهد از معدود شهرداری هایی است 
که معاونت اقتصادی دارد و سعی شــده از این طریق بوروکراسی های 
موجود در مســیر ســرمایه گذاری خارجی کاهش یابد و فرآیندهای 

سرمایه گذاری کوتاه شود.

یادداشت

تریبون

 عضو هیات رییســه مجلس شورای اســلامی تاکید 
کرد مجلس به توافقــی مانند برجام راضی نیســت و 
تیم مذاکره کننده هســته ای بر اساس عزت، حکمت و 

مصلحت کار را پیش می برد.
روح الله متفکر آزاد درباره توقف مذاکرات هســته ای 
گفت: مجلس علاقمند اســت که مذاکــرات در همه 
بخش های بر اساس قوانین بالا دستی پیش برو، باید در 
هر مرحله گزارش مربوطه در ایــن باره به مجلس داده 

شود تا بتوان تصمیم گیری درستی انجام داد.
عضو هیات رییســه مجلس شورای اســلامی درباره 

توافق خــوب و توافــق در درســترس که 
مطرح می شــود، اظهار کرد: آنچه که مدنظر 
مجلس شــورای اسلامی اســت بهره بردای 
حداکثری از مذاکرات به نفع مردم و کشــور 
است. البته شرایط کشــور نسبت به گذشته 
بهتر اســت و جمهوری اســلامی ایران در 
مذاکــرات در موضــع ضعف نیســت.وی 

ادامه داد: توقع مجلس این اســت که با توجه به بهبود 
شرایط اقتصادی کشور، تیم مذاکره کننده ایران امتیاز 
حداکثری کســب کند.متفکر آزاد درباره اینکه آیا تیم 

مذاکره کننــده به توافقی ماننــد برجام تن 
خواهد داد یا خیر؟ گفت: قطعا به این موضوع 
راضی نیستیم. البته تیم مذاکره کننده ایران 
هم تمرکــز جدی بر امور مربــوط دارد و هم 
اینکه مذاکرات را بر اســاس عزت، حکمت و 
مصلحت  پیش می برد.وی درباره نشست غیر 
علنی که با حضور »محمد اســلامی« رییس 
سازمان انرژی اتمی برگزار شد نیز گفت: در این نشست 
ایشان درباره پیشــرفت مذاکرات در بخش هسته ای 
گزارشــی ارائه دادندو نمایندگان هم نظرات خود را در 

این باره مطرح کردند.نماینــده مردم تبریز در مجلس 
تصریح کرد: رئیس مجلس شــورا یاسلامی هم جمع 
بندی از سخنان رییس ســازمان انرژی اتمی و نظرات 
نمایندگان را بیــان کردند که امیدواریم به پیشــبرد 
اهداف کشــور در مذاکــرات کمــک کند.متفکر آزاد 
درباره سفر اخیر »رافائل گروســی« مدیرکل آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی بــه ایران خاطرنشــان کرد: 
در همه حوزه های مربوط به پیشــرفت هســته ای در 
کشور در مجلس بحث شد و تحولات حوزه دیپلماسی 

هسته ای مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

معــاون اول رئیس جمهور بــر لــزوم تدوین طرحی 
جامع برای اصلاح ســاختار و ایجــاد تحول در صنعت 
خودرو ســازی تاکید کرد و گفت:رقابتی شدن صنعت 
خودروسازی گامی مهم در جهت تنوع، اصلاح قیمت 

و افزایش کیفیت است.
 محمد مخبر معــاون اول رئیس جمهور در جلســه 
ارائه طــرح های نخبــگان کــه این بار بــا موضوع 
راهکارهــای برون رفــت صنعت خــودرو از چالش 
فعلی برگزار شــد، بــا تبریــک اعیاد شــعبانیه و با 
اشــاره به بازدید اخیر رئیس جمهور از شرکت ایران 
خودرو، اظهار داشــت: رئیس جمهور در این بازدید 

دســتوراتی را برای اصلاح وضعیت موجود 
ابلاغ کردند و خواستار پیگیری جدی این 

دستورات شدند.
معــاون اول رئیــس جمهور افــزود: اصلاح 
ســاختار موجود در صنعت خودروســازی 
نیازمند برنامــه ای جامع و مدون اســت به 
گونه ای که این برنامه بــه همراه زمان بندی 

مشخص و تقســیم وظایف باشــد و به صورت جدی 
دنبال شود.

وی با اشــاره به گــزارش ارائه شــده در جلســه در 
خصوص راه های برون رفــت صنعت خودرو از چالش 

های موجود و بهبود کیفیــت، گفت: باید از 
فرصتی که به واسطه بازدید رئیس جمهور 
از شرکت ایران خودرو ایجاد شده، حداکثر 
استفاده را داشته باشــیم و این گزارش را به 
یک برنامه عملیاتی زمان بندی شده تبدیل 

کنیم.
مخبر با بیان اینکه تقویت سایر شرکت های 
خودروســازی کشــور می تواند به رقابتی شدن این 
صنعت کمک کند، تصریح کرد: تــا زمانی که صنعت 
خودروســازی رقابتی نشــود، امکان حل مســائل و 
چالش های فعلی میسر نخواهد شــد و شاهد خروج 

از انحصار، تنــوع و اصلاح قیمــت و افزایش کیفیت 
خودرو نخواهیم بود.

در این جلســه گزارشــی از راه های برون رفت صنعت 
خودرو از چالش فعلی ارائه و پیشــنهاداتی برای بهبود 

کیفیت صنعت خودرو کشور مطرح شد.
اصــلاح ســاختار صنعت خــودرو، اصلاح ســاختار 
حاکمیت شــرکتی، ارتقــای فناوری و نــوآوری در 
طراحی و ساخت، شــکل گیری توانمندی با تکیه بر 
رقابتی شدن بازار و تسهیل مشارکت های بین المللی 
و انتقال فناوری از جمله محورهای مطرح شده در این 

گزارش بود.

مجلس

دولت

خریدار  رئیس فراکســیون سهام عدالت 
مجلس گفت: بسیاری از مردم به دلیل سوء 
مدیریت های گذشته اعتماد خود را به بازار 
سرمایه از دســت دادند، اما اقدامات دولت 
ســیزدهم به ویژه در واریز حــدود ۲۸ هزار 
میلیارد تومان سود سهام عدالت، رویکردی 
جدید و نقطــه آغاز تحولــی عدالت محور 

است.
»مهدی سعادتی«، ســهام عدالت را پایه و 
زیرساخت اساســی اجرای عدالت دانست و 
افزود: در سال های اخیر و در دولت گذشته 
متأسفانه به اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی، 
اقتصاد مردمی و گســترش فرهنگ تعاونی 
ها توجهی نشــد و دولت پیشــین به سمت 
دولتی کــردن و تخریب جایــگاه مدیران 

عامل و هیات مدیره  شرکت ها حرکت کرد.
وی تصریح کــرد: واریــز حــدود  ۲۸ هزار 
میلیارد تومان سود سهام عدالت به حساب 
مردم، نقطه آغاز تحول اســت و این اقدام از 
ســوی دولت اقدامی بزرگ، ارزنــده و در 

راستای عدالت محوری خواهد بود.
ســعادتی گفــت: همچنین در جلســاتی 
بــا حضــور وزیــر تعــاون کار و رفــاه 
اجتماعی، روســای ســازمان های بورس و 
خصوصی ســازی، موضوع جامانــدگان از 
ســهام عدالت، تعیین تکلیف ســهام فوت 
شــدگان و موضوعاتی از این دست پیگیری 
خواهد شد.رئیس فراکسیون سهام عدالت 
مجلس خاطرنشان کرد: خبرهای خوبی در 
راه اســت؛ با هماهنگی دولت و مجلس در 
آینده شاهد تحول اساسی و تصویب قوانین 
مورد نیاز بــرای حل گره هــای این حوزه 

خواهیم بود.
وی ادامــه داد: همچنیــن بــا تشــکیل 
کارگروهی قوی متشکل از اعضای دولت و 
مجلس، موضوع گسترش فرهنگ تعاونی ها 
و همچنین برگزاری درست و قانونی مجامع 

در دستور کار قرار گرفته است.
 پیشــتر »محمد باغســتانی« مدیرعامل 
شرکت سپرده گذاری مرکزی در خصوص 

جزییات واریز ســود ســهام عدالت با بیان 
اینکه در مجموع بیــش از ۲۵ هزار میلیارد 
تومان ســود ســهام عدالت روز شــنبه به 
حساب مشــمولان واریز می شــود، اظهار 
داشت: ســودی که به حســاب مشمولان 
سهام عدالت واریز می شــود، برای عملکرد 
سال مالی ۱۳۹۹ شرکت های سرمایه پذیر 

است.
وی تصریح کرد: بر اساس مصوبه ۱۳ بهمن 
ماه امسال شــورای عالی بورس واریز سود 
ســهام عدالت به شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه محول 
شــد و با پیگیری های که از شــرکت های 
سرمایه پذیر انجام شــد، در نهایت روز ۱۹ 
اسفند ماه جاری ۹۹ درصد سودها دریافت 
و در کمترین زمان ممکــن، فایل های واریز 

سود برای بانک ها ارسال شد.
همچنین روز گذشــته، »مجید عشقی«، 
رییس سازمان بورس و اواراق بهادار به رقم 
نهایی سود سهام عدالت اشاره کرد و افزود: 

برای کســانی که دارای پرتفوی ۴۹۲ هزار 
تومانی سهام عدالت هستند پنج میلیون و 
۳۲۰ هزار و ۳۹۹ ریال سود اختصاص پیدا 

می کند.
وی گفت: بــه افــراد دارای پرتفوی ۵۳۲ 

هزار تومانی ســهام عدالــت، پنج میلیون و 
۷۵۲ هــزار و ۹۴۴ ریال و دارندگان ســهام 
عدالت یک میلیون تومانــی رقمی معادل 
۱۰ میلیون و ۸۱۳ هزار و ۸۷۱ ریال ســود 

پرداخت می شود.

ایران در مذاکرات موضع ضعف ندارد

وسازی گامی مهم جهت اصلاح قیمت و افزایش کیفیت است رقابتی شدن خودر

طیبه بیات   رئیس جمهور راهیان نور را از 
مصادیق بارز جهــاد تبیین توصیف و اظهار 
کرد: ســرزمین های راهیان نور مدرســه 
بزرگ انسان سازی اســت که همواره برای 

همه عصرها و نسل ها درس آموز است.
 حجت الاسلام ســیدابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور در دیــدار اعضای ســتاد مرکزی و 
شــورای سیاســت گذاری راهیان نور، این 
جریان سراســری را از مصادیق بارز جهاد 
تبیین توصیف و اظهار کرد: ســرزمین های 
راهیان نور مدرسه بزرگ انسان سازی است 
که همواره برای همه عصرها و نسل ها درس 
آموز اســت و در این فرصــت ارزنده جهاد 
تبیین، راویان و مبلغــان باید اهداف والای 
شــهدا و درس های عینی امروز آن را برای 

نسل جوان تبیین کنند.
رئیس جمهــور، راهیان نــور را از مصادیق 
بــارز جهاد تبییــن توصیف کــرد و گفت: 
ســرزمین های راهیان نور مدرســه بزرگ 
انسان ســازی اســت که همواره برای همه 

عصرها و نسل ها درس آموز است.

مهمترین عامل خلق قوت و قدرت 
ملی ایمان راسخ مردم است

وی، خطاب به همه دســتگاه های مسئول و 
اجرایی تأکید کرد: همه باید به وظیفه الهی، 
انقلابــی و قانونی خود بــرای حفظ و تداوم 
حیات مدرســه انسان ســاز و تحول آفرین 

راهیان نور عمل کنند.
رئیسی، ایمان راسخ مردم را مهمترین عامل 
خلق قوت و قدرت ملی برشمرد و اظهار کرد: 
حرکت عظیم راهیان نور ایمان راسخ مردم 
و در نتیجــه قدرت و قوت ملــی را تحکیم ، 
تقویت و ارتقا می بخشــد. حضور مردم در 
ســرزمین های نور و آشــنایی بــا فرهنگ 
دفاع مقدس، باور مردم به نظام و کارآمدی 
الگوی مدیریت جبهه های جنگ را بالا برده 
و هر چه اعتمــاد مردم به نظــام ارتقا یابد، 

سرمایه اجتماعی کشور افزایش می یابد.

رئیس جمهــور، اردوهــای راهیــان نور را 
سرمایه اجتماعی توصیف کرد که با حکمت 
مقام معظم رهبری برقرار شــد و امروز مایه 
ارتقای اقتدار کشور شده است و خاطرنشان 
کرد: جمعیت عظیم راهیان ســرزمین های 
نور که هر ســال بر تعداد آن ها افزوده شده 
است، برای کشور قدرت ساز و اقتدارآفرین 

بوده و هستند.

نورانیت شهدای دفاع مقدس 
مانند مسیر نورانی شهدای کربلا 

ماندگار است
رئیســی با بیان اینکه ایــن حرکت عظیم 
فرهنگی با هدایت هــا و حمایت های مقام 
معظــم رهبری بــه نقطه بســیار مطلوبی 
رســیده اســت، گفت: همانگونه کــه امام 
حسین )ع( به برکت اخلاص در نیت و عمل 
خود در پرتو نور الهی نورانیت یافت و سفینه 
نجات شد، شهدای دفاع مقدس نیز با تأسی 

به آموزه هــای کربلا و تبعیــت از ولی فقیه 
زمان، هم خودشان و هم مسیرشان نورانی 

شد.
رئیس جمهــور بــا بیــان اینکــه نورانیت 
شــهدای دفاع مقــدس نیز مانند مســیر 
نورانی شــهدای کربلا ماندگار است، افزود: 
جلوه تحول آفرین و انسان ســاز عاشورا در 
جوانان این مرز و بــوم باردیگر تجلی یافت 
هر چه زمان از دوران دفاع مقدس می گذرد، 
پرده ها، از مقابل نورانیــت آن ایثارگری ها 
کنار می روند و حقانیت ملت ایران آشکارتر 

می شود.
وی با بیــان اینکه دفاع مقــدس ما ظرفیت 
تحول آفرینی عظیمی دارد، افزود: درســت 
اســت که فضــای رســانه ای در جهان در 
اختیار امپراطوری رســانه ای غربی است، 
اما خاصیت حــق و نور این اســت که جای 
خودش را در میان ظلمت باز می کند و خدا 
دل ها را متوجــه حق می کند، لــذا نباید از 

ترویج مسیر نورانی شهدا نا امید شد.
رئیســی با بیان اینکه امروز همانگونه که 
منابع طبیعــی و ثروت هــای خدادادی 
ملت ها از سوی نظام سلطه غارت می شود، 
اندیشه جوانان و نیروهای کارآمد ملت ها 
نیز غارت می شــود، تصریح کرد: به طور 
قطع وقتی نیروهــای جوان و بــا انگیزه 
کشور از ســرزمین های نور بازدید کنند 
و با آنچه در ایــن مناطق رخ داده آشــنا 
شوند، تبدیل به رویش های انقلاب شده 
و سرمایه نظام در مسیر پیشرفت و اقتدار 

خواهند بود.

امکان تولیدات فرهنگی و هنری 
بسیاری وجود دارد که باید بالفعل شود

رئیس جمهور، راه انــدازی موزه های دفاع 
مقــدس در اســتان های مختلف کشــور 
را اقدام ارزنــده دیگری بــرای حفظ یاد و 
آثار دفاع مقدس و معرفــی آن به عصرها و 

نسل های بعدی دانست و گفت: اگر چه آثار 
فرهنگی و هنری ارزنــده ای در زمینه دفاع 
مقدس خلق شده و تلاش های ارزشمندی 
بــرای حفظ فرهنــگ آن انجام شــده، اما 
همچنــان امــکان فعالیت هــا و تولیدات 
فرهنگی و هنری بســیاری وجود دارد که 

باید بالفعل شود.
رئیسی در ادامه با اشــاره به اقدامات انجام 
شده در دولت مردمی برای مدیریت شیوع 
کرونــا و کاهش آمار قربانیــان این بیماری 
گفت: از همــه دســت اندرکاران برگزاری 
اردوهــای راهیان نور درخواســت می کنم 
که همانگونه که با مدیریــت مطلوب خود 
برگزاری این اردوها را به الگوی مســافرت 
ایمن تبدیــل کردند، تلاش کننــد از جان 
این زائران در برابــر بیماری کرونا نیز به نحو 

احسن صیانت کنند.

تقدیم لباس خادمی راهیان نور
 به رئیس جمهور

در پایان این مراســم از طرف سردار کارگر 
فرمانده ســتاد مرکزی راهیان نور، نشان و 
لباس خادمی راهیان نــور و تصویر یادمان 
شــهدای شــلمچه بــه پــاس قدردانی از 
توجهات رئیس جمهور به برگزاری مطلوب 

و بهتر این اردوها به وی اهدا شد.
پیــش از ســخنان رئیس جمهــور وزیــر 
آموزش و پــرورش به عنوان رئیس ســتاد 
این وزارتخانه در شــورای سیاست گذاری 
راهیــان نــور و نمایندگان ســتاد مرکزی 
راهیان نور، ستادکل نیروهای مسلح، ارتش 
جمهوری اســلامی ایران، نیروی انتظامی 
جمهوری اســلامی ایران، نماینده وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان 
هلال احمــر، وزارت گردشــگری و میراث 
فرهنگی و سازمان صدا و سیما در سخنانی 
به ارائه گزارشــی از عملکرد ستاد سازمانی 
متبوع خود در شــورای سیاســت گذاری 

راهیان نور پرداختند.
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از سوی یک تحلیلگر بازار سرمایه مطرح شد
آینده گره خورده بورس به چهار سناریوی 

مذاکرات سیاسی
یک تحلیلگر بازار ســرمایه با اشاره به واکنش های شــدید این بازار به 
اخبار مذاکرات گفت: به طور کلی می توان چهار سناریو برای مذاکرات 
سیاسی در نظر گرفت که هر کدام تاثیر بســیار مهمی روی آینده بازار 

سرمایه خواهند گذاشت.
روزبه شریعتی، با تاکید بر اینکه بازار ســرمایه در سال آینده با ابهامات 
زیادی رو به رو اســت، توضیح داد: یکی از این ابهامات، آینده مذاکرات 
سیاســی اســت. اگر توافق صــورت بگیرد و یــک توافــق اقتصادی 
گسترده ای باشــد، منجر به ورود سرمایه گذار به کشــور و فروش ۲.۵ 
میلیون بشــکه نفت ایران و در نتیجه  منتج به تلطیف فضای اقتصادی 
می شود. در چنین شــرایطی کشــور با قیمت های کنونی بازار جهانی 
کشــور می تواند با دلار ۲۵ هزار تومانی سر پا بماند و شرکت ها به سمت 
طرح توســعه ای بروند و بازار P/E  خوش بینی ببیند. در این شــرایط 
صنایع برجامــی مانند خودروســازها، بانکی ها، لیزینگی هــا  با ورود 
شرکت ها به داخل ایران متحول شده و سایر صنایع نیز نفع می برند زیرا 

هزینه پول و حمل و نقل پایین می آید.
وی ادامــه داد: ســناریوی دیگر این اســت که توافق شــکل نگیرد و 
مذاکرات شکست بخورد. در این شــرایط با توجه به اینکه فروش نفت 
ایران به زیر یک میلیون بشــکه در روز می رســد و با توجه به کســری 
بودجه، آخر ســال آینــده شــاهد ۶.۴ میلیون میلیــارد تومان حجم 
نقدینگی خواهیم بود. در این شرایط تبدیل شــبه پول به پول سرعت 
می گیرد و مردم برای فــرار از تورم  پول را در هر بــازاری می چرخانند.  
سناریوی شکست منجر به تورم وحشتناک، رشد قیمت دلار تا بیش از 

۳۲  هزار تومان می شود.
این تحلیلگر بازار سرمایه در ادامه با بیان اینکه سناریوی دیگر این است 
که  مذاکرات به صورت فرسایشی ادامه داشته باشد، اظهار کرد: در این 
فضای  برزخ گونه تورم بــه صورت خزنده و آرام رشــد می کند. رکورد 
تورمی در جامعه شکل می گیرد که بازار ســرمایه هم متاثر از این فضا 
فرسایشی جلو خواهد رفت. سناریوی دیگر این است که توافقی بسیار 
محدود شــکل بگیرد. در حد اینکه ایران بتواند حدود دو میلیون بشکه 
نفت بفروشــد و معادل آن  کالاهای اساســی وارد کند. در این شرایط 
کشــور ســال آینده را یر به یر میگذارند، اما اگر قیمت های جهانی بالا 
بمانند، وضعیت به مراتب بهتر از ســال ۱۳۹۹ است. یک میلیون بشکه 
نفت ۱۰۰ دلاری در سال حدود ۳۷ میلیارد دلار می شود که چهار برابر 

میانگین فروش نفت در سال ۱۳۹۹ است.

شــریعتی با تاکید بر اینکه نرخ استهلاک در کشــور  بالا رفته و از  نرخ 
تشکیل سرمایه ثابت بســیار بیشتر شده اســت، توضیح داد: صنایع و 
شرکت ها، صنعت گاز، نفت و برق درحال فرسوده شدن هستند و نیاز به 
سرمایه گذاری مجدد و بازسازی و نوسازی دارند. اگر این اتفاق رخ ندهد 
باید در زمینه قطعی انرژی، منتظر اتفاقات بدتر از سال ۱۳۹۹ باشیم و 
با وجود آنکه دومین دارنده ذخایر نفت و گاز هستیم، از چند سال آینده 
مجبور به واردات گاز می شویم. اگر توافق نیم بند صورت بگیرد و فروش 
نفت در مبادله کالای اساسی باشد، تورم ۳۰ درصد باقی می ماند و بازار 

سرمایه آرام با تورم ۳۰ درصدی رشد می کند.
وی در پایان تاکید کرد: بازار با متغیرهــای امروزه گزینه جذاب زیادی 
دارد. ســهم ها به قدری ریزش داشــته اند که P/E  فوروارد بسیاری از 
شرکت ها به ۴ تا ۵ واحد رسیده اســت. همچنین P/E میانگین تی تی 
ام بازار به محدوده زیر هفت واحد رسیده که خیلی جذاب است و قطعا 

توافق و روشن تر شدن فضا به فضای بازار هم خیلی کمک می کند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

تغییرات احکام بودجه افزایش یافته است
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: برخی انتقادات به لایحه وارد 
است زیرا سقف تکالیف و تغییرات احکام بیشتر شده است، بطوری که 
بودجه ۱۴۰۱ یکی از بیشترین تغییرات حکمی نسبت به سنوات اخیر 

را داشته است.

محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی، در رابطه با تغییراتی که در روند بررســی لایحه بودجه سال 
۱۴۰۱ کل کشــور بر روی آن اعمال کرده اســت، گفت: پیش بینی ما 
همین بود که تغییرات مجلس در لایحه دولت برای بودجه ۱۴۰۱ زیاد 
باشــد؛ اگرچه منتظر گزارشــات نهایی ماندیم اما میزان مازاد منابع و 
مصارف و برآورد اعداد و ارقام اضافه شده توسط مجلس تا حدودی قابل 

پیش بینی بود.
وی افــزود: پیش از نهایی شــدن مصوبه مجلس بــرای بودجه ۱۴۰۱ 
برآورد می کردیم که ناترازی نســبت به لایحه، حداقــل به میزان ۲۵ 

درصد افزایش داشته باشد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ به این سوال که در شرایط 
فعلی دولت می تواند از پس افزایش هــا در اعداد و ارقام بودجه بربیاید؟ 
تصریح کرد: شــرایط سختی اســت، باید در مجلس شــورای اسلامی 
کمکی صورت بگیرد تا ناترازی کاهــش پیدا کند. برآوردها این طور بود 
که مصوبه صحن علنی نسبت به آنچه دولت در لایحه بودجه به مجلس 
ارائه کرد، افزایش ســقف بودجه اتفاق بیفتد، چرا که درآمدهای پایدار 
ما درآمدهای خاصی هســتند که امکان دارد نتوانیم بــه برخی از این 

درآمدها برسیم.
پورابراهیمی افزود: پیش بینی من به عنوان یک کارشــناس این بود که 
میزان ناترازی به وجود آمده نســبت به بودجه ســال ۱۴۰۱ با توجه به 

مصوبات کمیسیون افزایش داشته باشد.
وی در خصوص تغییرات لایحه دولــت در واکنش به اینکه آیا انتقاداتی 
که نسبت به دولت درباره تهیه و ساختار بودجه ۱۴۰۱ مطرح شده بود 
را تایید می کنید؟ گفت: بله، برخی از این انتقادات وارد است چراکه هم 
سقف تکالیف افزایش پیدا کرده و هم تغییرات احکام بیشتر شده است. 
به نظر می رسد بودجه سال ۱۴۰۱ شاید بیشترین تغییر حکمی نسبت 

به سنوات گذشته را داشته است.

بازار

معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرســازی از آمادگی 
دســتگاه های تابعه ایــن وزارتخانه بــرای برگزاری 
سفرهای نوروزی طی بازه ۲۵ اســفند تا ۱۵ فروردین 

سال آینده خبر داد.
شــهریار افنــدی زاده در نشســت خبری تشــریح 
برنامه هــای وزارت راه و شهرســازی بــرای مدیریت 
سفرهای نوروز ۱۴۰۱ اظهار کرد: پیش بینی می شود 
از ۲۵ اسفند امســال تا ۱۵ فروردین سال آینده سفرها 
انجام شــود.وی افزود: پیش بینی ما انجــام ۷ میلیون 
و ۵۰۰ هزار جابجایی با حمــل و نقل عمومی جاده ای 
اعم از مینی بوس، اتوبوس و ســواری کرایه، ۲ میلیون 
و ۲۰۰ هزار جابجایی با قطار، یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
جابجایی بــا هواپیما و بیــش از ۶ میلیــون جابجایی 

دریایی است.
معاون حمــل و نقــل وزارت راه و شهرســازی ادامه 
داد: پیش بینی می شــود در جاده ها طی نوروز ۱۴۰۱ 
روزانه حداقل دو میلیون تردد شــاهد باشیم که عمده 
ترددها از ۲۲ هزار کیلومتر آزادراه و بزرگراه و ۴۷ هزار 

کیلومتر راه اصلی است.
به گفته افندی زاده، ۱۴ هزار و ۴۰۰ دستگاه 
اتوبوس، ۲۴ هزار و ۳۰۰ دستگاه مینی بوس 
و ۳۰ هزار ســواری کرایه از ســوی سازمان 
راهداری برای انجام ســفرهای نوروزی در 
نظر گرفته شده اســت. همچنین ۱۲ هزار و 
۶۶۰ راهدار در کنار پلیــس راهور، اورژانس 

و هلال احمر در جاده ها مســتقر شــده و به مسافران 
خدمات رسانی می کنند.

وی افــزود: روزانــه ۲۲۵ قطار برای ســرویس دهی 
پیش بینی شــده که حدود ۴۵۰۰ رام قطار در ۲۰ روز 
است. همچنین برای هر روز از سفرهای نوروزی ۱۰۶ 
هزار و ۸۰۳ صندلی قطار مهیاســت که در مجموع ۲۰ 

روز به بیش از ۲ میلیون و ۱۳۶ هزار صندلی می رسد.
معاون وزیر راه و شهرســازی یادآور شــد: ســازمان 
هواپیمایی کشــوری برای ایام نوروز مجــوز ۱۴ هزار 
و ۷۰۱ پــرواز داخلــی را داده اســت. همچنین برای 
ایرلاین های داخلی مجــوز انجام ۳۰۵۰ پرواز خارجی 

و بــرای ایرلاین های خارجــی ۱۵۳۶ پرواز 
مجوز صادر شده اســت. تعداد صندلی های 
پروازی داخلــی در نظر گرفته شــده برای 
نوروز ۱۴۰۱ حدود ۲۵ هزار و ۸۳۵ صندلی 
است.افندی زاده تاکید کرد: برای استفاده از 
ناوگان حمل و نقل عمومی در همه مودهای 
آن، تزریــق حداقل دو دوز واکســن و برای 
پروازهای خارجی همراه داشــتن تست PCR منفی 
الزامی اســت.وی درباره ایمنی راه ها گفت: مشــکل 
جاده چالوس به دلیل رانش زمیــن در پی بارش های 
اخیر بود که سبب شد تا قســمتی از جاده چالوس پس 
از تونل کندوان به طول چند ۱۰ متر شــکاف در جاده 
ایجاد شــود. نیروهای راهداری در حال حاضر در محل 

هستند تا اقدامات لازم را انجام دهند.
افندی زاده خاطرنشــان کــرد: به هیچ عنــوان اجازه 
افزایش قیمت بلیــت هواپیما برای ســفرهای نوروز 
۱۴۰۱ داده نخواهد شد. ســازمان هواپیمایی تیم های 
بازرســی را آماده کرده که اگر مورد گرانفروشی دیده 

شــد، برخورد جدی صورت گیرد. مردم هم می توانند 
با استفاده از سامانه های ســازمان هواپیمایی کشوری 

موارد تخلف در فروش بلیت را گزارش دهند.
معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرســازی در پاســخ 
به پرســش خبرنگار مهر درباره فروش اینترنتی بلیت 
اتوبوس گفت: طبــق گزارش هــای دریافتی، فروش 
اینترنتی بلیت در حال انجام است. یکی از برنامه های ما 
در وزارت راه و شهرسازی، تسهیل خرید بلیت ناوگان 
حمل و نقل برای مردم اســت اما با ایــن حال فروش 
اینترنتی محدودیت دارد و معمولاً ۵۰ درصد ظرفیت 
ناوگان به صــورت اینترنتی فروش رفتــه و ۵۰ درصد 
ظرفیت مابقی برای فروش حضوری اســت. همچنین 
ســرویس اتوبوس های دیگری در صورت اتمام بلیت 

اینترنتی برای مسافران در نظر گرفته خواهد شد.
وی درباره خرید نــاوگان قطار مســافری اظهار کرد: 
شــرکت مپنا به عنوان تولیدکننده داخلی ظرف ســه 
ســال آینده می تواند ۱۵۰ دســتگاه واگن مســافری 

تحویل دهد. 

واز پر

سمیه رسولی   دبیــر شورای عالی مناطق 
آزاد با بیان اینکه پیگیــر برقراری فاینانس 
چیــن در مناطــق آزاد هســتیم، گفت: بر 
اســاس آمار ســتاد مبارزه با قاچاق کالا ۷ 
درصد از قاچاق در مناطق آزاد شــکل می 

گیرد.
 ســعید محمد در بیســت و یکمین جلسه 
هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران اظهار 
کرد: وقتی مناطق آزاد را بررسی می کنیم و 
نسبت به سایر کشــورهای دنیا و تجربیاتی 
موفقی که در رابطه با مناطق آزاد در جهان 
وجــود دارد آن را می ســنجیم، متوجــه 
می شــویم نواقص زیادی در این زمینه در 

کشور ما وجود دارد.
دبیــر شــورای عالی مناطــق آزاد تجاری 
صنعتی و ویژه اقتصادی کشور با بیان اینکه 
۱۶۰ فرصــت ســرمایه گذاری در مناطق 
آزاد با شــاخص های اقتصادی تنظیم کرده 
و در ســایت دبیرخانه قرار داده ایم، افزود: 
تشــریح واقعی مناطق آزاد بدون هیچ گونه 
حب و بعضی بایــد انجام شــود؛ معمولاً به 
دلیل یکســری ملاحظات مسائل اصلی باز 
نمی شــود و بنابراین اگر مشــکلات خوب 
احصا نشود طبیعتاً به نتایج خوبی نخواهیم 

رسید.
محمــد ادامــه داد: در دنیا حــدود ۵۴۰۰ 
منطقه آزاد و ویژه اقتصــادی فعال و دارای 

رشد تصاعدی است.
 تجربیات موفقی هم در دنیــا وجود دارد و 
امروز برترین اقتصاد دنیــا یعنی چین ۷۵ 
درصــد از تجارتش در مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی رقم می خورد و ســایر کشورهای 
منطقــه مثل امــارات و ترکیــه و برخی از 
کشــورهای دیگر موتور پیشــران اقتصاد 
کشورشــان مناطق آزاد اســت و تجربیات 
موفــق و الگوهای خوبی در کنــار ما در این 

زمینه قرار دارد.
 ۷ نســل از مناطق آزاد در دنیا تجربه شده 
است که نســل اول بعد از جنگ جهانی دوم 
به عنوان مناطق آزاد تجارت محور و این در 
اروپا شکل گرفت و بعد توسعه یافت به سایر 
کشورها و نســل دوم نسل تولید محور بود و 
نسل سوم نسل خدمات محور، نسل چهارم 
نیز مناطق آزاد دانش بنیان و نســل پنجم 
به عنوان مناطــق آزاد جامع که برخوردار از 
همه چند نسل گذشــته بود و نسل ششم به 
عنوان مناطق آزاد فرامرزی و امروز نســل 
هفتم که چین آن را رقم می زند مناطق آزاد 
دیجیتال است که آن هم به سرعت در حال 
شکل گیری اســت و ما هم روز به روز از آن 

فاصله می گیریم.
وی افزود: ما امروز در نسل اول مناطق آزاد 
قرار داریم و حتی در بخش تولید و خدمات 
دچار نقصان هستیم و در اغلب موضوعات 
شــاید یک بهره کوچکی برده باشــیم اما 
در کل اســتفاده چندانــی از ایــن ابزارها 

نمی شود. 
در کشور ما ۸ منطقه آزاد فعال شامل قشم، 
کیش، ارونــد، چابهار، ارس، ماکــو، انزلی 
و فرودگاه حضرت امــام )ره( وجود دارد. ۷ 
منطقه جدید هم ابتدای امســال مصوب و 
ابلاغ شد که شامل منطقه آزاد زابل، اینچه 
برون، اردبیل، بانه و مریوان، قصر شــیرین، 

مهران و بوشهر است.
محمد گفت: البته در کنار اینها ۷۹ منطقه 
ویژه اقتصادی تا امروز مصوب شــده است 
که ۳۲ منطقه ویژه اقتصادی فعال اســت و 
مناطق ویژه نیاز به ســازمان مسوول دارد 
که تعدادی در اختیار وزارت صمت، نفت و 
راه شهرسازی و حتی وزارت مخابرات است 
که دو یا ســه تا به دســت بخش خصوصی 
اداره می شــود که اتفاقات آن مناطقی که 
به وســیله بخش خصوصی اداره می شــود 

موفق ترین مناطق ویژه اقتصادی است.

صادرات یک میلیارد دلاری
 از مناطق آزاد

وی اظهار کــرد: در کل حدود ۴۵ از تجارت 
کشــور در بخش صادرات در مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی در حال انجام اســت اما این 
عدد شــامل صادرات نفتی هم می شود زیرا 
بســیاری از مناطق ویژه اقتصادی کشــور 
هاب انرژی است و صادرات نفتی هم در آن 

انجام می شود.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد افزود: این در 
حالی است که درصد تولید و سرمایه گذاری 
در مناطق آزاد بســیار پایین است و مناطق 
آزاد به ظرفیت های لازم نرســیده اســت و 
اینکه هنوز ایــن مناطق بــه ظرفیت لازم 
نرسیده اســت و اما هفت منطقه جدید نیز 
مصوب می شود این مساله ســوال برانگیز 
اســت و اینکه امروز ولعی در کشــور ایجاد 
شــده و تقریباً همه اســتان ها درخواست 
دارند که تبدیل به مناطق آزاد شــوند و در 
همه اســتان های مرزی این درخواست را 
داریم و ۷۴ گذرگاه مــرزی امروز حدود ۳۲ 
گــذرگاه در داخل مناطق آزاد کشــور قرار 
دارند و هر روز این درخواست از ما می شود و 
تحت فشار زیاد هستیم که جاهای مختلفی 

تبدیل به مناطق آزاد شود.
وی بیــان کــرد: مناطــق آزاد محلی برای 
رونق تولید، صادرات و تجارت است اما دید 
اشــتباهی که در مدیران شکل گرفته است 
این است که فکر می کنند مناطق آزاد برای 
محرومیت زدایی است و هر جا که وضعیت 
مردم خراب اســت درخواست می کنند که 
آنجا تبدیل به منطقه آزاد شود تا رونق یابد 
و وضع مــردم بهبود یابد بــه همین خاطر 
مناطق فعال دارای ســکونتگاه است که کار 

بسیار اشتباهی است.
دبیر شــورای عالــی مناطــق آزاد گفت: 
متوســط مناطق آزاد در دنیا حــدود ۴ تا 
۵ هزار هکتار اســت اما منطقــه آزاد ماکو 
حدود ۴۰۰ هــزار هکتار اســت و ۲۵ برابر 
جزیره کیــش و این موجب می شــود که 
منطقه قابلیت محصور شدن نداشته باشد و 
مشکلاتی با گمرک و سایر ارکان پیدا کنیم 
و عملًا نتوانیم از مزیت های منطقه آزاد بهره 
ببریم. البته باز هم این اشــتباهات در حال 
تکرار است و از گذشــته درس نمی گیریم. 
همــه می گویند مناطــق آزاد بــه جایگاه 
خودش نرسیده است، خوب است که آسیب 
شناســی شــود زیرا همین امروز هم برای 

تکرار اشتباهات به ما فشار می آورند.
وی افزود: صادرات مــا از مناطق آزاد تقریباً 
حدود یک میلیــارد دلار در متوســط ۴ یا 
۵ سال گذشته بوده اســت و واردات ما نیز 
حدود ۱.۲ میلیارد دلار در مناطق آزاد بوده 

است.

امسال حدود 1.2 میلیارد دلار 
در مناطق آزاد واردات داشته ایم

محمد بیان کرد: این طور تلقی می شود که 
مناطق آزاد محل واردات و ســکوی واردات 
اســت، اما این حرف اشتباه اســت به دلیل 
اینکه مناطق آزاد نیاز به زیرساخت داشتند 
و طبق قانــون دولت باید زیرســاخت های 
مناطــق آزاد را تامین کند و نشــده دولت 
ســهمیه ای از واردات کشور را که ۳ میلیارد 
دلار اســت به مناطــق آزاد داده و به آن ها 
اعلام کرده اســت کــه این رقــم را در بین 
مناطق آزاد تقســیم کنید امــا ۱۵ درصد 
ســود تجاری در اختیار منطقه باشد برای 
توسعه زیرســاخت های منطقه که این کار 
اشتباه است و اگر قرار است دولت کمکی به 
مناطق آزاد کند باید آن عوارض را دریافت و 

خودش نیز در اختیار مناطق آزاد قرار دهد.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد گفت: اینکه 
امروز مناطق آزاد متهم هســتند به سکوی 
واردات، علت این است که قانونگذار مصوب 
کــرده اســت واردات کنید تــا منابع برای 
تامین زیرســاخت ها ایجاد کنید. بنابراین 
۳ میلیــارد دلار واردات مربــوط به مناطق 
اصلی اســت و مربوط به مناطق آزاد نیست 
و این را نباید به حساب مناطق آزاد گذاشت 
اما از ابتــدای ســال ۱۴۰۰ تاکنون حدود 
۱.۲ میلیارد دلار مــا در مناطق آزاد واردات 
داشته ایم که حدود ۵۰ درصد آن مواد اولیه 
مورد نیاز تولیدکننــدگان در داخل مناطق 
آزاد بوده است و بخشی هم کالاهای همراه 

مسافر بوده است.
وی اظهــار کرد: حــدود ۲۰۰ میلیون دلار 
واردات کالاهــای همراه مســافر از ابتدای 
امسال تاکنون بوده است و بنابراین مناطق 

آزاد سکوی واردات نیست.

۷ درصد از قاچاق در مناطق آزاد 
شکل می گیرد

محمد با انتقاد از اینکه گفته می شود مناطق 
آزاد محل واردات کالای قاچاق است، گفت: 
بر اساس آماری که ســتاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز اعــلام می کند هفت درصد 
از قاچاق در مناطق آزاد شــکل می گیرد و 
مناطــق آزاد خیلی خوب رصــد و کنترل و 
نظارت می شــود البته یک درصد هم زیاد 

است و باید به حداقل برسد.
دبیر شــورای عالــی مناطق آزاد بــا بیان 
اینکــه ۲۵۰۰ واحــد صنعتــی در داخل 
مناطق آزاد وجود دارد کــه در بخش های 
واحدهای صنعتی کوچک و متوسط بسیار 
واحدهای خوبی هســتند و نقش خوبی هم 
در اشتغال می توانند داشــته باشند، اظهار 
کرد: صادراتی که در مناطــق آزاد خصوصاً 
از شمال غرب به روســیه انجام می شود در 

حوزه محصولات کشــاورزی بسیار خوب 
و مغتنم است که هم اشــتغال و هم درآمد 

ارزی ایجاد کرده است.
محمد افزود: در مناطق آزاد شــاهد تولید 
خودرو هستیم و مناطق آزاد در حال تبدیل 
شدن به هاب انرژی هستند در چابهار و قشم 
و مشوق هایی بابت جابه جایی طرح ها ایجاد 
کرده ایم و اینها نقاط قوت مناطق آزاد است.

دبیر شــورای عالی مناطق آزاد اظهار کرد: 
بزرگترین معضل مــا حکمرانی در مناطق 
آزاد اســت براســاس اصل ۶۵ قانون دائم 
توســعه کشــور مناطق آزاد توســط مدیر 
منطقه اداره می شــود و مدیر منطقه همه 
امــورات منطقــه را برعهــده دارد به غیر 
از مســائل امنیتــی و نظامی امــا این اجرا 

نمی شود. 
توجه شــود که ما مشــکل قانــون نداریم 
و مشــکل عدم اجــرای قانــون داریم این 
موضــوع در حضــور رئیس جمهــور بیان 
شده و ایشــان نیز دســتور دادند که ماده 
۶۵ باید اجرایی شــود و باوجــود پیگیری 
متاسفانه هیچکدام از دستگاه ها اختیارات 
خود را به رئیس منطقــه واگذار نمی کنند؛ 
الان ۲۷ نهاد در مرز مســتقر اســت و این 
۲۷ نهــاد از وزارتخانه هــای مختلف مثل 
صمت، جهاد کشــاورزی و غیره است و هر 
کدام وظایفــی دارند و وظایــف به صورت 
جزیره ای انجــام می شــود و نهایتاً موجب 
می شود که صادرکننده نمی تواند به هدف 
خود برسید و نهایتاً می گوید جمع کنیم و به 
کشورهای اطراف برویم؛ شاهد هستیم که 
ده ها تصمیم گیر در مناطق آزاد وجود دارد 

و باعث خسته شدن تولید کننده می شود.
محمد بیان کــرد: اگر قوانیــن متناقض و 
خلق الساعه توسط دســتگاه ها در مناطق 
آزاد ابلاغ شــود کــه دارد می شــود عملًا 
مناطق آزاد دیگر مناطق آزاد نیســت، من 
در جلسات مســئولان نظام عرض کردم که 
یکبار باید دربــاره مناطق آزاد نظام تصمیم 
بگیریم و دست دولت هم نیست، یا مناطق 
آزاد را می خواهیم یا نه، بایــد با تمام قواعد 
بازی، مناطق آزاد را بپذیریم و همه حمایت 
کنند یا اگر نمی خواهیم آن را تعطیل کنیم 

زیرا دوگانگی جواب نمی دهد.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد با اشــاره به 
ابلاغ قانون ســیزدهم دی ماه درباره ارزش 
افــزوده گفت: بــر اســاس آن مناطق آزاد 
دو بــار ارزش افزوده می دهنــد و دلیل آن 
هم ابهام در قانون اســت و با ایــن کار فعال 
اقتصادی نابود می شــود و خیلی از فعالان 
اقتصادی در حال توقف تولید هســتند. این 
در حالی است که امارات به تولیدکنندگان 
ایران ۹۰ درصد زمین رایگان و تســهیلات 
می دهنــد و وقتــی در ســال مانع زدایی 

می بینیم ایــن اتفاقات می افتــد در کلیات 
این تصمیم گیری ها می مانیم.محمد افزود: 
فجیره در امارات بیش از ۲۰ میلیارد دلار از 
بانکرینگ ســوخت درآمد دارد و ۸۰ درصد 
از مازوت از ایران قاچاق می شــود و در آنجا 
چنین درآمدی ایجاد می کند؛ ضمن اینکه 
محاسن جنبی بسیار بیشــتر دارد و این در 
حالی اســت که قشــم بهترین نقطه برای 
بانکرینگ است و اگر این موضوع را در قشم 
راه انــدازی کنیم هیچ وقت هیچ شــناوری 
برای بانکرینگ به امارات نمی رود و به مرور 
در قشــم ســوخت گیری انجام می شود اما 
اینکه چــرا بانکرینک مــا راه نمی افتد و هر 
وقــت می خواهیم فعالیــت در مناطق آزاد 
کنیم و به این صورت با ما برخورد می شــود 
به نظرم محل ســوال است و هیچ وقت هیچ 
کشوری از درآمدی ۲۰ میلیارد دلار سالانه 
خود دســت برنمــی دارد و ســنگ اندازی 

می کند.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد افزود: قانون 
سیزدهم دی ماه دســت ما را بسته است و 
پیگیری می کنیم که ایــن قانون یا متوقف 
شود یا اصلاح شــود زیرا در این قانون گفته 
نشــده که معافیت ارزش افزوده برداشــته 
شده بلکه برای آن ســه شرط گذاشته شده 
است در حالی که سه شرط ذکر شده را هیچ 
منطقه آزادی ندارد. اگر قرار است با مالیات 
ســتانی حکمرانی خوبی انجام شده راهش 
این نیست که این مقوله ها در ارزش افزوده 
آورده شود.محمد بیان داشت: معافیت ها را 
بدهیم به حوزه پایین دستی صنعت و نفت 
و گاز تا از آنها به نفع کشور خروجی بگیریم 
نه اینکه اعلام کنیم که ســکونت گاه نباشد 
و یا موارد که امکان پذیر نیســت. ما پیگیر 
هستیم که مناطق آزاد را به جایگاه خودش 
برسانیم و سعی کرده ایم فلسفه مناطق آزاد 

را تبیین کنیم.
وی اظهــار کرد: در کریدورهــای ترانزیتی 
ابتدا و انتهای مســیرها همه در مناطق آزاد 
است و اگر راه آهن چابهار - زاهدان راه بیفتد 
با توجه به ظرفیت بســیار بالای در روسیه 
داریم و ۲۵ میلیون تن تجارت روســیه طی 
۵ سال آینده برنامه ریزی شــده از کریدور 
شــمال - جنوب و این ظرفیت اگــر برقرار 
شود، منفعت زیادی خواهیم داشت.محمد 
افزود: مــا در حال پیگیری زیرســاخت ها 
هســتیم همین الان کیش برق نــدارد و با 
توجه به اینکه ۲۲ هزار واحــد خالی داریم 
این مشــکل چندان احســاس نمی شود. 
در قشم مشــکل آب وجود دارد و در بسیار 
جاها مشــکل اینترنت و تردد داریم و مسیر 
نداریم اتفاقاً مناطق آزاد جدید چیزی ندارد. 
پیگیری کردیــم در بودجــه ۱۴۰۱ بحث 
تهاتر نفت تا از آن ۵.۵ میلیــارد یوروی که 
لحاظ شده مناطق آزاد هم بتوانند استفاده 
کنند و در کنار این موضوع بحث اســتفاده 
از مناطق کشــور چین و فاینانس چین هم 
در حال پیگیــری اســت و تفاهمنامه ای با 
آنها امضا شده است و آن مسیر را هم دنبال 
می کنیم.وی افزود: بحث ایجاد بانک آفشور 
نیز یکی از موضوعات بسیار مهم در مناطق 
آزاد است و مغفول مانده است و این موضوع 
پیگیری شــده و نظر بانک مرکزی روی آن 
اخذ شــده اســت زیرا قبلًا اعلام شده بود 
که اول باید ۱۵۰ میلیــون دلار آورده اولیه 
تاسیس کننده باشــد که این موضوع به ۵ 
میلیون دلار کاهش داده ایم و امروز پیگیری 
می کنیــم برای پیــدا کردن ســهامداران 
ذیصــلاح و اگر ایــن موضوع محقق شــود 
به دلیل اســتقلال از بانــک مرکزی فضای 
مناسبی را برای فعالان اقتصادی و ایرانیان 
خارج از کشــور ایجاد می کند و با راه اندازی 
این بانک امکان صدور تضامیــن ارزی نیز 

وجود دارد.
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رکوردی دیگر در فولاد غدیر نی ریز
بیش از ۳۷ هــزار تن تقاضا بــرای عرضه ۱۰ هزارتنی آهن اســفنجی 
مجتمع فولاد غدیر نــی ریز در بورس کالا و بالاتریــن نرخ فروش آهن 
اســفنجی. تالار محصــولات صنعتــی و معدنی بــورس کالای ایران 
امروز میزبان عرضــه ۱۰ هزار تنی آهن اســفنجی مجتمع فولاد غدیر 
نی ریز بود.۱۰ هزار تن آهن اســفنجی مجتمع فــولاد غدیر نی ریز در 
بورس کالای ایران عرضه گردید که به دلیــل کیفیت بالای محصول با 
تقاضای ۳۷۵۰۰ تنی روبــرو و در نهایت این محصول با میانگین قیمت 

۱۰۰.۳۵۹ ریال برای هر کیلو معامله شد.
شــایان ذکر اســت تقاضای ۳۷۵۰۰ تنی برای عرضــه ۱۰ هزارتنی 
محصول این مجتمع در شــرایطی رقم خورده اســت که برنامه فروش 
آهن اســفنجی مجتمع فولاد غدیر نی ریز صرفا فروش به کارخانجات 

فولادی از طریق بورس کالا در ۵ ماه اخیر بوده است.

و دیزل  اتوبوس برقی شرکت ایران خودر
ونمایی شد  ر

در مراسمی با حضور مسوولان ایدرو و مدیرعامل ایران خودرو، اتوبوس 
برقی شرکت ایران خودرو دیزل رونمایی شد.

 اتوبوس برقی شــرکت ایران خودرو دیزل یکی از هفت محصول توسعه 
یافته این شرکت در ۱۶ ماهه گذشته است.

 بر پایه این گزارش، طراحی و توســعه اتوبوس برقی ایران خودرودیزل 
بر مبنای پلتفرم اتوبوس آتروس این شــرکت انجام شــده که ظرفیت 
تولید آن روزانه چهار دستگاه و ســالیانه حدود یک هزار دستگاه است، 
محصولی که مطابق تست های موفق انجام شــده در شیب ۳۰ درصد 
نیز واژگون نمی شــود، در حالی که استاندارد شیب واژگونی ۲۸ درصد 
است.در مراســم رونمایی از این محصول، جواد توسلی مهر مدیرعامل 
ایران خودرو دیزل اظهار داشت: اســتفاده از هر دستگاه اتوبوس برقی 
سالیانه کاهش مصرف ســوخت به میزان ۴۰ هزار لیتر به دنبال خواهد 

داشت.
 وی گفت: با فرض تولید ســه هزار دســتگاه اتوبوس برقی در مدت سه 
سال، کاهش مصرف ســوخت به میزان ۸۴۰ میلیون لیتر، صرفه جویی 
۴۴۵ میلیون دلاری ) با فــرض ۵۳ صدم دلار در هر لیتــر گازوئیل( و 

صرفه جویی حدود ۱۲ هزار میلیارد تومانی اتفاق خواهد افتاد.
 وی در عین حال خاطرنشــان کرد: تیراژ پایین تولید، علت اصلی است 
که ســرمایه گذاری در تولید قطعــات خودروهای تجاری در کشــور 
اتفاق نمی افتد. توســلی مهر ابراز امیدواری کرد که با حمایت دولت و 
خریداری و مصرف محصولات داخلی، مشکلات خودروسازان تجاری 
به حداقل برسد و در غیر این صورت دوباره شــاهد کاهش تیراژ تولید 
خواهیم بود. وی بیان داشــت: در ۱۶ ماه گذشــته با الهام از فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب و جهش تولید به ســراغ افزایــش تولید به منظور 
نجات این شرکت رفتیم، شــرکتی که از ســال ۹۰ و با اتفاقات حادث 
شده برای آن از تولید سالیانه ۱۲ هزار دســتگاه به سالیانه فقط ۲ هزار 
و ۸۰۰ دستگاه کاهش یافت و سبب شــد تا به یکی از ور شکسته ترین 

شرکت های خودروسازی در ۱۰ سال گذشته تبدیل شود.

مدیرعامل ایران خودرو دیزل یادآور شــد: زیان این شرکت در شهریور 
سال گذشــته به پنج هزار و ۸۶۰ میلیارد تومان رســید که تعدیل ۲۰ 
درصدی نیروهای آن را به دنبال داشــت، با این حال با جهش در تولید 
و رسیدن از ۲ هزار و ۲۰۰ دستگاه در سال ۹۸ به هفت هزار دستگاه در 
ســال جاری، کاهش بدهی های این شــرکت اتفاق افتاد و امروز بدهی 
ایران خودرو دیزل به صفر رســیده است. وی خاطرنشــان کرد: امروز 
سود عملیاتی شرکت ایران خودرودیزل به بیش از ۲ هزار میلیارد تومان 

رسیده و سودده ترین شرکت خودروسازی کشور است.

داخلی سازی 100 درصدی موتور اتوبوس برقی در سال 1401
در حاشیه این مراســم، توســلی مهر گفت: اکنون نیمی از موتور برقی 
این اتوبوس داخلی سازی شــده و برای اجزا و قطعات نیمی دیگر از آن 
وابسته به خارج هستیم.وی خاطرنشان کرد: ســال آینده و با تفاهمی 
که با شرکت های داخلی داشتیم، موتور این اتوبوس کاملا داخلی سازی 
خواهد شــد.مدیرعامل ایران خودرو دیزل، میزان پیمایش این خودرو 
با هر بار شــارژ را ۲۵۰ کیلومتر با ایرکاندیشــن و ۳۸۰ کیلومتر بدون 

ایرکاندیشن عنوان کرد.
وی بیان داشت: تفاهم نامه تحویل ۲۰۰ دستگاه از این اتوبوس با وزارت 

کشور و ۵۰ دستگاه دیگر با شهرداری تهران منعقد شده است.

رئیس سازمان حمایت:
جلوی افزایش قیمت لوازم خانگی را نمی گیریم

رئیس ســازمان حمایت مصرف کننــدگان و تولیدکننــدگان با بیان 
اینکه همه شرکت های لوازم خانگی قیمت های خود را برگرداندند، در 
پاسخ به سوالی درباره اینکه تا چه زمانی می توان جلوی افزایش قیمت 
لوازم خانگی را گرفت؟ گفت که قرار نیســت جلوی افزایش قیمت کالا 
را بگیریم و کالا باید بر اســاس ضوابط هیئت تعیین و تثبیت قیمت ها 
تعیین قیمت شود.عباس تابش در پاسخ به ســوالی درباره جدیدترین 
وضعیت بازگرداندن قیمت شــرکت های لوازم خانگی، تصریح کرد: از 
نظر ما همه شــرکت ها قیمت های خود را بازگرداندنــد مگر اینکه نام 

شرکتی که از این مصوبه سر باز زده اعلام کنید.
وی با بیان اینکه این قیمت ها دســتوری نیســت، اظهــار کرد: همه 
شــرکت ها توجیه هستند که بر اساس محاســبات انجام شده، ملزم به 

برگرداندن قیمت ها برای تامین حقوق مصرف کنندگان هستند.
رئیس ســازمان حمایت در پاسخ به ســوالی درباره اینکه تا چه زمانی 
می توان جلوی افزایش قیمت لوازم خانگی را گرفت؟ گفت: قرار نیست 
جلوی افزایش قیمت کالا را بگیریم. بحث این اســت که کالا بر اساس 
ضوابط هیئــت تعیین و تثبیت قیمت ها باید تعیین قیمت شــود و این 

قیمت هر کجا از این ضوابط بالاتر باشد، آن را به رسمیت نمی شناسیم.
تابش افزود: برنامه حاکمیت این اســت که همزمان بهای تمام شــده 
و مواد اولیه که بعضاً مدیریت نشــده بود را مدیریت کنــد. به این معنا 
که هزینه های تولید کم شــود. کم کردن هزینه تولید به معنی افزایش 
سود تولید کننده هم اســت. بنابراین بخشــی از هزینه ها به شکلی در 
حال تامین است.   اواســط دی ماه دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی 
ایران از افزایش ۳۹ درصدی قیمت نهاده های تولید از ابتدای امســال 
تاکنون خبر داده بود و اواخر دی ماه هم  اکبــر پازوکی، رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی اعلام کرد که برخی تولیــد کنندگان لوازم 
خانگی قیمت محصولات خود را ۸ تا ۱۲ درصد افزایش دادند. بیشترین 
افزایش قیمت مربوط به یخچال و فریزر و کولر آبی بود و قیمت ماشین 

لباسشویی و ماشین ظرفشویی تغییری نکرده بود.

تولید

خریدار   وزیر صنعــت، معدن و تجارت از 
آزاد شــدن واردات خودرو به کشور از اواخر 
اردیبهشــت ۱۴۰۱ خبر داد.بــه گزارش 
وزارت صمت، ســید رضــا فاطمی امین به 
مســائل مرتبط با واردات خودرو اشاره کرد 
و گفت: در ســال ۱۳۹۷ به خاطر مدیریت 
تراز ارزی کشور، واردات خودرو ممنوع شد. 
در واقع به ســبب اعمال تحریم ها، فروش 
نفت کاهش یافت و بــرای مدیریت مصارف 
ارزی، واردات خودرو ممنوع اعلام شد. این 
ممنوعیت تا اواخر اردیبهشــت سال آینده 
فرصت دارد و پــس از آن این مصوبه را دیگر 
تمدید نخواهیم کرد. البته این تصمیم نیز با 

هماهنگی دولت است.
وی با بیان علل تمدید نشــدن این مصوبه، 
افزود: تقاضای خــودرو بیش از یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار دســتگاه و عرضه به حدود یک 
میلیون دســتگاه رســیده، پــس تقاضای 
خودرو بیش از عرضه اســت و خودروســاز 
داخلی نتوانســته ایــن فاصلــه را پر کند، 

بنابراین نیاز به واردات داریم.

سال آینده محدودیت های ارزی سال 
13۹۷ را نداریم

وزیر صمت با بیــان این که ســال ۱۴۰۱، 
محدودیت های ارزی سال ۱۳۹۷ را نداریم، 
ادامه داد: امسال تراز ارزی روند خوبی دارد 
و صادرات غیرنفتی به بیــش از ۴۷ میلیارد 
دلار می رســد. بنابرایــن در ســال آینده 
نگرانی ای در خصوص تــراز ارزی نخواهیم 
داشت و این یکی دیگر از علل تمدید نشدن 

مصوبه ممنوعیت واردات است.
فاطمی امین در خصوص ضوابط واردات نیز 
تأکید کرد: شــرکت واردکننده به طور حتم 
باید شــبکه خدمات پس از فروش داشــته 

باشد.
وی از حــذف تدریجی قرعه کشــی خودرو 
در سال آینده خبر داد و گفت: وقتی عرضه 
با تقاضــا هم خوانی نداشــته باشــد، کالا 
ســرمایه ای می شــود. حدود یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار تا یــک میلیــون و ۵۰۰ هزار 
نیاز به خــودرو در ایران وجــود دارد، اما در 
قرعه کشــی ها حدود ۴ میلیــون نفر ثبت 
نــام می کنند و ایــن یعنی خــودرو کالای 
سرمایه ای شده اســت. با لغو مصوبه واردات 
تا ۱۰۰ هزار و حتی شاید بیشتر، خودرو وارد 
کشور خواهد شــد و این واردات و افزایش 
تولیــد، باعث مدیریت بازار می شــود، پس 
از ســال آینده به تدریج دیگر قرعه کشــی 

نخواهیم داشت.
وزیر صمت همچنین تصریح کرد: دو نرخی 
بودن و اختــلاف قیمت تولیــد کارخانه با 
قیمت بازار بــا افزایش عرضــه و واردات به 

تدریج تنظیم خواهد شد.
وزیر صمــت در خصوص مســائل مرتبط 
با خــودرو، اعلام کــرد: موضــوع خودرو 
همواره چالشی بوده اســت و داستان امروز 
و دیروز نیســت. مســائل مرتبط با خودرو 
در دو ســطح محیــط و فضــای زنجیــره 
خودرو و همچنین مســائل مربوط به درون 
شرکت های خودروســاز و قطعه ساز مورد 
بررســی قــرار می گیــرد.وی در خصوص 
مســائل مربــوط بــه درون شــرکت های 
خودروســازی و قطعه ســازی، گفــت: در 
حالی که سازوکارهای مدیریتی در صنعت 
خودروسازی دنیا سال هاست تغییر کرده، 
اما در کشور ما همچنان بدون تغییر مانده و 
یکی از علل نامناسب بودن قیمت و کیفیت 

نیز همین موضوع است.
وزیر صمت افــزود: همچنیــن در تولید و 
توســعه محصول نیز عقب هســتیم، یک 
پلتفرم) ســکو( پس از چند ســال قدیمی 
می شود و ارتقاء کیفیت امکان پذیر نیست. 
بحث های درون شــرکت های خودروساز 
و قطعه ســاز را خــود خودروســازان و 

قطعه سازان باید حل کنند.
فاطمی امیــن با بیان این کــه در این حوزه، 
نظــام رده بنــدی را از دو ماه پیــش آغاز 
کرده ایم، گفــت: هر خودرو شــامل چند 
مجموعــه اســت، وقتی یک مــدل جدید 
خودرو طراحی می شــود، مجموعه سازها 
وارد طراحی در طول زنجیره می شــوند. در 
تیرماه ســال آینده چهار خودرو دیگر را به 
این پروژه اضافه می کنیم و با پیاده ســازی 
نظام رده بندی، سازوکارهای تولید خودرو 

را تغییر خواهیم داد.

اصلاح ساختار سهامداری و مدیریت 
خودروسازان

وی با بیان این که ۹ پروژه در صنعت خودرو 
مــورد تمرکز ما قــرار گرفته اســت، ادامه 
داد: یکی از ایــن پروژه ها اصلاح ســاختار 
ســهامداری و مدیریــت خودروســازان و 
موضوع دیگر تأمین مالی اســت، زیرا سهم 
بالایــی از قیمت خودرو، مربــوط به هزینه 
مالی خودرو می شــود، این هزینه با اصلاح 
رابطــه خودروســاز و قطعه ســاز کاهش 
می یابد، اما وقتی این رابطه تنظیم نیســت، 

کیفیت پایین آمده و قیمت بالا می رود.

وزیر صمــت بــا بیــان این که ســازوکار 
تأمین مالی زنجیــره ای را از چند ماه پیش 
آغاز کرده ایــم، اضافه کــرد: در این زمینه 
تسهیلات به هر یک از اعضای درون زنجیره 
داده می شود. کل زنجیره شبیه به یک بنگاه 
دیده شده و تأمین مالی آن با هزینه کمتری 

انجام می شود.
فاطمی امیــن در خصوص مزایــای تأمین 
مالی زنجیره ای نیز بیان کرد: با این روش به 
شدت هزینه های مالی کاهش یافته و منابع 
مالی به موقع به قطعه ساز و زنجیره ها، داده 

می شود.
وی با بیان این که ۲ هــزار میلیارد تومان در 
دو ماه گذشــته قرارداد بســته شده است، 
تصریح کــرد: تأمیــن مالی زنجیــره ای را 
برای حدود شــش صنعت از جمله خودرو 
اجرا کردیم و ســال آینده به سمت اجرای 
کامل آن در خودروســازی پیش می رویم. 
وقتــی پول قطعه ســاز به موقــع پرداخت 
شــود، کیفیت خودرو قابل کنتــرل بوده 
و هزینه هــای اضافی قطعه ســاز مدیریت 
می شــود و به طــور یقیــن، روی کاهش 

قیمت ها اثر دارد.

برنامه زمان بندی دو ساله برای اصلاح 
صنعت خودرو

وی از برنامه زمان بندی ۲ ساله برای اصلاح 
صنعت خــودرو خبر داد و گفــت: برخی از 
محورهــای درون این برنامــه زمان بندی 
شــده، ۶ ماهه هســتند، اما از اواسط سال 
آینده بسیاری از مســائل از جمله کیفیت 
خودرو و قرعه کشــی حل شــده و بسیاری 
از مشــکلات برطرف می شــود؛ امــا برای 
حل نهایی مســائل به یــک دوره کامل دو 
ســاله، نیاز داریم.وزیر صمت در خصوص 
دستورالعمل ۸ ماده ای دولت برای صنعت 
خــودرو، توضیح داد: مطالعه گســترده ای 
روی ایــن موضــوع انجــام شــده و از اول 
شــهریورماه هفته ای ۳ جلســه در زمینه 
خودرو برگزار شــده تا مســائل با جزئیات 
بررسی و مشخص شــود. رئیس جمهوری 
نیز بــر اســاس گــزارش این جلســات، 

دستورالعمل ۸ ماده ای را صادر کرده است.

هدف گذاری تولید 1.۵ برابری خودرو 
در سال آینده

فاطمی امیــن با اشــاره به برخــی از مفاد 
هدف گذاری های انجام شــده دولت برای 
صنعت خــودرو، تصریح کــرد: تولید ۱.۵ 
برابری خودرو در ســال آینده هدف گذاری 
شــده اســت، یعنی ســال آینده باید یک 
میلیــون و ۵۰۰ هــزار دســتگاه خــودرو 
تولید شــود. در این حوزه با خودروســازان 
نیز جلســات مختلفی داشــتیم و به برنامه 
یک پارچه ای نیز رسیدیم و مشخص شد که 

این افزایش، امکان پذیر است.
وی همچنین ادامه داد: در این راستا تولید 
ســه خودرو قدیمی باید متوقف شــود که 
شامل دو خودرو از ایران خودرو و یک خودرو 
از سایپا اســت. همچنین سه خودرو جدید 

سال آینده، معرفی خواهد شد.

منافع برخی اجازه اتفاقات خوب در 
حوزه خودرو را نمی دهد

وزیر صمــت در بخش دیگری از ســخنان 
خود با اشــاره به »مافیا« در صنعت خودرو 
گفت: مافیا در این صنعت وجــود دارد، اما 
در جاهایی که با تصور مردم متفاوت است. 
در واقع شــبکه هایی وجود دارد که منافع 
آن ها اجازه اتفاقات خــوب در حوزه خودرو 
را نمی دهد، اما در جاهایی که شــاید مردم 

کمتر متوجه شوند.
فاطمی امیــن با بیــان این کــه روابطی در 
سطح خودروســازی ایران شکل گرفته که 
با منافع مردم هم راستا نیست، عنوان کرد: 
به طور یقین، وظیفه ما شناسایی این روابط 
است که باید مدیریت خودروســازان را به 
مردم واگذار کنیم. یکــی از عیوب صنعت 
خودروسازی همین ســاختار سهامداری 

ایران خودرو و ســایپا اســت و اصلاح این 
ســاختار ســهامداری نیــز مــورد تأکید 

رئیس جمهوری قرار دارد.
وی همچنیــن با صراحــت تصریح کرد که 
معایب صنعت خــودرو زیاد امــا قابل حل 

است.

بازگشت به تولید سال 13۹۶ و 13۹۷ 
با رشد اقتصادی 8 درصدی

فاطمی امین در بخش دیگری از ســخنان 
خود با اشــاره به هدف گذاری برای رسیدن 
به رشــد اقتصــادی ۸ درصدی در ســال 
۱۴۰۱ ادامه داد: رشــد اقتصــادی در دهه 
گذشــته پایین بوده اســت و با رسیدن به 
رشد اقتصادی ۸ درصدی تازه به تولید سال 
۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ می رسیم. یعنی تولیدی که 
از ســال ۱۳۹۶ تا ۱۴۰۰ پایین آمده بود در 

سال ۱۴۰۱، دوباره به آن می رسیم.
وی با بیان این که زیرساخت های لازم برای 
رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصدی وجود 
دارد، گفت: در این راســتا ســه مؤلفه مواد 
اولیــه، تأمین مالی و تقاضــا باید هماهنگ 
شــوند. در حوزه تقاضــای داخلی، اصلاح 
دستمزدها و تحریک تقاضا از طریق اعتبار 
خرید و در حوزه خارجی، موضوع صادرات 

مهم است.

افزایش 10 تا 12 میلیارد دلاری 
صادرات امسال نسبت به سال گذشته

وزیر صمــت در خصوص صــادرات، اضافه 
کرد: با مصوبــات رفع موانــع صادراتی که 
مهرماه توسط ســتاد اقتصادی دولت ابلاغ 
شــد، موانع صادراتی به شدت کاهش یافته 
و رشــد فزاینده صادرات را شــاهد بودیم و 
امســال ۱۰ تا ۱۲ میلیارد دلار بیش از سال 
گذشــته، صــادرات داریم.فاطمی امین در 
خصوص تأمین مالی بــه دو موضوع تأمین 
مالــی زنجیــره ای و پرداخت تســهیلات 
مبتنی بر صورت حساب های سامانه جامع 
تجارت اشــاره کــرد و افزود: بــا همکاری 
بانک مرکزی، تســهیلات واحدها بر اساس 
صورت حساب های ســامانه جامع تجارت، 
مستقیم به حساب فروشنده واریز می شود 
و با این روش انحراف از منابع از بین خواهد 
رفت. با اجرای این دو پروژه از اواســط سال 
آینده، به طور تقریبی، ۷۰ درصد مســائل 

حوزه سرمایه در گردش، حل خواهد شد.

کاهش قیمت فولاد و سیمان با اصلاح 
ساختار بازار

وی در بخــش دیگــری از ســخنان خود 
در خصــوص موضــوع تأمین مــواد اولیه، 
گفت: اصلاح ســاختار بــازار کالاهای پایه 
)فلزات و ســیمان و...( به اجرا درآمد و نتایج 
موفقیت آمیزی داشــت. با وجــود افزایش 
قیمت ارز و قطع گاز واحدهای فولادی، اما 
قیمت ورق کاهشی بوده و در حوزه سیمان 
نیز قیمت ها به قیمت گذشــته، بازگشــته 
است.  وزیر صمت با بیان این که این موضوع 
با ۲۵ ابزار بورســی به اجرا در آمد، تصریح 
کرد: ۱۵ ابزار اجرایی شده اســت و نه تنها 
قیمت ها  کاهش یافت، بلکه ســهمیه بندی 
در بســیاری از مــواد ماننــد ورق، فولاد، 
میلگرد و فلزات از میان برداشــته شد و در 
پتروشــیمی نیز همین موضوع کم کم آغاز 

می شود.
وی از راه اندازی خریدهــای آتی خبر داد و 
گفت: اکنون تولیدکننــده می تواند ورق را 
از امروز برای چند ماه آینــده بخرد و دیگر 

نگران تأمین مواد اولیه خود نیست.

تولید 10 هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاهی جدید با همکاری وزارت نیرو

وزیر صمــت در ادامه ایــن برنامه خصوص 
قطع بــرق و گاز واحدهای تولیــدی، بیان 
کرد: در حوزه برق، ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت 
نیروگاهی جدید را بــا همکاری وزارت نیرو 
آغاز کرده ایم که در ســه یا چهار سال آینده 
جواب می دهد و نیاز بــرق صنایع را تأمین 

می کند، همچنین در حــوزه گاز در بودجه 
۱۴۰۱ قیمت گاز برای نیروگاه های وزارت 
نیرو و واحدهای صنعتــی را به یک قیمت و 

میزان تعیین کرده ایم.
وی همچنین تصریح کرد: بازار برق را عمق 
می دهیم که می تواند بســیار مؤثر باشــد، 
همچنین پروژه هایی را برای بهینه ســازی 
مصرف انــرژی در واحدهای صنعتی مطرح 
کرده ایم که بسیاری از مسائل را حل وفصل 
می کند.وزیر صمــت در ادامه با بیان این  که 
در ۷ ماه گذشــته با ۷ کشــور برای افزایش 
مناســبات تجاری گفت وگو داشــته ایم، 
گفت: فرصت های افزایش مــراودات ایران 
با کشــورهای همسایه بســیار زیاد است و 
این کشورها نیز مشــتاق همکاری با ایران 
هســتند، ضمــن ایــن  کــه ظرفیت های 
کشــورمان از جملــه فنــاوری و صادرات 
خدمات فنی و مهندســی، مورد نیاز آن ها 

است.

سه راهبرد در تجارت بین المللی
فاطمی امیــن با بیان این که ســه راهبرد را 
در تجــارت بین المللی دنبــال می کنیم، 
تصریح کرد: ارتباط کسب وکارهای داخلی 
بــا کســب وکارهای خارجی یکــی از این 
راهبردها اســت، زیرا زمانی موفق خواهیم 
بود که کســب وکارها را به هم وصل کنیم؛ 
ممکن اســت دولت مردان تغییر کنند، اما 
وقتی کســب وکارها به هم متصل شــوند، 

ارتباط اقتصادی همچنان پا خواهد بود.
وی محــور دوم را دســتیابی بــه توافقات 
چندجانبه دانســت و گفت: نباید به توافق 
دوجانبه فکر کرد، بلکه بایــد زنجیره های 
بین المللی را شــکل داده و خود در جایگاه 
مناســب قرار بگیریم. برای مثال با فناوری 
و مواد اولیه ایران در یک کشــور دیگر تولید 
کنیم، تولید به نام آن کشور باشد و صادرات 

به کشور سوم انجام شود.
وزیر صمت اصلاح ترکیــب مقاصد، مبادی 
و کالاهای صادراتی را محور ســوم دانست 
و گفــت: نبایــد به کشــور خاصــی برای 
واردات وابســته شــد، همچنین لازم است 
ترکیب کالاهــای صادراتی نیز به ســمت 

دانش بنیان ها، تغییر کند.
ســیدرضا فاطمی امین تصریــح کرد: تورم 
بیمــاری طولانی مــدت و مزمــن اقتصاد 
ایران اســت و ما سال هاســت که با مسأله 
تورم روبه رو هســتیم. نقدینگــی، تولید و 
قیمت های خارجی ) نــرخ ارز و تعرفه ها(، 
ســه عامل مهم در تورم هستند و ۸۰ درصد 

مسائل تورم، مربوط به این سه محور است.

تمرکز روی اصلاح ساختار بازار 
در رویکرد جدید وزارت صمت

وی با بیان این که باید نقدینگی و قیمت های 
خارجی مدیریت شود و تولید افزایش یابد، 
بیان کرد: همــه از اصلاح ســاختار بازارها 
غفلت می کننــد، اما در دولت ســیزدهم با 
رویکرد جدیدی کــه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت داشــته ایم به این موضوع اهمیت 
دادیم و اصلاح ساختار بازار را به صورت ویژه 

در دستور کار قرار دادیم.
وزیر صمــت با بیــان این کــه روی اصلاح 
ســاختار ۱۰ بازار کار می کنیم که سه بازار 
آن عملیاتی شده اســت، توضیح داد: بازار 
کالاهای واســطه ای و نهایــی یعنی همین 
اقلام مورد نیاز مردم، یکی از آن هاســت و 
روش های معمــول برای تنظیــم این بازار 
مانند بازرسی و نظارت، بیشتر شامل روالی 

پیچیده و بدون اثربخشی لازم، بوده است.

ابتکار درج قیمت تولیدکننده
 در وزارت صمت رقم خورد

فاطمی امین با بیان این که در این خصوص، 
ابتــکار درج قیمت تولیدکننــده در وزارت 
صمت رقم خورده اســت، اضافه کرد: درج 
قیمت مصرف کننده در بسیاری از کشورها 
ممنوع و تخلف اســت، روش درســت درج 
قیمــت در بیشــتر کشــورها، درج قیمت 

مصرف کننده روی قفسه های فروشگاهی 
اســت.وی با یــادآوری این کــه تخفیفات 
اغواکننده فروشــگاه ها به علت همین درج 
قیمت مصرف کننده بوده اســت، افزود: اما 
با اجرای پــروژه درج قیمــت تولیدکننده، 
مرز تولید و توزیع شــفاف شده و مشخص 
می شــود چقــدر از قیمــت نهایی ســهم 
تولیدکننده و چقدر ســهم نظام توزیع بوده 
اســت.وزیر صمت با بیان این که پروژه درج 
قیمت تولیدکننده حدود ســه ماه است که 
آغاز شــده اســت، ادامه داد: چهار مرحله 
از ایــن پروژه انجام شــده اســت و تاکنون 
۳۴ گروه کالا، شــامل این پروژه شــده اند. 
همچنین این پــروژه تا آخــر تیرماه طول 
می کشــد و تمام کالاها به تدریج وارد این 

پروژه خواهند شد.
فاطمی امیــن همچنین گفــت: اکنون این 
پروژه در دوران گذار اســت، البته کالاهایی 
که بــا قیمت قبلی در انبارها موجود اســت 
با همــان قیمت عرضــه خواهند شــد، اما 
کالاهای جدید با قیمت تولیدکننده عرضه 

می شوند.

الزام به ثبت معاملات کالاهای
 دارای اولویت تنظیم بازار در سامانه 

جامع تجارت
وی در بخش دیگری از سخنان خود از الزام 
به ثبت معامــلات کالاهای مهــم از لحاظ 
تنظیــم بــازار و کیفیت در ســامانه جامع 
تجارت به صــورت اولویــت دار، خبر داد و 
افزود: وقتی تولیدکننــده کالای خود را به 
نظام توزیع می فروشد، باید فاکتور آن را در 
سامانه جامع تجارت ثبت کند. با این روش 
رصد قیمت تولیدکننده بــه صورت مداوم 
انجام شده و بدون هرگونه بازرسی به صورت 
روزانه در استان ها و دفاتر تخصصی وزارتی، 
قیمت تولیدکننده رصد و پایش می شود و 
به این شــکل از افزایش قیمت ها جلوگیری 
خواهد شد.وزیر صمت با بیان این که فاصله 
قیمت تولیدکننده تا مصرف کننده حداکثر 
۳۰ درصد است، گفت: قیمت مصرف کننده 
حداکثــر می توانــد ۳۰ درصد بیشــتر از 
تولیدکننده باشــد و مــردم در این طرح به 
عنوان ناظر و بازرس وارد عمل می شــوند؛ 
وقتی قیمت تولیدکننده مشــخص شود و 
همچنین حداکثر ســود نظام توزیع یعنی 
همــان ۳۰ درصــد معلوم باشــد، مردم به 
راحتی می توانند به عنــوان ناظر بازار عمل 

کنند.

الزم فروشنده به نصب قیمت 
مصرف کننده روی قفسه فروشگاهی

فاطمی امیــن در خصــوص در معــرض 
دید قــرار دادن قیمت ها نیــز تصریح کرد: 
براســاس مــاده ۱۵ قانون نظــام صنفی، 
فروشنده موظف است قیمت مصرف کننده 
را روی قفســه فروشــگاهی درج کنــد تا 

سردرگمی مردم از بین برود.
وی با یادآوری این که حدود ۳۰ سال است 
که مــردم قیمــت مصرف کننــده را روی 
محصــول می بینند و دیگر بــه این موضوع 
عادت کرده اند، بیان کرد: مصرف کنندگان 
عادت به پرداخت قیمــت روی کالا دارند. 
فرهنگ ســازی بــرای اجرای پــروژه درج 
قیمت تولیدکننده زمان بر اســت، پس در 
دوران گذار هــم قیمــت تولیدکننده هم 
قیمــت مصرف کننده با حداکثــر ضرایب 
ســود، درج خواهد شــد تا فرهنگ سازی 
لازم انجام شود و مردم به این موضوع عادت 
کنند.وزیر صمت با بیان این کــه با توافق با 
وزارت اقتصاد، قیمــت تولیدکننده مبنای 
محاســبه مالیات خواهد بود، تصریح کرد: 
این موضوع الزامی بــرای درج قیمت واقعی 
تولیدکننده به وجود می آورد و باعث کاهش 
قیمتی می شــود و اکنون نیــز در بیش از ۵ 

هزار قلم کالا شاهد کاهش بوده ایم.

استقبال بیش از ۹0 درصد 
تولیدکنندگان مشمول طرح درج 

قیمت تولیدکننده
فاطمی امیــن با بیــان این که بیــش از ۹۰ 
درصد تولیدکنندگان مشمول، این طرح را 
به اجرا درآورده اند، گفت: جای تشکر از این 
همه استقبال وجود دارد، اکثر قریب به اتفاق 
برندهای اصلی و معتبر به این پروژه پیوسته 
اند.وی با بیان این که در طــرح درج قیمت 
تولیدکننده در واقع شــرکت تولیدکننده 
حداکثر سه درصد می تواند به شبکه توزیع 
تخفیف دهد، گفت: با ایــن روش تخفیفات 
اغوا کننده در فروشــگاه ها دیگر از بین رفته 
و شفافیت قیمتی و نظارتی افزایش خواهد 
یافت.وزیــر صمت با بیــان این که این طرح 
رقابت آفرینی ســازنده می کند، توضیح داد: 
رقابت منفی در کالاهای مشمول برای درج 
قیمت بالاتــر و ارائه تخفیفــات اغواکننده 
برداشــته می شــود و در ۳ یا ۴ مــاه آینده 
رقابت واقعی در نظام توزیع شکل می  گیرد و 
فروشگاه ها روی درصد قیمت توزیع با هم به 

رقابت می پردازند.
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مدیرعامل آبفا کشور: 
ح انتقال آب غدیر ۵۳ درصد پیشرفت  طر

فیزیکی دارد
مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور گفت: تکمیل طرح 
انتقال آب غدیر که تامین کننده آب پایدار و باکیفیت نیمی از جمعیت 
خوزســتان اســت به عنوان یکی از وعده های مهم رییــس جمهور به 

شهروندان این استان بیش از ۵۳ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
 اتابک جعفری در بازدید از طرح انتقال آب غدیــر، با بیان اینکه تحقق 
وعده های رییس جمهور به مردم خوزستان به صورت جدی در بالاترین 
ســطح پیگیری می شود، افزود: دولت مردمی ســیزدهم برای برطرف 

کردن مشکلات آب و فاضلاب خوزستان عزم جدی دارد.
وی گفت: خوزســتان در اولویت اجرایی پروژه های آب و فاضلاب قرار 
دارد، و حل مشکل آب و فاضلاب خوزســتان به عنوان یک دغدغه مهم 
رهبر معظم انقلاب به صورت جدی توســط رییــس جمهور مردمی و 
وزیر نیرو پیگیری می شــود و هدف از این ســفر نیــز پیگیری آخرین 

اقدامات انجام شده در این زمینه است.
مدیرعامل آبفای کشور با اشــاره به آخرین اقدامات انجام شده در طرح 
آبرســانی غدیر ادامه داد: بهره بــرداری از این طرح به عنــوان یکی از 
وعده های نخستین سفر استانی رییس جمهور به مردم خوزستان برای 
تامین آب پایدار مورد نیاز نیمی از جمعیت این استان به صورت جدی 
پیگیری می شــود.وی با بیان اینکه این خط انتقال آب ظرفیتی بالغ بر 
۲۴ مترمکعب در ثانیــه دارد، افزود: ۵۲ درصد از جمعیت خوزســتان 
با اجرای این طرح از آب ســالم، پایدار و بدون تنش اســتفاده خواهند 
کرد که این نشــان از اهمیت این طرح است.ســفر مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب کشور به خوزســتان که حدود ۲ هفته از انتصاب وی در 
این سمت می گذرد، نشــاندهنده تلاش جدی دولت سیزدهم در رفع 

مشکلات این استان به ویژه در زمینه آب و فاضلاب است.
مدیر عامل آبفا کشور در این ســفر به همراه کرمی نژاد مدیرعامل آبفا 
خوزســتان، روند اجرایی پروژه های آب و فاضلاب خوزستان و اهواز را 
مورد بررسی قرار داد. جعفری در این سفر از روند اجرای طرح آبرسانی 
غدیر و ایســتگاه پمپاژ اضطراری این طرح در اندیمشک، کانال شهید 

چمران اهواز و همچنین تصفیه خانه اهواز دیدن کرد.
با اجرا و تکمیل طرح غدیر ۲۶ شهرســتان خوزستان در مدت ۱۰ سال 
آب آشــامیدنی پایدار خواهند داشــت. مرحله اول طرح غدیر در طول 
سالیان متمادی اجرا شده اســت که با اجرای گام نخست این طرح هم 
اکنون روزانه ۱۰ مترمکعب آب بر ثانیه از رودخانه کرخه در شبکه آبی 

شهری و روستایی این استان در حال انتقال است.

در سفر رییس دولت سیزدهم به خوزستان در شــهریور امسال، مقرر 
شــد میزان انتقال آب از طرح غدیر با احداث ایســتگاه پمپاژ جدید و 
افزایش قدرت پمپ های ایســتگاه  به ۲۰ متر مکعــب در ثانیه افزایش 

یابد.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو نیز مهر امســال با حضور در خوزســتان 
وعده داد طرح کوتاه مدت آبرسانی غدیر خوزســتان شامل افزایش ۲ 
برابری حجم انتقال آب در شــبکه های آبرسانی و تامین آب از رودخانه 

دز در مدت کوتاهی به بهره برداری برسد.

 بحران اوکراین یارانه های سوخت 
را بیشتر می کند

افزایش خیره کننده قیمت های نفت که تحت تاثیر ممنوعیت واردات 
نفت روسیه روی داد، ممکن است دولت ها را مجبور کند به جای صرف 
هزینه برای مبارزه با تغییرات اقلیمی، پول بیشــتری برای یارانه های 
سوخت فســیلی اختصاص دهند تا از مصرف کنندگان در برابر افزایش 

هزینه های انرژی حمایت کنند.
حتی پیــش از حمله نظامی روســیه به اوکراین، افزایــش هزینه های 
انرژی باعث شــده بود با وجود اینکه کشــورها با کنتــرل یارانه ها در 
کنفرانس اقلیمی COP۲۶ در نوامبــر موافقت کرده بودند، یارانه های 

جدید برای مصرف کنندگان اختصاص دهند.
بن کاهیل، از برنامه امنیت انرژی و تغییرات اقلیمی در مرکز مطالعات 
بین المللی و اســتراتژیک در این باره گفت: آخرین چیزی که دولت ها 
می خواهند انجام دهند افزایش هرگونه یارانه برای استفاده از سوخت 
فسیلی است اما آنها ناچارند نسبت به شوک قیمت حساس باشند. این 

یک مشکل اقتصادی است که باید اکنون با آن کلنجار بروند.
در شرایطی که آمریکا در راستای تحریم ها علیه روسیه به تلافی حمله 
نظامی به اوکراین، واردات نفت روســیه را ممنــوع کرد، قیمت نفت به 
حدود ۱۴۰ دلار در هر بشکه افزایش پیدا کرد. قیمت نفت سال میلادی 
گذشته که تقاضا از رکود دوران پاندمی به ســرعت بهبود پیدا کرد و از 
رشد عرضه پیشی گرفت، افزایش پیدا کرد و نرخ رشد نرخ تورم سرعت 
بخشید.قیمت زغال ســنگ و گاز طبیعی نیز در رکورد به رکورد بالایی 
رسیده اســت.دولت ها از تخفیف های مالیاتی، ســقف قیمت و تدابیر 
دیگر برای کمک به مصرف کنندگان برای تحمل افزایش چشــمگیر 

قیمت های انرژی استفاده می کنند.
طبق آمار آژانــس بین المللی انــرژی، در دوران پاندمــی قرنطینه ها 
تقاضا برای سوخت فسیلی را در سال ۲۰۲۰ کاهش دادند و یارانه های 
مصرفی در سراسر جهان را به رکورد پایین ۱۸۰ میلیارد دلار رساندند 
که تقریبا نصف ســال پیش از آن بود اما هنگامی که تقاضا و قیمت ها بر 

مبنای سالانه رشد کردند، یارانه ها نیز همپای آنها افزایش پیدا کردند.
آژانس بین المللی انرژی در نوامبر پیش بینی کرد که یارانه ها بیشترین 
نرخ رشد ســالانه را در ســال ۲۰۲۱ داشــتند و به ۴۴۰ میلیارد دلار 

رسیدند و آمار نهایی قطعا از این بالاتر خواهد بود.
طبــق اعلام ایــن آژانس، پیــش بینی مــی شــود تجدیدپذیرها در 
هزینه های احیای اقتصادی دولتی در سراســر جهان ۴۲ میلیارد دلار 
دریافت کنند که عمده آن به انرژی خورشیدی و بادی فراساحلی تعلق 
خواهد گرفت. سیاســتمداران که نگران نارضایتی رای دهندگان کم 
بضاعت هســتند، به پرداخت پول دولت برای مشکل قیمت های بالاتر 

انرژی در قالب یارانه متوسل شدند.
ژاپن در راستای برنامه اضطراری برای جبران هزینه های فروشندگان 
عمده نفت، یارانه بنزین را برای توزیع کنندگان نفت افزایش داد. سوئد 
به کاهــش مالیات ها برای بنزین و دیزل متوســل شــد و قیمت ها در 
جایگاه های سوخت را حدود پنج ســنت در هر لیتر کاهش داد و درآمد 

مالیاتی در سال ۲۰۲۲ به میزان حدود ۲۵۷ میلیون دلار کاهش یافت.
انگلیس، فرانسه، آلمان، ایتالیا اسپانیا و شماری دیگر از کشورها سقفی 
را برای افزایش قیمت بــرق تعیین کردند. آژانس بیــن المللی انرژی 
در گزارش ســالانه دورنمای انرژی جهان اعلام کــرد ادامه مالیات ها 
و قیمت های ســاماندهی شــده ای که مطلوب ســوختهای فســیلی 
هستند حرکت به ســوی آینده مبتنی بر انرژی پایدار را به میزان قابل 

ملاحظه ای دشوار می کند و به سرمایه گذاری پاک آسیب می زند.

و نیر

 سرپرست شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد اعلام 
کرد که تولید گاز در این مجموعه در زمســتان امسال 

روزانه ۵۰۰ هزار مترمکعب افزایش یافته است.
 »یحیی فیضــی« اظهار کــرد: برنامه ما در زمســتان 
امســال تزریق روزانه ۵۵ میلیون مترمکعب به مناطق 
شرقی کشــور بود که این مقدار را در بعضی از روزها به 
۵۵.۵ میلیون مترمکعب هم رساندیم.وی ادامه داد: گاز 
طبیعی در هشت ماه ســال هم در تأسیسات شوریجه 
ذخیره و در چهار ماه پایانی ســال برداشــت می شود، 
امســال هم به رکورد برداشــت روزانه ۱۸ میلیون متر 
مکعب رسیدیم و توانستیم به تعهدهای این پالایشگاه 
در تأمین گاز شمال شــرق و آنچه به عهده این شرکت 
گذاشته شده به نحو احســن عمل کنیم، به طوری که 
قابلیت اطمینــان کلی واحدهای پالایشــگاه ۹۹.۹۷ 

درصد بود که بسیار مطلوب و قابل قبولی است.
سرپرست شــرکت پالایش گاز شــهید هاشمی نژاد 

با اشــاره به افزایش مقــدار تولیــد در این 
پالایشــگاه، گفــت: مــا در خروجــی کلی 
پالایشگاه نسبت به پارسال حدود ۵۰۰ هزار 
مترمکعب در روز و در واحد ذخیره ســازی 
شــوریجه حدود یک میلیون مترمکعب در 
روز افزایش داشــتیم.فیضی درباره فرآیند 
انجام تعمیرات اساســی در پالایشــگاه گاز 

هاشــمی نژاد بیان کرد: تعمیرات اساســی فرآیندی 
است که آماده ســازی، تأمین قطعات و برنامه ریزی آن 
از حدود سه ســال پیش برای هر ســال آغاز می شود. 
یعنی ما برای سال ۱۴۰۰، در سال ۱۳۹۷ برنامه ریزی  
کردیم و به ســال ۱۴۰۰ که رسیدیم با آمادگی کامل و 

برنامه ریزی تعمیرات اساسی واحدها را انجام دادیم.
وی افزود: برای تعمیرات اساسی واحدها خوشبختانه 
هرچند شــرایط کرونا شرایط ســختی را بر ما تحمیل 
می کــرد، اما با تدابیری که اندیشــیده شــد و با انجام 

پروتکل هــا و آموزش هــای لازم، همچنین 
مراقبت های بهداشــتی  توانستیم تعمیرات 
اساســی را به موقــع تکمیل کنیــم و انجام 
به موقع تعمیرات اساســی سبب شد که ما به 

قابلیت اطمینان ۹۹.۹۷ درصد برسیم.
سرپرســت شــرکت پالایــش گاز شــهید 
هاشــمی نژاد با تأکید بر آمادگی کامل این 
مجموعه برای خدمت رســانی در زمستان اظهار کرد: 
ما دســتورعملی به نام »مقابله با ســرما و یخبندان« 
داریم که وظایف همــه واحدها را پیش از آغاز ســرما 
مشــخص می کند.فیضی تأکید کرد: زمانی که دمای 
هوا به زیر صفر می رســد، افرادی آماده  در پالایشــگاه 
حضور دارند کــه بتوانند پایداری را حفــظ کنند و در 
بخش های مختلــف برنامه ریزی می شــود که مطابق 
دســتورعمل رفتار شــود، به این ترتیب توانســتیم 
زمستان امســال را هم با موفقیت و بدون مشکل طی 

کنیم و تولید در همه روزهای زمســتان امسال پایدار 
بود.وی با اشــاره به برنامه های آینده این پالایشــگاه 
گفت: شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران برنامه ریزی 
کرده که به زودی کلنگ فاز دوم مخزن ذخیره ســازی 
شــوریجه را بزند که با تکمیل این فــاز، مقدار ذخیزه 
گاز طبیعی در فاز دوم شــوریجه با افزایش دو برابری، 
از روزانه ۱۰ میلیــون مترمکعب بــه ۲۰ میلیون متر 
مکعب در روز می رسد.سرپرســت شــرکت پالایش 
گاز شــهید هاشــمی نژاد تصریح کرد: برداشت کل از 
مخزن ذخیره سازی شــوریجه اکنون روزانه حدود ۲۰ 
میلیون متر مکعب است و با تکمیل این فاز به روزانه ۴۰ 
میلیون متر مکعب می رســد؛ تأسیسات ذخیره سازی 
پالایشــگاه در منطقه شمال شرق کشــور بزرگ ترین 
تأسیسات ذخیره سازی کشور خواهد بود که به تأمین 
گاز کشــور برای ایــن منطقه کمک می کند و ســبب 

پایداری و تولید می شود.

 آمــار دفتر اطلاعــات و داده های آب کشــور نشــان 
می دهد، با ســپری شدن ۱۷۱ روز از ســال آبی تا ۲۱ 
اسفندماه )ســال آبی ۱۴۰۱-۱۴۰۰( مجموع حجم 
ذخایر آب در مخازن سدهای کشــور، نسبت به مدت 
مشابه ســال آبی گذشــته ۱۷ درصد کاهش را نشان 

می دهد»فیروز قاســم زاده«  مدیرکل دفتر اطلاعات 
و داده های آب کشور گفت: بررســی وضعیت ورودی 
سدهای کشور نشــان می دهد که ورودی به مخازن در 
ســال آبی جاری به ۱۴.۷۱ میلیارد متر مکعب رسیده 
که کاهشی معادل ۹ درصد نسبت به مدت مشابه سال 

آبی گذشته دارد. بخشــی از بارش ها که به صورت برف 
در ارتفاعات بوده، بعد از ذوب برف در ماه های آتی باعث 
رشــد ورودی ها خواهد شــد.مدیرکل دفتر اطلاعات 
و داده های آب کشــور افزود: میزان پرشــدگی ســد 
زاینده رود در استان اصفهان، ســدهای استان تهران، 

ســدهای حوضه آبریز دریاچه ارومیه و سدهای استان 
خوزستان در شرایط فعلی به ترتیب حدود ۱۷ درصد، 
۱۸ درصد و ۵۲ درصــد بوده و با توجــه به بارش های 
مناسب جنوب کشور در ســال جاری، سدهای استان 

هرمزگان تقریبا در شرایط پرشدگی کامل قرار دارند.

گاز

آب

علی مرادی   معــاون وزیر نیــرو در امور 
تجدید پذیر ها گفت: در ماه های گذشــته 
فراخوان نیروگاه های تجدیــد پذیر دادیم 
که ۹۵ هزار مگاوات ارسال شد و با ۴۵ هزار 

مگاوات تفاهم نامه امضا شد.
 محمود کمانــی معاون وزیر نیــرو در امور 
تجدیدپذیرهــا با اشــاره به اینکــه تاکید 
رهبــری و رئیــس جمهور بــر انرژی های 
تجدید پذیر دلگرمی برای این حوزه اســت 
گفت: در هفته های گذشــته مجوز احداث 
چهار هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی را از 

شورای اقتصاد گرفتیم.
وی افزود: نگرانی دیگر مــدل عقد قرارداد 
بود که در مــدل جدیــد بر مبنــای ماده 
۱۲ قانون رفــع موانع تولیــد نگرانی های 
ســرمایه گذاران برطرف شــد و بازگشت 
ســرمایه به ۴ ســال کاهــش پیــدا کرد. 
همچنین عدد فروش برق از طریق مناقصه 
تعیین می شــود.کمانی تصریــح کرد: در 
این مصوبه قیمت ها ارزی اســت و افزایش 
یــا کاهش حامل هــای انــرژی تأثیری در 
هزینه تمام شــده تولید نــدارد.وی با بیان 
اینکه ظرف یکی دو روز آینــده این مصوبه 
ابلاغ می شــود گفت: در کنار اینها فراخوان 
نیروگاههای تجدید پذیر دادیم که ۹۵ هزار 
مگاوات ارســال شــد و با ۴۵ هزار مگاوات 
تفاهم نامه امضا شــد.وی افزود در در بحث 
نیروگاه های بادی هــم تاییدیه های وزارت 
نیرو گرفته شــده و امیدواریم این بحث هم 

مشابه نیروگاه خورشیدی جلو رود.
معاون وزیر نیــرو ادامــه داد دو اقدام مهم 
برای همکاری با صنایع بزرگ مخصوصاً در 
پیک تابستان داشتیم در تفاهم نامه وزارت 
نیرو با وزارت صمت کــه به صورت کلی ۱۰ 
هزار مــگاوات نیروگاه خود تأمین توســط 
صنایع تأمین می شــد. علاوه بر آن دو هزار 
مگاوات هم تفاهم نامه امضا شــد تا صنایع 
انرژی تجدیدپذیر تولید کنند و به شــبکه 
تحویل دهند و ما معادل آن را صورت پایدار 
به کارخانه ها تحویل دهیم و این تضمین را 

می دهیم که بر قــرآن صنعت حتی در پیک 
مصرف نیز قطع نشود.وی افزود: همچنین 
مشابه این تفاهم نامه با شهرک های صنعتی 
نیز آماده شده که هزار مگاوات انرژی تجدید 
پذیر برای صنایع مســتقر در شهرک های 

صنعتی به صورت خود تأمین احداث شود.
معاون وزیر نیــرو ادامه داد: اقــدام بعدی 
پیش بینی بودجه بــرای ایــن کار بود که 
خوشــبختانه در دولــت و مجلس تصویب 
شد. انشاالله در سال آینده احداث این چهار 

هزار مگاوات شروع می شود.
وی افــزود: در حوزه اجرا تســهیل گرفتن 
مجوزها برای نیروگاه های تجدیدپذیر را در 
دســتور کار قرار دادیم؛ اولین اقدام امضای 
تفاهم نامه با سازمان منابع طبیعی بود، در 
واقع به جای اینکه سرمایه گذار برود با این 
سازمان درگیر شــود خود ساتبا محل هایی 
که مشــکلی برای احداث نیــروگاه ندارد 
را معرفی می کند و به ســرعت مجوز صادر 
می شــود. علاوه بر این تک تک استان ها را 

رفتیم و اســتاندارها برای تخصیص زمین 
محیط زیست و اتصال به شــبکه های برق 

جلسه گذاشتیم و برنامه ریزی کرده ایم.
کمانــی گفت: بــه منظور مردمی ســازی 
انرژی های تجدیدپذیر یــک برنامه پانصد 
و پنجاه هزار واحد ۵ کیلواتی پشــت بامی 
داریم برای ســال اول ۱۱۰ هزار واحد است 
کــه از منابع فــروش برق تخصیــص پیدا 
می کنــد بــه خانواده های تحت پوشــش 
کمیته امداد و ســازمان بهزیستی. در واقع 
خانواده های تحت پوشــش ایــن واحدها 
معرفی می شــوند و به صــورت وام های ده 
ســاله نیروگاه احداث می شود که بخشی از 
از درآمد حاصل از فروش آن به مؤسســه ای 
که تأمین مالی می کند می رســد و بخشی 
از آن هم بــه خانواده های تحت پوشــش با 
کمک دولت نرخ و زمان خریــد را نیز بالاتر 
گرفته ایم تا بازگشــت ســرمایه سریع تری 
رخ دهد.وی افزود: البته نیروگاه های پشت 
بامی برای کسانی که می خواهند با پشتوانه 

مالی خودشان نیز احداث کنند برقرار است 
و بدین منظور قراردادی میان شرکت توزیع 
برق ساتبا و خود فرد بسته می شود که ساتبا 
برق را به شــرکت توزیع کننــده می دهد 
شــرکت توزیع هم هزینه آن را به خانواده 
پرداخت می کند. در ایــن مدل محدودیت 
تولید ۲۰۰ کیلووات داریــم و برای میزان 
بالاتر مطابــق دســتورالعمل های مذکور 
پیش می رویم. در حال حاضر برای احداث 
۵ کیلووات نیــروگاه تجدید پذیر هزینه ۸۰ 
میلیون تومان نیاز اســت و دوره بازگشــت 

سرمایه آن هفت سال است.
کمانــی ادامــه داد: موضــوع دیگــر هم 
نیروگاههای زیســت تــوده اســت که به 
امحای پــاک زباله کمک می کنــد. که فاز 
اول آن برای شهرهای شمالی و کلانشهرها 
شروع شده اســت در این مدل سرمایه گذار 
در ســاختگاه هایی که شهرداری ها معرفی 
می کنند نیروگاه را احداث می کند و ســاتبا 
با نرخی که بازگشت سرمایه مناسبی داشته 

باشد خرید می کند بخشــی از سرمایه هم 
توسط شــهرداری تأمین می شود در حال 
حاضر ســه نیروگاه در حال احداث ساری، 
رشت و فســا را به صورت زیست توده داریم 
ولی برای سال آینده احداث این نیروگاه ها 
رادر تمام شهرهای شمالی و کلانشهرها در 
برنامه داریم.وی در رابطه با میزان ســرمایه 
لازم برای نیروگاه هــای تجدیدپذیر گفت: 
برای هر هزار مگاوات نیروگاه خورشــیدی 
۵۵۰ میلیون دلار ســرمایه نیاز اســت ۳۴ 
هزار مــگاوات آن حــدود ۲.۲ میلیارد دلار 

سرمایه گذاری نیاز دارد.
وی در پاســخ بــه این ســوال کــرد چرا 
ســاختمان های اداری و حتی وزارت نیرو 
از انــرژی تجدیدپذیر اســتفاده نمی کنند 
گفــت: بخشــنامه ای وجــود دارد که ۲۰ 
درصد از انــرژی هر ســاختمان اداری باید 
به تجدیدپذیرها اختصاص یابد که اجرایی 
نشــده اســت مشــکل هم از جانب همان 
بخشــنامه اســت که این امــر را اختیاری 
گذاشته است ســت و اجبار نکرده و در حال 

پیگیری و اصلاح این مورد هستیم.
نیروگاه هــای  مجوزهــای  دربــاره  وی 
تجدیدپذیــر گفــت: از ۱۸ مجــوزی که 
مربوط به وزارت نیرو بــود ۳ مجوز مربوط 
به انرژی های تجدیدپذیر بود که همه آن ها 

تأیید و به درگاه ملی مجوزها متصل شد.
وی در پایــان با تأکیــد بر اینکــه اهمیت 
بحث بهینه ســازی مصرف انــرژی کمتر 
از انرژی هــای تجدیدپذیر نیســت، گفت: 
به منظور بحــث بهینه ســازی مصرف هم 
فراخوان هایی را در ســایت ســاتبا منتشر 
کردیم. شرکت ها طرح هایشان را می دهند و 
در کمیسیون تخصصی شورای عالی انرژی 
که مصوب شــد شرکت کارشــان را شروع 
می کنند، شــرکت هایی که تحــت عنوان 
M&D وجود دارند میــزان صرفه جویی را 
اندازه گیری می کند و به همان اندازه اوراق 
صرفه جویی که در حوزه برق توانیر اســت 

منتشر می شود.

وزانه ۵۰۰ هزار مترمکعبی تولید گاز پالایشگاه شهید هاشمی نژاد در زمستان ۱۴۰۰ افزایش ر

ورت رعایت صرفه جویی کاهش ۱۷ درصدی آب سدها نسبت به پارسال و ضر

 ذخایر سوخت مایع، جایگزین کسری گاز در نیروگاه ها و صنایع شد

خ نداد امسال قطعی گاز در فصل سرما ر
خریــدار   مدیر گــروه نفت اندیشــگاه 
تحلیلگران انرژی گفت: امســال قطعی گاز 
جدی در فصل ســرما رخ نــداد و دلیل آن 
هم توزیع معادل کسری گاز، سوخت مایع 
گازوئیل و مازوت در نیروگاه ها و صنایع بود 
تا بتوانیم این زمستان ســخت را بگذرانیم. 

باید میادین گازی توسعه پیدا کنند. 
»محمدرضا اکبری«، با اشــاره بــه اینکه 
وزارت نفت دولت ســیزدهم در شرایطی بر 
ســر کار آمد که دولت قبل در هشــت سال 
گذشــته توجهی به افزایش تولیــد گاز در 
کشور نداشــت و نتیجه آن کســری روزانه 
۲۵۰ میلیون مترمکعبی گاز شــده است، 
اظهار داشــت: موضوع ناتــرازی گاز یکی 
از چالش هــای جدی بخش انرژی کشــور 
محسوب می شود و در ســال گذشته تقریبا 
یکی از مشکلات اصلی کشــور بوده است. 
عدد کســری انرژی به ویــژه در دوره پیک 
مصرف بــه گفته وزارت نفــت حدود ۲۰۰ 
میلیــون مترمکعب در روز، معــادل تولید 

هشت فاز توســعه ای پارس جنوبی بوده که 
باید جبران شود.

مدیر گروه نفت اندیشگاه تحلیلگران انرژی 
با بیان اینکه بخشی از کســری گاز به دلیل 
عدم توســعه میادیــن گازی و بخش قابل 
توجهی هم مربوط به حوزه افزایش افســار 
گســیخته مصرف بوده که به دلیل مسائل 
مختلف باعث شده تا این رشد مصرف سال 
به ســال ادامه داشته باشــد، افزود: فاصله 
تولید و مصرف باعث شــده تا کســری تراز 
سال به سال بیشتر شود و خودش را بیشتر 

نشان بدهد.
وی در مورد این سوال که با توجه به سرمای 
هوا و رکوردشــکنی مصرف، در این شرایط 
سخت، از زمستان ۱۴۰۰ بدون خاموشی و 
قطعی گاز عبور کردیم؛ نظرتان در این باره 
چیست، افزود: امســال قطعی گاز جدی در 
فصل ســرما رخ نداد و دلیــل آن هم توزیع 
معادل کســری، ســوخت مایع گازوئیل و 
مازوت در نیروگاه هــا و صنایع بود تا بتوانیم 

این زمستان سخت را بگذرانیم.
اکبری ادامه داد: باید میادین گازی توسعه 
پیدا کنند؛ به عبارت دیگر دلیل اصلی قطع 
نشدن گاز؛ ذخایر سوخت مایع به اندازه ای 
بوده که کفــاف ناترازی را بدهــد و باید در 
ســال های آینده به جای اعطای ســوخت 
مایع، به سمت افزایش تولید و بهینه سازی 

مصرف رفت.
این کارشــناس حوزه انــرژی در مورد این 
ســوال که وزارت نفــت با افزایــش تعرفه 
مشــترکان پرمصرف خانگی بدون فشــار 
به ۹۶ درصد مردم، اقدام بــه اصلاح الگوی 
مصرف مشترکان پرمصرف کرد؛ این اقدام 
در اصــلاح الگوی مصــرف و عادلانه کردن 
یارانه انرژی را چگونه ارزیابی می کنید، بیان 
کرد: یکی از طرح های وزارت نفت محاسبه 
مدل پلکانی هزینه  مصرف سوخت است که 
اگر پله ها به درستی طراحی شود، می تواند 
هم به لحاظ کاهش مصرف و هم در افزایش 
درآمدهای شــرکت ملی گاز موثر باشد. ۹۶ 

درصد عدد بالایی اســت و ایــن قابلیت را 
دارد که ۳۰ درصــد مصرف کنندگان جزو 
پرمصرف هــا درنظر گرفته شــوند و هزینه 

مصرف از آنها به این روش اخذ شود.
وی تصریح کرد: یکــی از بحث های اصلی 
طراحی پله ها است و باید به شکل مطلوب 
طراحی و اعمال شــود و حتما هم باید چند 
ماه قبــل از شــروع فصل ســرد این روش 
اعمال شــود تا مصرف کننده هــا آرام آرام 
خودشان را با این شــرایط تطبیق دهند، نه 
اینکه در فصل سرد که مصرف آغاز می شود؛ 
اطلاع رسانی صورت بگیرد. این روش برای 
کشــور خیلی عایدی ندارد و اثر بخش هم 

نخواهد بود.
مدیر گــروه نفــت اندیشــگاه تحلیلگران 
انــرژی در مــورد اقــدام وزارت نفت برای 
قرارداد سوآپ گازی ترکمنستان در جهت 
جلوگیــری از افت فشــار و قطعــی گاز در 
شمال کشور، اظهار داشت: این اقدام، اقدام 
درســتی بود، هر چقدر بتوانیم در لنگرگاه 

انرژی منطقه قرار بگیریم و مسیر ترانزیتی 
انرژی را از کشــورمان عبــور بدهیم، نتایج 

خوبی برای کشور خواهد داشت.
اکبــری گفــت: حتــی اگــر خودمــان 
مصرف کننده آن نباشــیم. بــه دلیل اینکه 
منابع گازی در جنــوب و منابع مصرفی در 
شــمال کشــور قرار دارد، خود ایــن اتفاق 
می تواند بــرای تراز مصرف انرژی کشــور 
مفید باشــد، ولی فارغ از این موضوع هاب 
انرژی شــدن کشــور در منطقه سیاســت 
بسیار صحیحی است که بسیار پیشتر از این 
باید از آن اســتفاده می شد، چراکه ظرفیت 
کشــور بســیار بالاتر از آن چیزی است که 

امروز مورد توجه قرار گرفته است.
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معاونت بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد
و به کاهش  ونا در ۳۰ استان ر وضعیت ابتلا به کر

بوده است
 معاونت بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
در هفته ۱۰۷ همه گیری کرونا در کشــور، وضعیت ابتلا در ۳۰ استان 
کشور روند کاهشی داشــته و موارد فوتی در ۱۹ استان افزایش نداشته 

است.
 معاونت بهداشــت وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی در 
گزارشی منتشر کرد: بررســی هفتگی وضعیت موجود کرونا در کشور 
در هفته دوم اسفند ماه ۱۴۰۰، مصادف با هفته ۱۰۷ اپیدمی در کشور، 
نشان می دهد که تعداد موارد سرپایی مثبت شناسایی شده در کشور در 
هفته اخیر۳۶ هزار و ۳۴۹ نفر بوده، تعداد موارد بســتری جدید هشت 
هزار و ۶۰۸ نفــر و تعداد فوتی ها در هفته اخیر یکهــزار و ۲۷۸ نفر بوده 

است.
در هفته اخیر در تهران، تعداد موارد ســرپایی مثبت شناسایی شده ۲ 
هزار و ۳۲۸ نفر اســت و تعداد موارد بســتری جدید در تهران در هفته 

اخیر یکهزار و ۲۹۰ بوده و تعداد موارد فوت جدید ۱۵۳ نفر بوده است.
 روز گذشته ۱۲۰ بیمار کووید ۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به ۱۳۸هزار و۸۳۱ نفر رسید و ۲ هزار و ۲۱۹ 

نفر بیمار جدید نیز در ایران شناسایی شدند.
  تا کنون ۶۳ میلیون و ۵۳۴ هزار و ۶۱۹ نفــر دُز اول، ۵۶ میلیون و ۱۳۲ 
هزار و ۵۹۹ نفــر دُز دوم و ۲۴ میلیون و ۸۸۰ هزار و ۵۹۷ نفر، دُز ســوم 
واکســن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در 

کشور به ۱۴۴ میلیون و ۵۴۷ هزار و ۸۱۵ دُز رسید.
در حال حاضر ۹۹ شهرســتان در وضعیت قرمز، ۱۸۶ شهرســتان در 
وضعیت نارنجی، ۱۵۴ شهرســتان در وضعیت زرد و ۹ شهرســتان در 

وضعیت آبی قرار دارند.  

رئیس هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران:
وهای  چتر حمایت بیمه ها برای پوشش دار

بیماران افزایش یابد
رئیس هیات مدیره ســندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران 
گفت: چتر حمایتی بیمه ها برای پوشــش داروهای بیماران ۷۰ تا ۹۰ 

درصد افزایش یابد.
 محمد عبده زاده  در یک نشســت خبری افزود: با توجه به مشــکلاتی 
که در همه گیری بیماری کرونا طی ۲ ســال اخیر در کشور بوجود آمد، 

کمترین وقفه در ارایه و تامین داروهای مورد نیاز بیماران ایجاد شد.
وی تاکید کرد: همکاران ما در صنایع دارویی کشــور در تلاش هستند 
از طریق ارتباط و تعامل با وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
و ســازمان غذا و دارو نیازهای صنعت دارویی را برآورده و مشــکلات را 
مرتفع کنند.وی اظهارداشت: بازسازی و نوســازی صنعت داروسازی 
در اولویت برنامه های ســال آینــده قرار دارد و عملیاتی خواهد شــد، 
امیدواریــم کمترین دغدغــه و چالش برای ســال  ۱۴۰۱ این صنعت 
داشته باشد و با توسعه شــرکت های دانش بنیان کمبودهای دارویی 

مرتفع شود.

عبده زاده با بیان اینکه نرخ استهلاک در صنعت دارویی کشور بیشتر از 
سرمایه گذاری است، ادامه داد: این صنعت نمی تواند بر اساس نرخ تورم 
خود را تعدیل کند و قیمت دارو همچنان غیرواقعی تعیین می شــود و 
اگر اصلاح نشود سرنوشت صنایع داروســازی مانند صنعت نساجی در 

کشور می شود.
وی تصریح کــرد: امیدواریــم دولت و مجلــس نگاه ویــژه به صنعت 
داروسازی کشور داشــته باشــد و ما با پیگیری ها و تعاملات متعدد با 
وزارت بهداشت سعی داریم با توسعه شرکت های دانش بنیان، کمبود 

و مشکلات دارویی را برطرف کرده و به دستاوردهای خوبی برسیم.
وی  اظهار داشت: سال ۹۸ بازار دارویی کشــور ۳۵ هزار میلیارد تومان 
بوده و ســازمان بیمه ســلامت حدود ۴ هزار و ۲۰۰ میلیــارد تومان، 
ســازمان تامین اجتماعی هم حدود ۴ هــزار میلیارد تومان و ســایر 
ســازمان های بیمه گر هم ۴ هزار میلیارد تومان هزینه دارو را پرداخت 

کرده اند و بقیه هزینه روی دوش صنعت و بیماران است.
عبدزاده تاکید کرد: صنعت داروسازی غرق در بدهی است و باید دولت 

و مجلس مساعدت های زیادی در این زمینه داشته باشد.

 آغاز توزیع بسته های معیشتی بین 
وم خانواده های محر

رئیس بنیاد مســتضعفان از آغاز توزیع یک میلیون و ۲۵۰ هزار بســته 
معیشــتی بنیاد مســتضعفان بــه ارزش ۴۵۰ میلیارد تومــان میان 

خانواده های محروم کشور خبر داد.
 ســید پرویز فتاح با حضور در انباری در جنوب تهــران به عنوان محل 
دپوی ده ها هزار بســته غذایی، با اعلام خبر آغــاز توزیع یک میلیون و 
۲۵۰ هزار بسته معیشتی در تشــریح جزئیات توزیع این بسته ها اظهار 
کرد: طبق سنت همه ســاله و با توجه به تاکیدات رهبر معظم انقلاب و 
همچنین شرایط اقتصادی کشــور و گرانی که فشار بر طبقات ضعیف 
جامعه را بیشتر کرده، بنیاد مســتضعفان با هماهنگی سایر نهادها، در 
این مرحله توزیع یک میلیون و ۲۵۰ هزار بســته معیشتی را همزمان با 

نزدیک شدن به ایام سال نو، آغاز کرد.
رئیس بنیاد مســتضعفان با بیان اینکه این بنیــاد در این مرحله ۴۵۰ 
میلیارد تومان را برای تهیه و توزیع این بســته های معیشتی اختصاص 
داده، افــزود: در این مرحله ۱۰ هزار تن برنج، ۳ هــزار تن مرغ منجمد، 
۱۶۰۰ تن روغــن و ۱۷۰۰ تــن ماکارونــی خریداری شــده و میان 

خانواده های نیازمند توزیع می شود.
به گفته فتاح هر بســته معیشتی شــامل ۱۰ کیلو برنج، ۳ کیلو مرغ، ۳ 

بسته ماکارونی و ۲ بطری روغن مایع است.
فتاح با بیان اینکه بخشــی از این کمک معیشتی بنیاد به صورت نقدی 
به حساب مددجویان کمیته امداد واریز شده است ادامه داد: این کمک 
معیشــتی برای ۲۵۰ هزار خانواده مددجوی کمیته امــداد در تهران، 
البرز، قم و برخی نقاط هــدف بنیاد در قالب کمک نقــدی ۵۰۰ هزار 

تومانی به حساب سرپرستان خانوار واریز شده است.
رئیس بنیاد مستضعفان ارزش هریک از بســته های معیشتی را بیش 
از ۵۰۰ هزار تومان اعلام کرد و گفــت: در این مرحله، ۴۰ منطقه هدف 
محرومیت زدایــی بنیاد مســتضعفان، نقاط محروم مــرزی، جزایر و 
همچنین حاشیه نشینان و محرومان اســتان های تهران، البرز و شهر 
مشــهد در اولویت توزیع قــرار دارند.به گزارش روابــط عمومی بنیاد 
مســتضعفان، به گفته فتاح، تا امروز ۴۰۰ هزار بســته از این بسته های 
معیشــتی توزیع شــده و مابقی تا ابتــدای ماه مبــارک رمضان میان 

خانواده های نیازمند هدف توزیع خواهد شد.

شهر

رئیس شورای شــهر تهران گفت: در ایامی که در دنیا 
موج تبلیغاتی به نفع اوکراین به راه افتاده، در عربستان 
۸۱ نفر را گردن زدنــد و همان دنیایی کــه برای عده 

دیگری آنچنان دل می سوزاند، صدایش در نیامد.
 مهدی چمران، در پنجاه و سومین جلسه شورا با اشاره 
به موشک باران پایگاه جاسوســی رژیم صهیونیستی 
در اربیل، افزود: پایگاه جاسوســی اســرائیل به انتقام 
شــهادت دو تن از همرزمانمان در حومه دمشق توسط 
اسرائیل، موشک باران شد. ان شاءالله که متوجه شوند 
که ایران اســلامی در برابر جنایات رژیم صهیونیستی 

ساکت نمی نشیند.
وی بــا اشــاره به حمله موشــکی ســپاه پاســداران 

انقلاب اســلامی به پایگاه جاسوســی رژیم 
صهیونیســتی در اربیــل گفت: در ســاعت 
۱:۲۰ دقیقه بامداد امروز مرکز جاسوســی 
اسرائیل در اربیل عراق موشــک باران شد، 
البته اســرائیلی ها اینگونه اخبــار را بازتاب 
نمی دهند، همانگونه که پایگاه عین الاســد 
آمریکایی ها که به انتقام شــهید حاج قاسم 

سلیمانی موشک باران شــد، آمریکایی ها فقط گفتند 
عده ای دچار ضربه مغزی شدند ولی بعداً مشخص شد 
که خسارات زیادی دیده اند. پایگاه جاسوسی اسرائیل 
هم به انتقام شــهادت دو تن از همرزمانمان در حومه 

دمشق توسط اسرائیل، موشک باران شد.

چمران افزود: ان شــاءالله که متوجه شــوند 
ایــران اســلامی در برابــر جنایــات رژیم 
صهیونیســتی ســاکت نمی نشــیند. این 
موفقیت را به دوستان تبریک می گوئیم و از 

ایشان تشکر می کنیم.
وی در ادامه در خصوص جنایت روز گذشته 
در عربســتان ســعودی، اظهار داشــت: در 
این ایامی که در دنیا موج تبلیغاتــی به نفع اوکراین به 
راه افتاده اســت، دیروز در عربســتان ۸۱ نفر را گردن 
زدند و همان دنیایــی که برای عده دیگــری آنچنان 
دل می ســوزاند، صدایش در نیامد. حقوق بشر ایشان 
کجاســت که ۸۱ نفر که بسیاری از ایشــان شیعیان 

بودند را با روش های قرون وســطایی گردن می زنند؟ 
کســی کاری به ایشــان ندارد چون زیر چتــر آمریکا 

هستند. 
همین عربستان در یک ماه گذشته حداقل ۴۷ کودک 
یمنی را در بمباران های خود کشــته اســت. یمنی ها 
مانند مســلمانان بوسنیایی هســتند که علیه ایشان 

جنایات زیادی می شود و کسی توجه نمی کند.
وی در همین راستا متذکر شــد: باید قدر وحدت ملی 
و رهبری خــود را بدانیم که در این برهــه زمانی برای 
ما بسیار ارزشــمند است. ان شــاءالله که تلاش کنیم 
ســرزمینی آبادتر و آزاد را به نســل های آینده منتقل 

کنیم.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی جزئیات وام قرض 
الحسنه بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی در سال 

آتی را اعلام کرد.
میرهاشــم موســوی، در این باره اظهار کــرد: یکی از 
خدماتی که می تواند در شــرایط ســخت معیشتی به 

کمک بازنشســتگان بیاید وام قرض الحسنه است که 
تامین اجتماعی، در کنار وام هایی که به شکل عمومی 
قابل پرداخت است و دولت هم تصمیمات خوبی برای 
آن درنظر گرفته اســت.وی افزود: توســعه پرداخت 
وام های قرض الحسنه بازنشستگان را برای سال آینده  

خواهیم داشت.مدیرعامل ســازمان تامین اجتماعی 
با بیان اینکه بالغ بر ۴۰۰۰ میلیــارد تومان منابع برای 
این منظور پیش بینی کردیم گفــت: مبلغ وام به ازای 
هرنفــر ۱۰ میلیون تومان خواهد بود. در ســال جاری 
این مبلغ هفت میلیون تومان بود که برای سال آتی ۴۰ 

درصد رشد خواهد داشت.موسوی افزود: امسال حدود 
۲۷۰ هزار نفر وام دریافت کردند که پیش بینی ما برای 
ســال آینده، بالغ بر ۴۰۰ هزار نفر است که به اقتضای 
شرایط پرداخت می شــود و می تواند خبر خوبی برای 

بازنشستگان باشد.

شورا

بازنشستگی

خریدار   رئیس قــوه قضائیه، پرونده های 
ناظر بر »ادعای اعســار از هزینه دادرسی« 
را یکــی از عوامــل تأثیرگــذار در »اطاله 
دادرســی« و »طولانی شــدن رسیدگی و 

اجرای حکم پرونده اصلی« دانست.
 بــه نقــل از مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
یازدهمین جلســه ســتاد راهبری اجرای 
ســند تحول قضائی با حضور حجت الاسلام 

والمسلمین محسنی اژه ای برگزار شد.
بررســی راهکارهــای »جلــب محکومان 
متــواری« نخســتین دســتور یازدهمین 
جلســه ســتاد راهبری اجرای سند تحول 

قضائی بود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در جریان این نشســت با اشــاره به ســند 
تحول قوه قضائیه که تاکید دارد محکوم له 
)کســی که حکم به نفع او صادر شــده( در 
کمترین زمان ممکن بــه محکوم به )آنچه 
در مورد آن حکم صادر شــده( دســتیابی 
حداکثری پیــدا کند، یکــی از دلایل عدم 
اجرای به موقــع برخی احــکام قضائی را 
متــواری بودن فــرد محکوم دانســت و بر 
اجرای راهکارهایی برای رفع این مســئله 

تاکید کرد.
رئیس قــوه قضائیه در همین راســتا ضمن 
تاکیــد بــر اینکه بــرای عملیاتی ســازی 
راهکارهــای »جلب محکومــان متواری« 
در کوتاه ترین زمان ممکن در بســیاری از 
موارد نیاز به وضع یا اصــلاح قانون نداریم و 
با بهره گیری از ظرفیت های قانونی موجود 
می توانیم امر مزبور را پیــش ببریم، اظهار 
کرد: بســیاری از دســتگاه ها بــرای احراز 
صلاحیت و اعتبارسنجی مراجعه کنندگان 
دارای مقــررات الزام آوری هســتند و تنها 
کافی اســت که بــه این دســتگاه ها اعلام 
شود فرد دارای محکومیت اســت تا از ارائه 
خدماتی مشخص به او اجتناب شود و بدین 
ترتیب تبعــات متواری شــدن محکومان 

افزایش یابد.
رئیس دســتگاه قضــا در ادامــه در رابطه 
با تحقــق راهکارهای »جلــب محکومان 
متواری« که از مفاد ســند تحــول قضائی 
است، دســتورات مهمی را به مراجع ذیربط 
صادر کــرد؛ از جملــه آنکه »مرکــز آمار و 

فناوری اطلاعات قوه قضائیه« را مکلف کرد 
تا با همکاری »دادســتانی کل« و »معاونت 
راهبــردی قــوه قضائیه« در ســریع ترین 
زمان ممکن نســبت به تکمیل و آغاز به کار 
»سامانه جامع فهرست محکومان متواری« 
و اتصال این ســامانه با سیســتم های سایر 
دســتگاه ها نظیر »بانک مرکزی« و »ناجا« 
اقدامــات مقتضی را بــه عمــل آورد و در 
مرحله بعد نســبت به ایجاد »سامانه جلب 

هوشمند« اقدام کند.
رئیس عدلیه همچنین بــه معاون حقوقی 
خود نیز دســتور داد تا هر چه زودتر با یک 
زمانبندی مشخص نســبت به تدوین مفاد 
ناظر بــر تصویب قانون پیرامــون خلاء ها و 
موارد مورد نیــاز در امــر چگونگی تحقق 
راهکارهای »جلب محکومــان متواری«، 

اقدامات لازم را به عمل آورد.
رئیس قــوه قضائیــه همچنیــن معاونت 
راهبردی دســتگاه قضا را نیز مکلف کرد تا 
دو موضوع »وضع قانون در باب تســریع در 
تحقق راهکارهای جلب محکومان متواری« 
و »تکمیل سامانه جامع فهرست محکومان 
متواری« را تــا حصول نتیجــه، به صورت 

مستمر پیگیری کند.

بررســی راهکارهای »کاهش حجم بالای 
ادعاهای اعســار از هزینه دادرسی« دومین 
دســتور یازدهمین جلسه ســتاد راهبری 

اجرای سند تحول قضائی بود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در این رابطه پرونده های ناظــر بر »ادعای 
اعسار از هزینه دادرســی« را یکی از عوامل 
تأثیرگذار در »اطاله دادرســی« و »طولانی 
شــدن رســیدگی و اجرای حکــم پرونده 

اصلی« دانست.
وی با تبیین و تشــریح ســه راهکار موجود 
برای رفع این مســئله، ضمن تاکید بر انجام 
ســریع اقدامات مقتضی جهت رفع مشکل، 
به معــاون حقوقی قوه قضائیه دســتور داد 
تا قبــل از پایان ســال با برگزاری جلســه 
تخصصی با حضور معــاون اول قوه قضائیه، 
نسبت به بررسی ویژه جهت نهایی شدن ۷ 
ماده پیشنهادی به »لایحه اصلاح موادی از 

قوانین قوه قضائیه« مبادرت ورزند.
ســیدمحمد صاحبکار معاون راهبردی قوه 
قضائیه نیز در این جلســه به ارائه گزارشی 
از فعالیت های کمیســیون ویــژه پیگیری 
اجرای ســند تحول قضائــی پرداخت و با 
اشــاره به ۸۳ جلســه ای که این کمیسیون 

از زمستان سال گذشــته تا به امروز برگزار 
کرده است، گفت: در جلســات کمیسیون 
ویژه پیگیری اجرای ســند تحول قضائی، 
راهکارهــای اجرای ســند تحــول قضائی 
در بخش هــای مختلف مورد بررســی قرار 
می گیرد و تا امروز در نتیجه جلســات این 
کمیســیون، ۴۲۰ مصوبه بــه تأیید اعضا 

رسیدند.
معاون راهبردی قــوه قضائیه با اشــاره به 
شــتاب گرفتن رونــد برگزاری جلســات 
کمیسیون ویژه پیگیری اجرای سند تحول 
قضائی در ســال جاری گفت: از مجموع ۸۳ 
جلســه کمیســیون ویژه پیگیری اجرای 
ســند تحول قضائی، ۶۸ جلســه در ســال 
۱۴۰۰ تشکیل شــده و از ۴۲۰ مصوبه این 
کمیسیون نیز، ۳۵۵ مورد در سال جاری به 

تصویب رسیده اند.
وی افزود: سعی ما این اســت که با استفاده 
از مصوبات کمیسیون ویژه پیگیری اجرای 
ســند تحول قضائــی، بتوانیــم گام هایی 
کوچــک اما در عیــن حال مــداوم را برای 
اجرای راهبردهای ســند تحــول قضائی 

برداریم.
صاحبکار در بخش دیگری از ســخنان خود 

با اشــاره به دستور جلسه ســتاد راهبردی 
اجرای ســند تحول قضائی گفت: »اجرای 
ناقــص و دیرهنگام برخی احــکام« یکی از 
چالش های اجرای مأموریت رســیدگی به 
تظلمات، تعدیات، شــکایات و حل و فصل 
دعاوی و خصومت هاست و »متواری بودن 
برخی محکومان« یکی از عوامل ایجاد این 

چالش محسوب می شود.
معــاون راهبردی قــوه قضائیــه در همین 
زمینه اظهار کرد: در راستای اجرای راهبرد 
افزایش تبعات متواری بــودن محکومان، 
راهکار »اعمــال محدودیت های اقتصادی 
و اجتماعی برای محکومــان متواری نظیر 
مسدودسازی حساب های بانکی، منع انجام 
معاملات، ممنوعیت فعالیــت در بورس با 
ایجاد ســامانه اطلاعاتی محکومان متواری 
و الزام اســتعلام از آن به عنوان پیش شرط 
ارائه خدمات در تمامی دستگاه های درون 
و بیرون قوه قضائیه و درج وضعیت محکوم 
متواری در سامانه اعتبار معاملاتی اشخاص 
بــا اصــلاح قوانیــن و مقــررات مرتبط«، 

پیش بینی شده است.
وی همچنین حجم بالای ادعاهای »اعسار 
از هزینه دادرســی« را یکی از چالش های 
اطاله در فرآیند دادرســی دانست و گفت: 
در همین راســتا برای اجرای راهبرد عدم 
تشــکیل پرونده با موضوع اعســار از هزینه 
دادرســی، راهــکار »اعتبارســنجی مالی 
اشخاص مدعی اعسار با بررسی دارایی ها و 
اموال منقول و غیرمنقول ایشــان از طریق 
دسترسی مستقیم به پایگاه های اطلاعاتی 
مراجع حاکمیتــی، محدودســازی انجام 
برخی از فعالیت های اقتصادی خاص نظیر 
ثبت شرکت، خرید مســتغلات و خودرو و 
…، که نشانگر توان مالی است« پیش بینی 

شده است.
همچنین »اصفهانــی« رئیس مرکز تحول 
قــوه قضائیه با اشــاره بــه راهــکار اعمال 
محدودیت های اقتصادی و اجتماعی برای 
محکومان متواری اظهار کرد: بنا شــده در 
اجرای این راهــکار به گونه ای اقدام شــود 
که به جای آنکه سیســتم قضائی به دنبال 
محکوم متواری باشــد، خود فــرد محکوم 

متواری به سراغ سیستم قضائی بیاید.

چمران در جلسه شورای شهر تهران؛۸۱ نفر را در عربستان گردن زدند اما حقوق بشر سکوت کرد

مبلغ »وام« بازنشستگان تامین اجتماعی ۱۰ میلیون شد

معاون آموزش متوسطه مطرح کرد

وم پایان آمـوزش مجازی لز
خریدار  معــاون آموزش دوره متوســطه 
وزارت آمــوزش و پــرورش با بیــان اینکه 
آموزش مجازی دیگر جوابگو نیســت، گفت: 
کشــورهایی که به لحــاظ تکنولــوژی از ما 
پیشــرفته تر هســتند؛ بر ضرورت آموزش 
حضوری تاکیــد دارند.مهــدی کاظمی، در 
برنامه زنده بــاد زندگی با موضــوع آموزش 
مجازی و توسعه متوازن رشته های تحصیلی، 
بــا گرامی داشــت روز شــهید و شــهدای 
دانش آموز، اظهار داشــت: از ســال ۹۸ که با 
ویروس کرونا مواجه شــدیم؛ همه مسئولان 
بــا توجه به اهمیت مســاله آمــوزش تلاش 
کردند آمــوزش را به هر طریقــی که ممکن 
بــود ادامه دهند. بــه همین دلیــل آموزش 
مجازی و شبکه شــاد را پیگیری کردیم.وی 
با بیان اینکه آموزش به صورت مجازی دیگر 
جوابگو نیســت، گفت: همه کشــورها حتی 
کشــورهایی هم که به لحــاظ تکنولوژی و 
نرم افزاری از کشور ما پیشــرفته تر هستند؛ 
بر ضرورت آموزش حضــوری تاکید دارند و 

امروزه مــدارس در جهان به صورت حضوری 
فعالیت هــای خــود را پیگیــری می کنند، 
در کشــور ما نیز آموزش ها به تدریج شــکل 
حضوری پیدا کرد و رئیــس جمهور محترم 
نیز در ابتدای سال تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ 

بر آموزش حضوری تاکید نمودند.
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و 
پرورش با قدردانــی از معلمان و فرهنگیان، 
افــزود: خوشــبختانه معلمــان آمــوزش 
حضوری را جــدی گرفته اند و بــا تاکید بر 
مسائل بهداشــتی و پروتکل های مربوط به 

کرونا آموزش حضوری را آغاز کرده اند.
کاظمی با اشــاره به ســاحت های تربیتی 
گفت: بســیاری از تربیت ها همچون تربیت 
زیســتی و اجتماعی و یا تربیــت بدنی در 
مدرسه شــکل می گیرد و نمی توان خیلی 
از تربیت ها را به صورت مجــازی ادامه داد 
البته در برخی شــهرها نتوانستیم آموزش 
حضوری را به طور کامل شــاهد باشیم اما 
در حال حاضر بر این مساله تاکید داریم که 

دانش آموزان نه فقط به دلیل آموزش های 
علمــی بلکه بــه دلیــل آموزش مســائل 
اجتماعی و تربیت زیستی نیز لازم است در 

مدرسه حضور داشته باشند.
وی با طرح این ســوال که مهارت های فنی 
و هنری در هنرســتان ها یــا فعالیت های 
ورزشــی تربیت بدنی را چطور می توان به 
صورت مجازی پیگیری کــرد، افزود: امروز 
ما مسئله واکسیناســیون دانش آموزان را 
به طور جدی پیگیــری کردیم ضمن اینکه 
باید به آینده دانش آموزان هم توجه کنیم. 
دانش آموزان ۱۲ ســال بعد باید در جامعه 
حضور پیــدا کنند و تعامــلات اجتماعی را 
فرا بگیرند.کاظمــی با بیــان اینکه بخش 
عمده ای از خانواده هــا از آموزش حضوری 
اســتقبال کردند، گفت: ما باید در آموزش 
حضوری برای آینده کشور و دانش آموزان 
مشارکت داشــته باشیم. هنرســتان ها به 
دلیل ماهیــت آمــوزش فنی، امســال به 
صورت حضوری برگزار شد و دانش آموزان 

در کلاس هــای علمی نیز به صــورت نیمه 
حضوری آموزش خود را ادامه دادند.

معــاون آمــوزش دوره متوســطه وزارت 
آموزش و پرورش افزود: در دوره متوســطه 
دوم، هنرستان ها و دروس فنی و حرفه ای به 
همراه دروس نظری داریم. این موارد توجه 
به آموزش های فناورانه و مهارتی به افزایش 
روحیــه کارآفرینی منجر می شــود که در 
ســال های بعد می توان به افزایش اشتغال 
زایی امید داشت و چه بسا دانش آموزان در 
ســال های فراغت از تحصیلات متوسطه با 

خلاقیت و استعداد خود دیگر وارد دانشگاه 
نشده و با استفاده از بســتری که آموزش و 
پرورش برای آنها ایجاد کرده اســت، کسب 
و کار خود را ایجــاد کنند.کاظمی با تبریک 
ســال نو ابراز امیــدواری کرد ســال آینده 
بستر مناسب تری را برای آموزش حضوری 
ایجاد کنیم، در پایــان گفت: از معلمان باید 
به صورت ویژه قدردانی کرد که در شــرایط 
ویژه حتی در زمانی که به کرونا مبتلا بودند و 
روی تخت بیمارستان آموزش دانش آموزان 

را رها نکردند.



برنامه های هفته جوان در کردستان تشریح شد

استان

سنندج - ملایی     معاون امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان 
استان کردستان گفت: به مناسبت بزرگداشت هفته ملی جوان، 

برنامه های مختلفی در سطح استان اجرا خواهد شد.
گلاویژ فتاحی فرارســیدن هفته ملی جوان و ســالروز ولادت با 
ســعادت حضرت علی اکبر)ع( الگوی جوانان ایران اسلامی را به 
جوانان سطح استان، اعضای سازمان های مردم نهاد و همه افرادی 
که درحوزه مدنی و مشارکت های اجتماعی فعالیت آگاهانه دارند 
تبریک گفت و اظهار داشت: جوانان به عنوان نیروهای فعال، خلاق 
و متفکر نقش سازنده ای در ســاختار یک جامعه دارند و سرمایه 

گرانقدر هر ملتی محسوب می شوند.
وی با بیان اینکه جوانان با حضور پرشور و هوشمندانه خود نقش 
چشم گیری در پیشــرفت و توسعه کشــور دارند، افزود: این ایام 
مبارک فرصت مناســبی جهت معرفی و ایجاد مشارکت بیشتر 
جوانان در فعالیت های اجتماعی و مدنی فراهم نموده و نگاه ویژه به 

مسائل جوانان در برنامه ریزی  اقدامات اجرایی وجود دارد.
بیان کرد: این هفتــه مصــادف بــا ولادت حضــرت علی اکبر)ع( 
در هر ســال، به نام هفته جوان مزین و نامگذاری شده است که به 
یمن این ایام فرخنده برنامه های متنوعی در استان برگزار خواهد 

شد.
فتاحی عناوین مهمتریــن برنامه های این هفته کــه از ۲۱ تا ۲۷ 
اسفند ماه جاری برگزار خواهد شد را فضا سازی و تبلیغات محیطی 

به منظور ابــلاغ اهمیت موضوع جوان، عطرافشــانی وغبار روبی 
گلزار شهدا، برگزاری ســتاد و کمیته های تخصصی ساماندهی 
امور جوانان با موضوع گرامیداشــت هفته جوان و هویت و جهاد 

تبیین گری، دیدار با خانواده شهدای جوان  سطح استان، برگزاری 
بازی های بومی و محلــی، انجام خدمات روانشناســی در مراکز 
مشاوره تخصصی ازدواج به صورت رایگان به جوانان و خانواده های 

آنان، برگزاری کارگاه توانمندسازی جوانان با موضوع مهارت های 
زندگی در راستای سیاست های جمعیتی در سطح استان اعلام 

کرد.
وی با اشاره به افتتاح فعالیت مراکز مشاوره در خانه جوانان استان 
کردســتان افزود: برگزاری کارگاه های توانمندسازی با موضوع 
اشتغال و کارآفرینی در حوزه کســب و کار، همایش پیاده روی و 
کوهنوردی با حضور جوانان و مسئولین در سطح شهرستان، بازدید 
جوانان از پارک علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان، استفاده 
جوانان از سالن های ورزشی و استخر بصورت نیم بها، اجرای مراسم 
کاشت نهال با شــعار هر جوان یک نهال و اجرای برنامه پاکسازی 
محیط زیست توسط جوانان در مرکز اســتان از دیگر برنامه های 

پیش بینی شده در این هفته است.
در ادامه تجلیل از جوانان برتر، نخبه و فعال شهرســتان، برگزاری 
جلســات معرفی و بررســی کتاب هــای هویتــی، اجتماعی و 
روانشناسی، مسابقات کتابخوانی بصورت مجازی، برگزاری محفل 
انس با قرآن و تجلیل از جوانان حافظ قرآن، برگزاری نشست های 
تبیین گری با حضور مسئولین، دســتگاه های اجرایی و جوانان 
در راستای هویت بخشــی و تقویت هویت ملی جوانان، برگزاری 
جشن گرامیداشت جوانان با رعایت دستورالعمل  و پروتکل های 
بهداشتی، در سطح اســتان و برگزاری نشستی با جانبازان جنگ 

تحمیلی را از دیگر برنامه های بزرگداشت هفته جوان عنوان کرد.

بوشــهر-رضاحیدری  مدیرکل بنــادر و دریانوردی 
اســتان بوشــهرگفت : اداره کل بنادر و دریانوردی استان 
بوشهر با اســتقرار ۹۲ علامت کمک ناوبری نقش مهمی در 

تامین ایمنی دریایی خلیج فارس دارد
 ســیاوش ارجمندزاده مدیرکل بنادر و دریانوردی استان 
بوشــهر در اینباره گفت: با توجه به حوادث اخیر پیش آمده 
در آبهای استحفاظی جنوب اســتان این مطلب لازم بذکر 
است که ســازمان بنادر و دریانوردی بعنوان مرجع دریایی 
کشــور، در حوزه تامین ایمنــی ابراه برای تردد شــناورها 
اهتمام ویژه داشته و درجهت تحقق این امر در کرانه جنوبی 
اســتان بوشــهر، از جنبه های مختلف اعم از نصب علائم 
کمک ناوبری، به روز رسانی نقشه های دریانوردی، احداث 
۵ ایستگاه رادیویی، استقرار ۳ فروند شناور خاص جستجو 
و نجات دریایی، انعقــاد قرارداد برای اســتفاده از خدمات 
پهپادی، اعزام جایروپلین)پرنده ملکی سازمان( برای کیس 
های موردنیاز و استقرار بیش از ۷ فروند شناور اطفاحریق، 

اقدامات موثری را انجام داده است.
ارجمندزاده افــزود: در خصوص علائم کمــک ناوبری نیز 

اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر با استقرار ۹۲ 
علامت کمک ناوبری نقش مهمی در تامین ایمنی دریایی 
خلیج فارس دارد از اینرو در ابهای استحفاظی جنوب استان 
به جز بویه ابهای ایمن عســلویه، دیر، کنــگان و بویه های 
لترال حوضچه پارس و پتروشــیمی که برای تردد کشتی 
 special های بزرگ مورد اســتفاده قرار میگیرد، ۴ بویه
marks و دو فروند فانوس ســاحلی نیــز صرفا برای تردد 
شناورهای محلی در منطقه پر ریســک مطاف نصب شده 
اســت همچنین قایق نورانی راس مطاف نیــز برای ایمنی 
مضاعف منطقه مستقر شده است که البته همگی این موارد 
در نقشه های دریانوردی جهت اســتفاده دریانوردان، درج 

شده است.
وی اضافه کــرد: در کنار نصب علائم، ســرویس و تعمیر و 
نگهداری علائم نیز بسیار مهم بوده که در این خصوص این 
استان با دارا بودن امار روشــنایی و اماده بکاری ۹۹درصد، 
عملکرد درخشــانی داشته اســت، کما اینکه در نیمه دوم 
امسال نیزبا انتقال شناور بویه گذار مهر، حدود ۳۰ فروند از 

بویه های استان و همچنین قایق نورانی تعویض شده است.

یزد     رئیس کمیســیون خدمات و محیط زیست شهری 
شورای اسلامی شهر یزد از آماده شدن سه پارک کوهستان، 
پارک بزرگ شــهر و پارک مهرآوران به منظور اسکان موقت 

مسافران نوروزی خبر داد.
»محسن ابوترابی« با اشــاره به برگزاری جلسات مختلف در 
ستاد تسهیلات نوروزی شهرداری، گفت: در راستای آمادگی 
همه جانبه برای استقبال و اســکان میهمانان نوروزی، سه 
محل برای اسکان مهمانان بصورت موقت جهت نصب چادر 

در نظر گرفته شده است.
وی به آمادگی کامل هتل ها، مهمانسراها و مراکز اقامتی یزد 
اشاره و اضافه کرد: در همین راســتا پارک کوهستان، پارک 
بزرگ شهر و پارک مهرآوران سه محلی هستند که به عنوان 
اســکان موقت با امکانات ویژه برای مسافران نوروزی در نظر 
گرفته شــده اســت و مهمانان نوروزی فقط در این دو مکان 

اسکان داده می شوند.
ابوترابی به ایجاد دوازده نوروزگاه در پنج منطقه شــهرداری 
اشاره کرد و گفت: این نوروزگاه ها در سطح مناطق شامل نوار 
سبز جنب دروازه قرآن،پارک شهدای کوچه بیوک، پیاده راه 
میانی بلوار ولیعصر)عج(، پارک بزرگ شهر، پارک شهر شادی، 
محوطه سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی، پارک مهرآوران، 

پارک آزادگان، میدان فرهنگ، بوســتان آزادشهر، مسجد 
دورازده امام آزادشهر، میدان امیرچقماق و بلوار بسیج است.

رئیس کمیســیون خدمات و محیط زیست شهری شورای 
اســلامی شــهر یزد افزود: با توجه به تقارن ایام نوروز با اعیاد 
شعبانیه، جشن ها و برنامه های مختلف فرهنگی در مناطق 

مختلف شهر اجرا خواهد شد.
ابوترابی در پایان خاطرنشــان کرد: نکتــه ای که از مهمانان 
نوروزی درخواست داریم رعایت دستورالعمل های بهداشتی 
به منظور جلوگیری از گســترش ویرویس کرونا و همچنین 
باتوجه به اینکه یزد شهر دارالعباده شناخته می شود رعایت 

مسائل شرعی را مدنظر داشته باشند.

یزدبوشهر

 نقش ویژه اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر 
در تامین ایمنی دریایی خلیج فارس

وزی شد ۳ بوستان در یزد آماده اسکان مسافران نور

معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان:

 ذوب آهن خواستار دریافت یارانه گاز 
برای تولید برق است

اصفهان-مریم مومنی   معاون بهره برداری شرکت ذوب آهن اصفهان گفت: 
اگر ذوب آهن به نقطه سر به سر برســد که قیمت برق تولیدی آن گران تر از خرید 
شبکه سراسری می شود که به طور قطع فعالیت نیروگاه های خود را متوقف خواهد 

کرد، در حالیکه کشور با کمبود تولید برق مواجه است.
مهرداد تولائیان درباره تحویــل گاز به نیروگاه های ذوب آهن بــا قیمت آزاد و در 
حالیکه قیمت گاز نیروگاه ها براساس تعرفه مشخص می شود، اظهار کرد: متأسفانه 

از ابتدا تاکنون درباره تخصیص هرگونه سوبسید به ذوب آهن اجحاف شده است.
وی با بیان اینکه ذوب آهن در دو بخــش تولید فولاد و همچنین برای نیروگاه های 
خود گاز دریافت می کند، توضیح داد: در بخش نخســت ذوب آهن هیچ اعتراضی 
ندارد و گاز دریافتی خود را براساس تعرفه گاز صنعت و فولاد پرداخت می کند، اما از 
سوی دیگر مقدار چشمگیری مصرف گاز ذوب آهن در بخش نیروگاهی و تولید برق 
است که همواره ذوب آهن درخواســت دارد که این بخش از گاز مطابق تعرفه های 
گاز نیروگاهی کل کشور لحاظ شود که متأسفانه طی سال های گذشته تاکنون این 

همکاری با صنعت مادر کشور لحاظ نشده است.
معاون بهره برداری شــرکت ذوب آهن اصفهان با اشــاره به اینکه ذوب آهن برق 
تولیدی خود را یا وارد شبکه سراسری برق داخل کشور می کند و یا آن را برای نیاز 
خود مصرف می کند، گفت: اگر ذوب آهن برق تولید نکنــد، به طور قطع ناچار به 

دریافت این انرژی از شبکه سراسری برق خواهد شد.
وی با انتقاد بــر اینکه محاســبه گاز نیروگاه های تولید بــرق ذوب آهن، با تعرفه 
نیروگاهی اتفاق نیفتاده است، تصریح کرد: همواره خواستار این موضوع هستیم، 
اما متأسفانه به نتیجه نرسیده ایم و البته با توجه به افزایش قیمت دوباره تعرفه گاز، 

ذوب آهن دوباره پیگیر این موضوع است.
تولائیان تاکید کرد: باید توجه داشت که قیمت گاز نیروگاهی ارزان تر از گاز صنعتی 

است که هیچ گاه تاکنون این سوبسید به ذوب آهن داده نشده است.
وی با اشــاره به اینکه ذوب آهن چهار واحد نیروگاهی دارد، افزود: اگر ذوب آهن به 
نقطه سر به سر برســد که قیمت برق تولیدی آن گران تر از خرید شبکه سراسری 
می شود که به طور قطع فعالیت نیروگاه های خود را متوقف خواهد کرد، در حالیکه 

کشور با کمبود تولید برق مواجه است.
معــاون بهره برداری شــرکت ذوب آهن اصفهان بــا بیان اینکــه ظرفیت تولید 
نیروگاه های ذوب آهن ۲۲۰ مگاوات است، گفت: میزان نیاز گاز این نیروگاه ها ۶۰۰ 
مترمکعب بر ساعت است و شــاید با قیمت های جدید خرید برق از شبکه ارزان تر 

برای ذوب آهن باشد.

  

 مدیر کل تامین اجتماعی استان خوزستان خبرداد؛ 

ونیک در حوزه امور بیمه  ونده الکتر ح پر اتمام طر
شدگان و امور مستمری ها 

اهواز-محمدمجدم سید محمد مرعشــی مدیر کل تامین اجتماعی استان 
خوزســتان  گفت : با اسکن بیش از  ۲۰ میلیون ســند پرونده های بیمه شدگان و 

مستمری بگیران الکترونیکی شد 
  سید محمد مرعشــی مدیر کل تامین اجتماعی در خصوص اتمام طرح پرونده 
های الکترونیک گفت : سازمان تامین اجتماعی در راستای تکریم شرکای تامین 
اجتماعی ، خدمات خود را از طریق ســامانه es.tamin.ir   ارائه می دهد . در این 
راستا به منظور آماده سازی زیرساختارهای خدمات غیرحضوری ، با اسکن  بیش 
از ۲۰ میلیون سند ،  تمامی پرونده های بیمه شدگان و مستمری بگیران  بصورت 
الکترونیکی در سیســتم بارگذاری شــد . با اتمام طرح پرونده های الکترونیکی 
به زودی تمامی خدمات ســازمان تامین اجتماعی در حوزه امور بیمه شــدگان و 
مستمری بگیران بصورت غیر حضوری ارائه خواهد شــد . مرعشی در ادامه افزود : 
با اجرای طرح پرونده الکترونیک پاسخگویی بصورت غیر حضوری و با سرعت بالا 
امکان پذیر خواهد شد و این امر رضایت شرکای تامین اجتماعی را به دنبال خواهد 
داشت . مدیر کل تامین اجتماعی اســتان در انتها گفت : اتمام طرح پرونده های 
الکترونیک با تلاش شبانه روزی روسای شعب ، کارکنان تمامی واحدها بخصوص 
امور بیمه شدگان ، امور مستمری ها و فرابری داده ها میسر شد ، که از تک تک آنها 

تقدیر و تشکر می نمایم 

 

با هدف بررسی اجرای دستورات قضایی انجام شد:

بازدید رئیس کل دادگستری استان فارس از سایت 
و شیراز ایران خودر

شیراز- چراغی تحویل بیش از ۲ هزار خودرو به مشتریان نشان از جدیت سایت 
ایران خودرو در اجرای دســتورات قضایی است/ صیانت از حقوق عامه و حمایت از 

تولید در مجموعه قضایی استان در یک راستا و با هدف اجرای قانون انجام می شود.
رئیس کل دادگستری فارس و دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان در راستای 
پیگیری اقدامات و دستورات قضایی صادر شده  از سایت ایران خودرو شیراز بازدید 

کردند.
حجت الاسلام و المسلمین سید کاظم موســوی در حاشیه این دیدار ضمن اخذ 
گزارش هفتگی خروج خودروها از سایت و روند تحویل خودرو های تجاری سازی 
شــده در ۲۰ روز اخیر، ورود دادســتانی به موضوع دپوی خودرو در این سایت را 
پیگیری حقوق مشتریان در راستای صیانت از حقوق عامه مردم عنوان کرد و ضمن 
ابراز رضایت از اقدامات صورت گرفته بیان داشت: مطابق گزارشات اخذ شده پس 
از پیگیری های قضایی و همچنین تغییرات مدیریتی در این سایت ۲ هزار و۶۳۷ 
خودرو تولید شده تحویل مشتریان شده است که این امر در نتیجه همکاری نهاد 
های مرتبط و مسئول و همچنین نیروی انتظامی استان در پلاک گذاری خودروها 

بوده است.
نماینده عالی قوه قضائیه در استان فارس با بیان اینکه مدیر جدید این سایت قول 
ترخیص بیش از یک هزار خودرو دیگر پلاک گذاری شده تا پیش از انتهای امسال را 
داده است گفت: مقرر شده است توزیع خودروهای تحویلی فروردین و اردیبهشت 
ماه سال آینده نیز به زودی انجام شود که این امر نشان از همکاری مدیر جدید این 

سایت در اجرای دستورات قضایی است.
حجت الاسلام و المسلمین موسوی با تأکید بر اینکه مجموعه قضایی در سالهای 
اخیر نشان داده است که حامی تولید ، سرمایه گذاری و رونق صنعتی در استان است 
گفت: عواید و بهره همه این اقدامات باید به عموم مردم برسد و دادگستری استان 
همانگونه که وظیفه حمایت از تولید را ر عهده دارد؛ حامی و پیگیری کننده حقوق 

عامه مردم نیز هست و این دو موضوع منافاتی با یکدیگر ندارد.
گفتنی است مدیر سایت ایران خودرو شــیراز نیز ضمن ارائه عملکرد خود از زمان 
انتصاب در رفع ایرادات وارد شــده از تأمین کلیه قطعات مورد نیاز این ســایت در 

کمترین زمان خبر داد.

اهواز-محمد مجــدم     آییــن تکریم و 
معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان 
خوزستان با حضور هاشمی، معاون حقوقی،امور 
مجلس و اســتان های وزارت ارشــاد، خلیلیان 
استاندارخوزســتان و ســایر مقامات استانی و 
لشــکری و فعالان حوزه رســانه،فرهنگ و هنر 

برگزار شد.
مدیرکل پیشــین فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
خوزســتان در این آیین گفت: طی ۵ سال و نیم 
۲۷ شهرســتان را مدیریت کردیم که در آغاز کار 
بازدید از شهرســتان ها صورت گرفت و هدف از 
این حرکت یافتن توانمندی های آن شهرستان 
ها بود که به طبــع آن رویدادهایی برای آن ها در 

نظر گرفته شد.

محمد جوروند افزود: در ادامه برگزاری رویدادها 
در شهرســتان ها ما به بازخورد آن ها اندیشیدیم 
و فعالیــت های خــود را با تمرکز اینکه اســتان 
خوزستان فقط اهواز نیســت در همه شهرستان 

ها ادامه دادیم.
وی ادامه داد: استان خوزســتان دومین استان 
از لحاظ کمی در حوزه رســانه هــا و مطبوعات 
در کشور اســت و در ســال ۱۳۹۵، ۱۱۹ رسانه 
داشتیم که هم اکنون به ۱۵۴ رســانه ارتقا پیدا 

کرده است.
جوروند تعداد کانــون های آگهــی و تبلیغاتی 
را از ۵۰ به ۲۱۵ مورد و تعــداد کتاب های چاپ 
شده در حمایت از ناشــران و نویسندگان استان 
خوزســتان را ۴۴۷۶ کتاب توســط نویسندگان 

بومی بــه زبان عربی، لری و فارســی در اســتان 
خوزستان عنوان کرد.

مدیرکل پیشــین فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
خوزســتان اضافه کرد: تعداد چاپخانه ها از ۲۷8 
به ۴۴8 مورد افزایش پیدا کرده و کارهای چاپی 
ما دیگر به خارج از اســتان نمــی رود.همچنین 
تعداد ناشران ما از ۶۴ به ۱۱۰ ناشر در حوزه های 

مختلف افزایش کرده اند.
وی گفت: تعداد موسســات فرهنگی از ۲۳۰ به 
۴۱۰ موسسه،تعداد ســینماها از ۱۱ به ۲۲ و ۳۲ 
سالن سینما و تعداد فضاهای فرهنگی و هنری از 

۱۹۲ به ۲۰۳ مورد افزایش داشته است.
جوروند با اشــاره به نقش تاثیرگذار کانون های 
فرهنگی هنری مســاجد در انجام فعالیت های 

فرهنگی هنری در اســتان یادآور شــد: خیلی از 
کارهای فرهنگی و هنری بــر دوش کانون های 
فرهنگی هنری مساجد اســت.بچه های مسجد 
با تشــکیل حلقه های گوناگــون در حوزه های 
مختلف کارها را به خوبی انجام داده اند و اتفاقات 
و رویدادهای مهمی را مانند میزبانی جشــنواره 
روستایی و عشایر کل کشــور در یکی از شهرک 

های دزفول رقم زده اند.
در ایــن مراســم از زحمات »محمــد جوروند« 
مدیرکل پیشــین فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
خوزســتان تقدیر و بــا حکــم »محمدمهدی 
اســماعیلی« وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی، 
»حجت الاسلام رضا کلاه کج« به عنوان مدیرکل 

جدید این اداره کل معرفی شد.

تصدی ســازمان ملــی جوانان، ریاســت اداره 
امور کتابخانه های عمومی اهواز، ریاســت اداره 
فرهنگ و ارشاد اسلامی اهواز، مسئولیت اتحادیه 
انجمن های اســلامی دانش آموزان خوزستان و 
همچنین امور خدمــات رفاهی حوزه های علمیه 

از جمله سوابق حجت الاسلام کلاه کج است.

معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خوزستان 

گرگان - مهناز میرزمانی    مدیرکل راه و شهرســازی 
اســتان گلســتان از ثبت بیش از 8۵۰ درخواســت در مرکز 
ارتباطات مردمــی راه و شهرســازی این اســتان همزمان با 
ســفر رئیس جمهور به گلســتان خبر داد.محبوبی مدیر کل 
راه و شهرسازی اســتان گلســتان بیان کرد: هم زمان با سفر 
رئیس جمهور و هیئت دولت به استان گلستان ، در ۱۱  دستگاه 
ستاد ارتباطات مردمی تشکیل شد که ستاد ارتباطات مردمی 
وزارت راه و شهرســازی در اداره کل راه و شهرســازی استان 
استقرار پیدا کرد.وی افزود: ستاد ارتباطات مردمی وزارت راه 
و شهرسازی  با حضور فخاری معاون وزیر و مدیرعامل سازمان 

ملی زمین و مسکن و مذنب مدیرکل بازرسی، مدیریت عملکرد 
و حقوق شهروندان وزارت راه و شهرسازی برای پاسخگویی به 
مشکلات شهروندان دایر شد.محبوبی عنوان کرد: شهروندان 
در این دو روز با حضور در اداره کل راه و شهرسازی استان، ضمن 
ثبت درخواست خود و دریافت کد رهگیری، با نمایندگان این 
وزارتخانه نیز دیــدار چهره به چهره داشــتند.وی اظهار کرد: 
موضوعات مربوط به راه، مسکن شــهری و روستایی، املاک، 
شهرســازی، راه آهن، راهداری ، فرودگاه ، بنادر و دریانوردی ، 
شرکت ساخت و توسعه و  بانک مســکن به طور کلی مسائلی 
که در حیطه فعالیت های ادارات تابعه وزارت راه و شهرســازی 

در اســتان است توســط این مرکز پاسخگویی شــد.به گفته 
مدیرکل راه و شهرسازی استان گلســتان، در روز اول ۳۲۰  و 
در روز دوم ۵۳۰ درخواســت ثبت شده اســت که در مجموع 
تعداد بیش از8۵۰  درخواســت در مرکز ارتباطات مردمی راه، 
مسکن و شهرسازی در جریان ســفر رئیس جمهور به استان 
گلستان  به ثبت رســیده اســت. وی در خصوص اقدام بعد از 
ثبت درخواســت ها تصریح کرد: به فراخور موضوع درخواست 
کنندگان و شهروندان، از طریق پاسخ در سامانه سامد، تماس 
تلفنی یا درخواســت برای مراجعه حضوری به ایشــان پاسخ 
داده خواهد شد.محبوبی در پایان گفت: در محل اداره کل نیز 

درخواست ها و نامه های مردمی توســط کارشناسان این اداره 
کل دریافت و بعد از پالایش به حوزه های مختلف برای پیگیری 

و پاسخ ارجاع داده شده است.

 اردبیل        معاون حمل  و نقــل اداره کل راهداری و حمل  و 
نقل جاده ای استان اردبیل گفت: قیمت بلیت سفرهای نوروزی 

ناوگان حمل و نقل عمومی در استان اردبیل افزایش نمی یابد.
 رضا شــیرین زاده  در جمع خبرنگاران افزود: در صورت اقدام 
خودسرانه شرکت های مسافربری برای افزایش قیمت بلیت ها 

در سفرهای نوروزی با متخلفان برخورد قانونی خواهد شد.
وی اظهار کرد: برای کاهش هزینه های سفر و ترغیب مردم برای 
استفاده از حمل و نقل عمومی بین شهری قیمت بلیت اتوبوس 

در سفرهای نوروز ۱۴۰۰ تغییری نمی کند.
او بیان کرد: ناوگان حمل و نقل عمومی برای جلوگیری از شیوع 
ویروس کرونا در جامعه باید 8۰ درصد ظرفیت خود مسافر سوار 

و جابجا کنند.
شیرین زاده اضافه کرد: با توجه به شیوع ویروس کرونا در جامعه 
اقدامات لازم و پروتکل های بهداشتی به شرکت های حمل و نقل 
کالا و مسافر ابلاغ شــده و طرح فاصله گذاری اجتماعی نیز در 

حال اجراست.
معاون حمل  و نقــل اداره کل راهداری و حمــل  و نقل جاده ای 

استان اردبیل ادامه داد: مسئولان شرکت های مسافربری قبل 
از صدور بلیت باید وضعیت کرونای مســافر را از طریق ارسال 
کدملی به سامانه سروا )سازمان فنی اطلاعات ایران( استعلام 

کنند.
وی گفت: امسال تاکنون بیش از یک میلیون و ۴۰۰ هزار مسافر 
در استان اردبیل جابجا شــده که این تعداد در مقایسه با مدت 

مشابه سال قبل ۱۰ درصد افزایش یافته است.
شــیرین زاده از فعالیت ۵۴ شرکت مســافربری با هزار و ۱8۰ 
دستگاه ناوگان عمومی مسافری در استان خبر داد و افزود: از این 

تعداد ۵۷۱ دستگاه سواری، ۳۶8 دستگاه اتوبوس و همچنین 
۲۴۱ دستگاه مینی بوس است.

وی با اشــاره به  اینکه استان اردبیل پارســال در رضایتمندی 
مسافرین و رسیدگی به شکایات مسافرین رتبه اول را در کشور 
کسب کرد ، گفت: در قالب کمیســیون های ماده ۱۱، ۱۲ و ۱۴ 
نظارت ویژه بر عملکرد شرکت های حمل و نقل انجام می شود 
و مردم، رانندگان و صاحبان کالا می توانند هرگونه شکایات خود 
را از طریق سامانه ۱۴۱ جهت رســیدگی به این اداره کل اطلاع 

دهند.

گلستان

آذربایجان شرقی

 مدیر کل راه و شهرسازی استان خبر داد:

ثبت بیش از ۸۵۰ درخواست در مرکز ارتباطات مردمی راه و شهرسازی  گلستان

وز افزایش نمی یابد  قیمت بلیت ناوگان عمومی جاده ای اردبیل در ایام نور

سرزمین
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  خرم آباد  ۲۱۲ واحد تعاونی مســکن مهر لشکر 8۴ لرستان 
روز یکشــنبه از طریق ویدئو کنفرانس با حضور رستم قاسمی 
وزیر راه و شهرســازی و حجت عبدالملکی وزیــر تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی در خرم آباد افتتاح شد.
 سرپرســت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان در این 
خصوص گفــت: این واحدها همزمان با پنــج هزار و ۵۰۰ واحد 

تعاونی مسکن مهر در کشور تحویل متقاضیان شده است.
علی جهانی بــا بیان اینکه پیــش از این نیــز ۶۰۴ واحد از این 
تعداد تحویل شده اســت افزود: از مجموع یکهزار و ۱8۴ واحد 
مســکن مهر تعاونی لشکر 8۴ اســتان، ۲۱۲ واحد در قالب سه 
تعاونی با حجم ســرمایه گــذاری ۵۹ میلیارد تومــان به بهره 

برداری رسید.

وی تصریــح کرد: طــی تفاهم نامــه ای بین وزارت مســکن و 
شهرســازی و وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی، ســاخت 
مســکن های طرح اقدام ملی در شــهرهای بــا جمعیت بالای 
۳۰۰هــزار نفر بــه شــرکت های تعاونــی مســکن متعارف و 
تاییدشــده و در شــهرهای زیــر ۳۰۰هــزار نفــر جمعیت به 

شرکت های فنی مهندسی اعطا می شود.

۲۱۲ واحد مسکن مهر در خرم آباد افتتاح شد
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 همراهی پرسنل بانک ایـران زمین
در مراسم درختکاری

به مناســبت روز درختکاری و هفته منابع طبیعی و آبخیزداری بانک 
ایران زمین، با مشارکت پرســنل خود مراسم کاشت ۱۰۰۰ اصله نهال 

در استان ها را برگزار کرد.
به گزارش روابط عمومی؛ بانک ایران زمین، به منظور اشــاعه فرهنگ 
حفظ محیط زیست، جنگل ها و در راســتای کمپین پیک زمین خود 
که در سال گذشته اجرا شــد، با مشارکت پرسنل خود در مدیریت های 
شعب استان های فارس، بوشهر، کیگیلویه و بویراحمد، مدیریت شعب 
اســتان های اصفهان، قم، مرکزی و چهارمحــال و بختیاری، مدیریت 
شعب استان های خوزســتان و لرستان، مدیریت شــعب استان های 
کرمان و هرمزگان، مدیریت شعب اســتان های غرب کشور، مدیریت 
شعب استان های آذربایجان شــرقی و غربی و اردبیل و مدیریت شعب 
استان گیلان طی مراســمی نهال های درخت را مناطق مختلف استان 

خود، کاشتند.

 ایران زمین
ح پست بانکی شو ؛ عیدانه نیکوکاری  اجرای طر

۱۴۰۱ پست بانک ایران
پســت بانک ایران در راستای ایفای مســئولیت اجتماعی در کمک به 
اقشــار آســیب  پذیر و بی بضاعت و کمک به اجرای ماموریت خود در 
مناطق غیربرخوردار و محروم، اقــدام به اجرای طرح عیدانه نیکوکاری 
۱۴۰۱ ویــژه دانش آمــوزان بی بضاعت در اســتان های سیســتان و 

بلوچستان، هرمزگان و خوزستان نمود.
بنابر این گزارش: طرح مذکور با هدف کمک بــه خانواده های نیازمند 
در جامعه و تشــویق به تحصیل دانش آموزان مناطــق محروم، از ۱۴ 
اسفند همزمان با روز احســان و نیکوکاری لغایت ۲۹ اسفند ماه  جاری 
در قالب ۵۰۱ بسته  هدیه نوروزی شامل: کفش و لباس با همکاری اداره 
کل روابط عمومی و مدیریت شعب اســتانهای سیستان و بلوچستان، 
خوزســتان و هرمزگان و بین دانش آموزان در استان های مذکور توزیع 

خواهد شد .

پست بانک

وشیمی ها و به گسترش بانک و صرافی کارآفرین با پتر همکاری ر
مدیرعامل صرافی کارآفرین از توسعه فعالیت 
با شرکت های حوزه پتروشیمی و نفت خبر داد 
و نسبت به جذب مشــتریان ارزی بیشتر اظهار 

امیدواری کرد. 
وهب اسکندری از رشــد قابل توجه در بخش 

تامین ارز مشــتریان بانک کارآفرین از طریق 
منابع شــرکت های حوزه پتروشــیمی و نفت 
خبر داد و با اشــاره به حضور صرافی در سومین 
نمایشگاه پتروشیمی کیش و برگزاری جلسات 
متعدد با شــرکت های این حوزه، افزود:یکی از 

مهم ترین منابع تامین ارز برای مشتریان بانک 
کارآفرین، شرکت های پتروشیمی هستند که 
به تازگی با کمک هیات مدیــره صرافی و بانک 
کارآفرین، ظرفیت همکاری با این شــرکت ها 

افزایش پیدا کرده است.

حســين بيگدلی فروزان صنعتگر جوان و پرتلاش 
چوبی  مصنوعات  توليد  در  تجربه  قرن  ربع  با 
که توانسته فعاليت های شاخص و قابل توجهی 
مرتبط با صنعت چوب در نقاط مختلف کشور 
انجام دهد.  وی اکنون مدير گروه صنعت چوب 
فروزان می باشد و متولد 1361 اهل تهران است. 
اين صنعت گر جوان از سن 19سالگی وارد اين 
صنعت شده است و توانسته با تلاش، پشتکار و بهره 
گيری از علم و فنــاوری روز به عنوان صنعتگری 
جوان و موفق در اين عرصه محصولاتی با کيفيت 
و در شان مردم ايران زمين ارائه نمايد.  شــرکت 
فــروزان با سابقه ای بالغ بر دو دهه فعاليت در 
توان،  تمام  چوبی  مصنوعات  توليدات  زمينه 
تکنولوژی و تخصص خود را به کار گرفته تا بتواند 
محصولاتی از قبيل انواع درب چوبی )ضد سرقت 
- داخلی - لابــی(، کابينت های لوکس، کمد 
ديواری، قرنيز و پارکت را با کيفيتی برتر، ظاهری 
زيبا و مطابق با استانداردهای روز و خدمات پس 
از فروش توليد نمايد. اين صنعتگر جوان توانسته 

با بهره گيری از نيروهای متخصص، توليدات با 
طی 21ســال  را  خود  صنعتی  گروه  کيفيت 
گذشــته که حدودا 60هزار واحد انواع اقلام چوبی 
می باشد را برای پروژه های مختلفی در ســطح 
کشــور طراحی و توليد کرده است که عمده اين 

فعاليت ها طی 4سال گذشته در گروه صنعتی 
چوب فروزان با مديريت وی با قدرتی بيشتر به 
اهداف از پيش تعيين شده پيش می رود. از جمله 
بارزترين اين پروژه ها پروژه برج های بام چالوس، 
پروژه ستاره های بندرعباس، پروژه 1200واحدی 

شــرکت نفــت، پروژه 6000واحدی پرديس، 
پروژه دانشــگاه آزاد اکباتان، پروژه نارنجســتان 
اهواز، پروژه نارنج بندرانزلی، پروژه 1000واحدی 
گروه  مدير  می باشد.  انديشه  جديد  شهر  در 
صنعتی چوب فروزان مهم ترين هدف اين گروه 
صنعتی را ايجاد بزرگ ترين هايپر کالای چوب 
استان  غرب  در  ساختمان  صنعت  با  مرتبط 
تهران با بخش هايی از قبيل نمايشگاه، فروشگاه و 
رستوران دانست و گفت: درنظر داريم که در اين 
حوزه علاوه بر شناســاندن اين منطقه به عنوان 
يک پايگاه معتبر در صنعت چوب گامی موثر نيز 
جهت اشتغالزايی جوانان منطقه و شرکت در امور 
عام المنفعه برداريم.  فروزان در پايان از حمايت های 
مســئولان و انتخاب مشتريانی که صنعت چوب 
فروزان را برای اطمينان و زيبايی انتخاب نمودند 
و تمامــی عزيزانــی کــه ما را در طی مســير 
پيشــرفت همراهی کردند تشــکر ويژه نموده 
 ومشــتريان را ســفيری برای تبليغ شــرکت

 دانستند.

فروزان نامی معتبر در صنعت چوب

آگهي مناقصه عمومي دو مرحله اي

 به شماره 174-1400 الی 179-1400 )ت 169(

شركت توزيع نيروي برق استان كردستان

تاریخ دریافت موضوعشماره مناقصهردیف
اسناد 

آخرین مهلت 
ارسال پاكات 

الف

آخرین مهلت 
بارگذاري پاكات 

در سامانه

بازگشایي 
پاكات الف 

و ب
بازگشایي 

پاكت ج
ميزان سپرده شركت 

در مناقصه )ریال(

یک دستگاه دیزل ژنراتور )مولد برق اضطراري( 11400-174
200 کیلو ولت آمپري با ژنراتور و موتور 

 1400/12/22
لغایت 

1400/12/28
ساعت 14 

1401/01/14
ساعت 19 

1401/01/14
ساعت 8:30 
1401/01/15

ساعت 8:30 
1401/01/21

725,000,000

خرید ، اجرا ، طراحي و نصب نرم افزار  مرکز 21400-175
 )SOC( 650,000,000عملیات امنیت

14,278,000,000خرید 500 کیلومتر انواع کابل خودنگهدار31400-176

177-1400 )ت 4
)167

خرید 34000 متر انواع کابل فشار ضعیف 
آلومینیوم

 1400/12/22
لغایت  

1400/12/8
ساعت 14 

1401/01/15
ساعت 19 

1401/01/15
ساعت 8:30 
1401/01/16

ساعت 8:30 
1401/01/21

1,424,000,000

178-1400 )ت 5
)168

خرید 4000 متر انواع کابل خودنگهدار فشار 
1,364,000,000متوسط 

179-1400 )ت 6
1,454,000,000خرید 105 دستگاه انواع تابلو169(

 مناقصه گزار: شركت توزيع نيروي برق استان كردستان
 0000 0170 IR22 نوع تضمين : صرفاً به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به حساب شماره 0107500667006 يا شبای 

0010 7500667006  نزد بانك  ملي  شعبه  مركزي  سنندج بنام شركت توزيع برق استان كردستان  
 محل دريافت اسناد : شرايط مناقصه عمومي و مدارك مرتبط در آدرس www.setadiran.ir    قابل دانلود ميباشد.

 محل تحويل پاکات الف : دفتر حراست و امور محرمانه شركت توزيع نيروي برق استان كردستان واقع در سنندج، بلوار جانبازان، 
سايت اداري

 هزينه درج دو نوبت آگهي به عهده برندگان مناقصه ميباشد.
 ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج است.

 براي كسب اطلاعات بيشتر به سايت توانير ) )www.tavanir.org.ir شركت توزيع برق )www.kurdelectric.ir( يا سايت پايگاه 
ملي مناقصات )iets.mporg.ir( مراجعه و يا با شماره تلفن هاي 9-33283601– 087 داخلي  2074 تماس حاصل فرماييد.

تاريخ چاپ نوبت اول يکشنبه 1400/12/22  )سراسري(
تاريخ چاپ نوبت دوم دوشنبه 1400/12/23 )سراسري(

شرکت توزيع نیروی برق استان كردستان
) سهامي خاص (

شرکت توزيع نیروی برق استان كردستان
) سهامي خاص (

آگهی فراخوان ارزيابی کيفی  مناقصه عمومی
)يک مرحله ای( شماره مناقصه 127093

روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران

شرکت گاز استان مازندران در نظر دارد از طريق فراخوان ارزيابی کيفی نسبت به برگزاری مناقصات ذيل اقدام نمايد .  بدينوسيله از کليه شرکتهای واجد شرايط که مايل به 
WWW.SETADIRAN.IR شرکت در اين ارزيابی هستند دعوت می گردد از 1400/12/23 ساعت 10 الی 1400/12/25  ساعت 14:30 اسناد ارزيابی کيفی را از سامانه 
دريافت نمايندو تا تاريخ 1401/1/14 ساعت 14:30 اسناد فوق را از طريق سامانه ارسال نمايند .  بديهی است شرکت گاز استان مازندران پس از بررسی اسناد و مدارک واصله و اطلاعات 
مندرج در پرسشنامه در چارچوب ضوابط و مقررات نسبت به ارزيابی کيفی شرکت کنندگان اقدام و از شرکتهای واجد شرايط جهت دريافت اسناد مناقصه از طريق سامانه فوق دعوت 
بعمل خواهد آورد .ناً ارائه مدارک و پرسشنامه های تکميل شده در سايت هيچگونه حقی را برای متقاضيان جهت شرکت در مناقصه ايجاد نخواهد کرد . خواهشمند است ، آدرس ، 

کدپستی و تلفن به وضوح مشخص گردد . در صورت عدم پاسخگويی يا خرابی فکس مسئوليت آن بر عهده مناقصه گر می باشد. 
عنوان و مشخصات کلی پروژه ها :

شماره فراخوان سامانه موضوع مناقصهردیف
ستاد

حداقل مبلغ برآوردمبلغ تضمين
امتيازكيفی

1
باقیمانده خط تغذیه و شبکه توزیع گاز روستاهای ناتر ، 
بیجده نو ، فشکور ، کنس دره ، تله ، مرس و میانک در 

جنوب مرزن آباد –تجدید مناقصه
20000915780004424,532,000,00090,627,820,84160

باقیمانده خط تغذیه و شبکه توزیع گاز از روستای 2
20000915780004435,364,000,000107,271,961,62060یخکش بخش هزارجریب

3
احداث چاه CPS یکی در محوطه پارکینگ اداره گاز 
آمل و دیگری در محوطه TBS خیابان آفتاب 26 آمل 

- تجدید مناقصه
2000091578000444389,312,0007,786,224,27460

خط تغذیه 10 اینچ مسیر سه راهی ترک کلا به جاده 4
2000091578000445577,000,00011,531,103,70360هراز شهرستان آمل- تجدید مناقصه

1- محل تامين اعتبار : ساير منابع / منابع داخلی
2- مدت اعتبار پيشنهادها : سه ماه می باشد و اين مدت حداکثر برای يک بار قابل تمديد می باشد .

3- نوع تضمين شرکت درفرآيند ارجاع کار : تضمين معتبر براساس آيين نامه تضامين معاملات دولتی مصوبه هيات وزيران به شماره 123402/ت 50659 هـ   مورخ 1394/9/22 
و اصلاحات بعد از آن در خصوص کارهای پيمانکاری 

4- توزيع اسناد : ازدوشنبه 1401/01/29 الی چهارشنبه 1401/01/31 ساعت 14.30
5- مهلت ارائه  پيشنهاد : تا شنبه 1401/02/10 ساعت 14.30 ) ضمنا"اصل تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کاردر اين مهلت ثبت اتوماسيون اداری و تحويل دبير خانه رمز محرمانه 

حراست گردد(
6- زمان گشايش پيشنهادات : يکشنبه 1401/02/11   ساعت  9صبح

7- ضمنا: هرگونه تغيير در زمان های ياد شده از طريق سامانه اعلام می گردد .
تاريخ انتشار نوبت اول :  1400/12/23   تاريخ انتشار نوبت دوم :  1400/12/24

شناسه آگهی : 1289312                 

نوبت اول
شرکت گاز استان مازندران

شرکت ملي گاز ایران


